
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8249
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το Λεόντειο Γυµνάσιο Νέας Σµύρνης, το 36ο Δηµοτικό Σχολείο
Πειραιά και το 46ο Γυµνάσιο Αθήνας, σελ. 8221, 8225, 8229, 8234

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  8225, 8226, 8228, 8230,
8231, 8249, 8250

4. Επί του Κανονισµού, σελ. 8228, 8229, 8230, 8231, 8233, 8234,
8235, 8249

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8231

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Παρα-

σκευής 22 Φεβρουαρίου 2013, σελ. 8215
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδο-

µών, Μεταφορών και Δικτύων:
i) σχετικά µε την επαναφορά της επιδότησης του κόστους µι-

σθοδοσίας στο 12% για τις επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες
στους νοµούς Καβάλας και Δράµας, σελ. 8216

ii) σχετικά µε τις υπέρογκες χρεώσεις των εταιρειών κινητής τη-
λεφωνίας, σελ. 8220

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε την αναστολή του προνοιακού επιδόµατος
στους οροθετικούς ασθενείς, σελ. 8217

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού
και Αθλητισµού:

i) σχετικά µε τη διάσωση των αρχαιοτήτων στο σταθµό Βενιζέ-
λου του Μετρό Θεσσαλονίκης, σελ. 8221

ii) σχετικά µε τις αρχαιότητες που αποκαλύφθησαν στο σταθµό
Βενιζέλου του Μετρό Θεσσαλονίκης, σελ. 8221

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την υπερφορο-
λόγηση των ακινήτων, σελ. 8225

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών: 
α) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Κύρωση του Μνηµονίου Κα-
τανόησης µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντας, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και του Υπουργείου Ενέργειας και Φυσικών Πόρων της Κυβέρνη-
σης της Δηµοκρατίας της Τουρκίας για Συνεργασία στον τοµέα
της Ενέργειας», σελ. 8225

β) Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών Υπο-
θέσεων καταθέτει την  έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών «Κύρωση της Συµφωνίας, µεταξύ της Κυβέρνη-
σης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους
του Κουβέιτ, οικονοµικής και τεχνικής συνεργασίας», σελ. 8234

2. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συ-
νόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εξωτερικών: 

i) "Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξω-
τερικών και Ευρωπαϊκής  Ένταξης του Μαυροβουνίου για την επι-
τάχυνση της διαδικασίας ένταξης του Μαυροβουνίου στην
Ευρωπαϊκή  Ένωση", σελ. 8228, 8231 – 8233, 8241

ii) "Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη δηµιουργία Μι-
κτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ της µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων
Αραβικών Εµιράτων", σελ. 8228, 8233 - 8235

4. Δήλωση του Αντιπροέδρου της Βουλής Ι. Τραγάκη ότι η Κυ-
βέρνηση αποσύρει τις τροπολογίες που είχαν κατατεθεί  προς συ-
ζήτηση στα ως άνω σχέδια νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών,
σελ. 8241

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8215 - 8227
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8227 - 8250

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 8231
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8225, 8226
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 8230, 8231
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8231
ΠΑΝΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 8231
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 8249
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8228, 8231, 8249, 8250
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8228, 8249, 8250

Β. Επί του Κανονισµού:
ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 8228
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 8229
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 8228, 8229, 8230, 8231
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8228, 8234
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 8233
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 8228
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8228, 8229, 8230, 8231, 8234, 

8235
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8249
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 8230

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΛΕΖΟΣ Ε. , σελ. 8231
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8231

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 8217, 8226
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 8225, 8226, 8227
ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ Γ. , σελ. 8216, 8217
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 8217, 8218, 8223
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 8221, 8223, 8224
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Θ. , σελ. 8221
ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8220
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Γ. , σελ. 8226, 8227
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 8216, 8217
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 8218, 8219
ΣΚΟΡΔΑΣ Α. , σελ. 8220, 8221 
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 8222, 8224

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: "Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας … στην Ευρωπαϊκή  Ένωση":

ΔΟΥΡΟΥ Ε. , σελ. 8231
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 8232
ΝΤΑΒΡΗΣ Γ. , σελ. 8232
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 8232

ΣΤ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: "Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Κατανόησης … των Ηνωµένων Αραβικών
Εµιράτων":

ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 8235
ΜΑΡΙΑΣ Ε. , σελ. 8234
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 8235
ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ Β. , σελ. 8234

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΑ’

Πέµπτη 21 Φεβρουαρίου 2013



Αθήνα, σήµερα στις 21 Φεβρουαρίου 2013, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 09.33’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το
Δελτίο Επίκαιρων Ερωτήσεων της Παρασκευής 22 Φεβρουαρίου
2013.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1039/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φεβρωνίας Πατριανάκου
προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών Μετα-
φορών και Δικτύων, σχετικά µε την αλόγιστη χρήση των ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας στο Νοµό Λακωνίας.

2. Η µε αριθµό 1062/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιά του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον έλεγχο προσώπων και λο-
γαριασµών της λίστας Λαγκάρντ.

3. Η µε αριθµό 1043/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λακωνίας του Πανελλήνιου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Λεωνίδα Γρηγοράκου προς τον
Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, σχετικά
µε την έξαρση της εγκληµατικότητας στο Νοµό Λακωνίας.

4. Η µε αριθµό 1044/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Επαµεινώνδα
(Νότη) Μαριά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την
πορεία των εργασιών της Οµάδας εργασίας του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους σχετικά µε τις γερµανικές αποζηµιώσεις.

5. Η µε αριθµό 1058/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ.
Αντωνίου Γρέγου προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
κατά του φαινοµένου των αντεθνικών συνθηµάτων σε γήπεδα και
αθλητικούς χώρους.  

6. Η µε αριθµό 1054/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Νίκης
Φούντα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµα-
τικής Αλλαγής, σχετικά µε την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών
για την προστασία του περιβάλλοντος.

7. Η µε αριθµό 1050/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής

Ασφάλισης και Πρόνοιας και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ιδιωτικοποί-
ηση του Αστέρα Βουλιαγµένης και την ακύρωση των απολύ-
σεων  των εργαζοµένων.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1040/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελένης Μακρή - Θεο-
δώρου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τις εγκρίσεις των υποβληθέντων σχεδίων βελτίωσης
από τους αγρότες.

2. Η µε αριθµό 1063/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριά προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αναστολή προσλήψεων προ-
σωπικού στις Μονάδες Εντατικής Θεραπείας (ΜΕΘ).

3. Η µε αριθµό 1045/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Σταυρούλας
Ξουλίδου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την προστασία
των επενδυτών κατά των τροποποιητικών αποφάσεων υπαγωγής
των ενεργειακών επενδύσεων στον Αναπτυξιακό Νόµο.

4. Η µε αριθµό 1059/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μεσσηνίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Δηµη-
τρίου Κουκούτση προς τους Υπουργούς Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Οικονοµικών,
σχετικά µε τις χορηγίες του ΟΠΑΠ προς διάφορα ΜΜΕ.

5. Η µε αριθµό 1055/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερί-
νης Μάρκου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη θεσµική ανε-
πάρκεια στον  έλεγχο του αθέµιτου ανταγωνισµού στη χώρα µας.

6. Η µε αριθµό 1051/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την τις οικολογικές επιπτώ-
σεις  από την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστηµάτων στο το-
πικό διαµέρισµα Θυρίου Νοµού Αιτωλοακαρνανίας.

7. Η µε αριθµό 1049/19-2-2013 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Μαγνησίας κ. Παρίση Μουτσινά προς τους
Υπουργούς Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε την επιστροφή των χρηµάτων από τα πα-
ρανόµως χορηγηθέντα επιδόµατα τυφλότητας και τους παρανο-
µούντες γιατρούς.  

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΛΑ’

Πέµπτη 21 Φεβρουαρίου 2013



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εισερχόµαστε στη
συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1025/18-2-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Καβάλας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Γεωργίου Καλαντζή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχε-
τικά µε την επαναφορά της επιδότησης του κόστους µισθοδο-
σίας στο 12% για τις επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες
στους Νοµούς Καβάλας και Δράµας.

Στην ερώτηση του Βουλευτή θα απαντήσει ο Υφυπουργός
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Παναγιώτης Μηταράκης.

Ο κ. Καλαντζής έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την ερώτησή του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο λαός και οι

πολίτες αντιδρούν -και αντιδρούν τις περισσότερες φορές δί-
καια- όταν διαπιστώνουν ότι για το ίδιο θέµα, για το ίδιο αντικεί-
µενο, τυγχάνουν διαφορετικής µεταχείρισης οι πληβείοι από
τους προνοµιούχους. Βλέπουν, λοιπόν, ότι δεν µπορεί για ένα
θέµα που το θεωρούν δίκαιο -και η πράξη έχει αποδείξει ότι είναι
δίκαιο- να υπάρχουν άλλα µέτρα και άλλα σταθµά για κάποιους
και κάποια άλλα για κάποιους άλλους. 

Τι εννοώ; Από το 2002, κύριε Υπουργέ -όπως πολύ καλά θα
γνωρίζετε- µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Εργασίας απεκατεστάθη το δίκαιο και χορηγή-
θηκε στους Νοµούς Καβάλας και Δράµας επιδότηση εργασίας -
γιατί δεν είναι επιδότηση µεροκάµατου- 12%, όπως ίσχυε πάγια
µε νόµο για τους άλλους νοµούς της ίδιας περιφέρειας και µιλώ
για τους Νοµούς Ξάνθης, Ροδόπης και Έβρου. Με αυτή την από-
φαση λοιπόν, απεκατεστάθη το δίκαιο και είχε 12% η Καβάλα, η
Δράµα και 12% η Ξάνθη, η Κοµοτηνή και ο Έβρος. Αυτό έγινε
και ίσχυε για το χρονικό διάστηµα 2003-2006. 

Παράλληλα, µε τον αναπτυξιακό ν. 3299/2004, η Καβάλα και η
Δράµα εξισώθηκαν και ενετάχθησαν στην ίδια ζώνη κινήτρων,
στη Γ’ ζώνη κινήτρων µε τους άλλους νοµούς της Θράκης. Δεν
µιλώ για τη Θράκη και την Ανατολική Μακεδονία, µιλάω για την
ίδια περιφέρεια. Καταλαβαίνετε τι εννοώ, κύριε Υπουργέ.

Άρα, λοιπόν, απέµενε –και αυτό έγινε µε κοινή υπουργική από-
φαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας, του κ. Αλογοσκούφη
και Εργασίας της κ. Πετραλιά- να αποκατασταθεί το 12% και δό-
θηκε και στην Καβάλα και στη Δράµα. Αυτό έγινε για τα χρόνια
2007, 2008 και 2009.

Από 1-1-2010 έπαψε να ισχύει αυτό. Επειδή δεν µπόρεσαν, δεν
είχαν την ικανότητα, δεν έκαναν τις κατάλληλες ενέργειες οι συ-
νάδελφοι της Καβάλας και της Δράµας; Από τότε δεν ισχύει.

Ζητούµε, λοιπόν, για την αποκατάσταση του δικαίου, να εξι-
σωθεί ξανά, για τους ίδιους λόγους που σας αναφέραµε. Δεν
µπορεί στην ίδια περιφέρεια, άλλα να ισχύουν για τους τρεις νο-
µούς και άλλα να ισχύουν για τους άλλους δύο. 

Παρακαλούµε για τη δίκαιη αντιµετώπιση του θέµατος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει για τρία

λεπτά ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων, κ. Παναγιώτης Μηταράκης.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστώ τον κύριο
Υπουργό για την εύλογη ερώτησή του. Είναι µία ερώτηση που
εκφράζει µία πηγαία αγωνία και ανησυχία για τις παραµεθόριες
και ακριτικές περιοχές. Εκφράζει µία αγωνία, η οποία ειδικά σε
αυτή την κρίσιµη συγκυρία, είναι και αγωνία της Κυβέρνησης. 

Αναφερθήκατε στους επενδυτικούς νόµους, που είναι και η
κύρια αρµοδιότητα της Γενικής Διεύθυνσης, της οποίας προΐστα-
µαι ως αρµόδιος Υφυπουργός. 

Όπως σωστά είπατε, ο ν. 3299/2004 διαιρεί την επικράτεια σε
τρεις περιοχές. Η δε Καβάλα, Δράµα, µαζί µε την Ξάνθη, τη Ρο-
δόπη και τον Έβρο ανήκουν πλέον στην ίδια περιφέρεια και χαί-
ρουν των ίδιων επιχορηγήσεων, οι οποίες είναι και άµεσες οικο-

νοµικές επιχορηγήσεις και επιδοτήσεις χρηµατοδοτικής µίσθω-
σης και επιδότηση του κόστους της δηµιουργούµενης απασχό-
λησης και φορολογική απαλλαγή. 

Σε αυτή την περιοχή της χώρας µας οι επιδοτήσεις κυµαίνον-
ται στο ύψος του 35%-40% της συνολικής επένδυσης, παρέχον-
τας ένα πολύ ουσιαστικό κίνητρο για επενδύσεις στην περιοχή. 

Αυτός ο νόµος άλλαξε το 2011 µε το ν. 3908/2011 που διαιρεί
την επικράτεια, επίσης σε τρεις ζώνες, µε κριτήριο το επίπεδο
ανάπτυξης, σε σύγκριση µε το µέσο όρο της χώρας. 

Στη δε Γ’ ζώνη ανήκουν οι νοµοί µε κατά κεφαλήν ΑΕΠ µικρό-
τερο του 75% του µέσου όρου της χώρας. Σ’ αυτήν την ίδια κα-
τηγορία περιλαµβάνονται οι Νοµοί της περιοχής, δηλαδή Καβά-
λα, Δράµα, Ξάνθη, Ροδόπη και Έβρος.

Σε κάθε περίπτωση τηρούνται τα όρια του εγκεκριµένου από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή χάρτη περιφερειακών ενισχύσεων της
περιόδου 2007-2013, που στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι
40%. 

Για τα επενδυτικά σχέδια γενικής επιχειρηµατικότητας παρέ-
χεται η ενίσχυση της φορολογικής απαλλαγής, για τα επενδυτικά
σχέδια τεχνολογικής ανάπτυξης παρέχεται η ενίσχυση ή της επι-
χορήγησης ή της επιδότησης χρηµατοδοτικής µίσθωσης και για
τα επενδυτικά σχέδια περιφερειακής συνοχής παρέχεται επιχο-
ρήγηση ή και επιδότηση χρηµατοδοτικής µίσθωσης.

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι µε το υπό κατάθεση ανα-
πτυξιακό νοµοσχέδιο απελευθερώνεται σε όλες αυτές τις κατη-
γορίες επενδυτικών σχεδίων το µείγµα και πλέον είναι επιλογή
του επενδυτή, εντός των πλαισίων του προϋπολογισµού, να επι-
λέξει αν θέλει επιχορήγηση ή φορολογικές απαλλαγές.

Ας σηµειώσω, πάντως, ότι ο ν. 3908, σε αντίθεση µε τον προ-
ηγούµενο νόµο, δεν επιδοτεί λειτουργικές δαπάνες, συνεπώς και
µισθολογικό κόστος. Αυτό, βέβαια, δεν αποκλείει, αντίθετα επι-
βάλλει κατά τη διάρκεια της αξιολόγησης των σχεδίων να βαθ-
µολογούνται θετικά µε περισσότερους πόντους τα σχέδια που
δηµιουργούν απασχόληση.

Σε ό,τι, λοιπόν, αφορά τους επενδυτικούς νόµους, για τους
οποίους καθ’ ύλην αρµόδιο είναι το Υπουργείο Ανάπτυξης, υπάρ-
χει σήµερα ίση µεταχείριση µεταξύ των νοµών της περιφέρειας
ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης.

Για την ειδική ΚΥΑ που αναφέρετε στο νόµο για την επιδότηση
των ασφαλιστικών εισφορών, πράγµατι υπάρχει µία διαφοροποί-
ηση, η οποία είχε επιλυθεί στο παρελθόν µε υπουργικές αποφά-
σεις, οι οποίες, δεν ισχύουν σήµερα.

Θα αναφερθώ στη δευτερολογία µου ακριβώς στο ιστορικό
αυτών των αποφάσεων. Πάντως, για να σας βοηθήσω στη δευ-
τερολογία σας, θέλω να πω ότι, πράγµατι, είναι ένα θέµα που
πρέπει τα συναρµόδια Υπουργεία να δουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Καλαντζής έχει
το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για µια ακόµη φορά
διαπιστώνω, όπως διαπιστώνουµε όλοι µας, ότι η πολιτική και οι
πολιτικοί πάντα δεν µπορούν να «µπαίνουν στο ίδιο ζύγι» και να
λέµε ότι όλοι είναι ίδιοι. Θέλω δηµόσια να αναγνωρίσω –είναι
προσωπική µου άποψη, βέβαια- ότι ο κ. Μηταράκης ξεχωρίζει και
είναι σ’ αυτήν την κατηγορία των πολιτικών που βλέπουν τα
πράγµατα ξεκάθαρα και µπορούν άµεσα να δίνουν λύσεις και τον
ευχαριστώ.

Θα σας πω µία ιστορία που έζησα πριν από δεκαπέντε ηµέρες
στο Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. 

Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Οικονοµίας, κύριε
Υπουργέ –ενώ ξεκίνησε η συζήτηση γιατί πιστεύαµε ότι η αρµο-
διότητα αυτού που σήµερα αντιµετωπίζετε, είναι θέµα δικό του,
δηλαδή θέµα του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και όχι του
Υπουργείου Ανάπτυξης- µας είπε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι αυτό
το θέµα, δηλαδή η επιχορήγηση µε 12% του µεροκάµατου –«για
να κάνω και την καρδιά» του κ. Δραγασάκη, που για µένα είναι η
επιδότηση της εργασίας- είναι παράνοµη. Όταν τον ρώτησα τι
εννοεί και αν είναι δυνατόν να γίνεται κάτι παράνοµο, είπε «όχι,
συγγνώµη, λάθος έκφραση χρησιµοποίησα, είναι µη συµβατό».
Θα πω παρακάτω τι εννοώ και τι περιµένω από αυτό.

Εγώ πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν µπορεί, όπως πολύ σω-
στά αναγνωρίσατε, στην ίδια περιφέρεια πέντε νοµοί να τυγχά-
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νουν διαφορετικής αντιµετώπισης. Εµείς –και σωστά κάνουµε-
ως Καβαλιώτες και ως Δραµινοί, αλλά και ως Έλληνες έχουµε
υποχρέωση να στηρίξουµε την Κοµοτηνή για τους γνωστούς λό-
γους. Είναι υποχρέωση κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδας και ιδι-
αίτερα κάθε Καβαλιώτη και κάθε Δραµινού που ζούµε και δίπλα
και το κάνουµε συνειδητά, το στηρίζουµε. Σε καµµιά περίπτωση,
όµως, δεν µπορούµε να δεχθούµε ότι µπορεί να ισχύουν άλλα
µέτρα και άλλα σταθµά για την Κοµοτηνή και άλλα για την Κα-
βάλα.

Άρα, νοµίζω ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ όσο ισχύει το 12%
µέχρι την αλλαγή του αναπτυξιακού νόµου και θα πρέπει τώρα
άµεσα να υπάρξει κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Ανά-
πτυξης πια και όχι Εθνικής Οικονοµίας και του Υπουργείου Ερ-
γασίας, ώστε να αποκατασταθεί αυτό το πράγµα.

Έχω έτοιµη και έχω παραδώσει και στον κ. Βρούτση και στο
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και θα παραδώσω τώρα και σ’
εσάς, στα χέρια σας, την κοινή υπουργική απόφαση, πανοµοι-
ότυπη µε αυτήν που υπέγραψαν οι Υπουργοί τότε Εθνικής Οικο-
νοµίας κ. Αλογοσκούφης και κ. Πετραλιά, για να µπορέσουµε να
αποκαταστήσουµε το θέµα.

Δεν µπορεί όσο ισχύει ο νόµος που ισχύει, όπως είπατε, όπως
πολύ σωστά αναγνωρίσατε, στην ίδια περιφέρεια να ισχύουν
άλλα µέτρα και άλλα σταθµά,  διαφορετικά στην Καβάλα και δια-
φορετικά στην Κοµοτηνή. Ας µην γίνει αυτό. 

Περίµενα στη σύσκεψη, η οποία έγινε στο Υπουργείο Εθνικής
Οικονοµίας, επειδή ήταν παρών και ο Υφυπουργός Εργασίας, ο
κ. Παναγιωτόπουλος, που είναι και Βουλευτής Καβάλας, τουλά-
χιστον αυτήν την απόφαση ο κ. Βρούτσης να την είχε υπογράψει,
ώστε να απέµενε µόνο η υπογραφή του Υπουργού Εθνικής Οι-
κονοµίας ή τώρα του αρµόδιου, όπως είστε εσείς, Υπουργού
Ανάπτυξης.

Άρα, σας δίνω ξανά την απόφαση, θα τη δώσω ξανά στον κ.
Βρούτση και πιστεύω ότι πολύ σύντοµα αυτό θα γίνει πράξη.

Θα κλείσω, λέγοντας ότι από τη στιγµή που υπεύθυνος Γενικός
Διευθυντής του Υπουργείου ανέφερε ότι αυτό είναι µη συµβατό
-εάν αυτός δεν είναι σίγουρος, εγώ πιστεύω ότι είναι και συµ-
βατό, γιατί, όπως πολύ σωστά είπατε, ούτε ο χάρτης περιφερει-
ακών ενισχύσεων αλλάζει ούτε ο χάρτης των περιφερειών
διαφοροποιείται και ως προς αυτό, προκειµένου να υπογραφεί
η  προηγούµενη κοινή υπουργική απόφαση, ερωτήθη η Ευρώπη
και η απάντηση ήταν θετική, δεν αλλάζει τίποτα- περιµένω να
αποκατασταθεί το δίκιο. Άλλως, θα ζητήσω ευθύνες, όπως είπε
και ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Οικονοµίας, πώς µπο-
ρεί µέχρι σήµερα να υπάρχει µη συµβατή πράξη, δηλαδή «παρά-
νοµη» όπως τη χαρακτήρισε και να τρέχει και δεν έχουν κάποιοι
ευθύνες, οι οποίοι ακόµα και σήµερα δεν χρησιµοποιούν σωστά
τα λεφτά του ελληνικού λαού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-

ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Κύριε
Καλαντζή, άκουσα µε προσοχή τη δευτερολογία σας. 

Θα αναφερθώ, λοιπόν, στο ιστορικό ότι µε την υπ’ αριθµόν
192837/2002 υπουργική απόφαση, η οποία τροποποιούσε προ-
γενέστερη, προβλεπόταν ότι από την  01/01/2003 µέχρι
31/12/2006 το ποσοστό επιδότησης των βιοµηχανικών, βιοτεχνι-
κών, µεταλλευτικών και κτηνοτροφικών επιχειρήσεων βιοµηχανι-
κού τύπου, καθώς και ξενοδοχειακών και ναυτιλιακών επιχειρή-
σεων, που είναι εγκατεστηµένες στους Νοµούς Δράµας και Κα-
βάλας, ορίζεται σε 12% επί του συνολικού κόστους µισθοδοσίας
του προσωπικού τους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Και δεν θα πωληθεί.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-

ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Η επι-
δότηση αυτή θα παρέχεται, µε την προϋπόθεση ότι οι επιχει-
ρήσεις θα διατηρήσουν το σηµερινό –τότε- επίπεδο απασχόλη-
σης. Το 2008 µε νέα κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων, παρατάθηκε αυτό µέχρι της 31/12/2009. 

Το 2009 η τότε Κυβέρνηση δεν εξέδωσε νέα κοινή υπουργική

απόφαση, µε αποτέλεσµα να µην παραταθεί αυτό το καθεστώς.
Έτσι βρήκαµε εµείς σήµερα να έχει ήδη δηµιουργηθεί µια δια-
φοροποίηση µεταξύ των όµορων νοµών. Αυτές εκδίδονται βάσει
ενός παλιού νόµου του ’88 και ’89 που έχουν τίτλο «Συµβούλια
Εργαζοµένων» και «Προώθηση της Απασχόλησης». 

Ο δεύτερος νόµος, ο νόµος του ‘89, προέβλεψε ότι στις βιο-
µηχανικές, βιοτεχνικές και µεταλλευτικές επιχειρήσεις που βρί-
σκονται σε αυτές τις περιοχές δίδεται οικονοµική ενίσχυση από
τον ΟΑΕΔ. Για το σκοπό αυτό, ο ΟΑΕΔ επιχορηγείται από τον
κρατικό προϋπολογισµό, στον οποίο και εγγράφονται οι σχετικές
πιστώσεις. 

Βλέπουµε, λοιπόν, εδώ ότι έχουν κοµβικό ρόλο ο ΟΑΕΔ και το
Υπουργείο των Οικονοµικών, φυσικά σε συνδυασµό µε τις δυνα-
τότητες του κρατικού προϋπολογισµού. Το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης στην παρούσα υπόθεση έχει συντρέχουσα και όχι την κύρια
αρµοδιότητα. 

Κατανοούµε, πάντως, όπως είπα και δηµόσια, την ανάγκη για
ισότιµη αντιµετώπιση. Αυτό θα πρέπει να γίνει µε νέα κοινή
υπουργική απόφαση, η οποία θα πρέπει να εκδοθεί µε πρωτο-
βουλία των Υπουργείων, που έχουν την κύρια αρµοδιότητα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Να το διευκρινίσετε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-

ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Από
την πλευρά µας, είµαστε διαθέσιµοι για συνεργασία µε τα καθ’
ύλην αρµόδια Υπουργεία στα πλαίσια του ευρύτερου ζητήµατος
αντιµετώπισης της ανεργίας, καθώς και των ζητηµάτων περιφε-
ρειακής ενίσχυσης και συνοχής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Ποια Υπουργεία έχουν την αρµοδιό-
τητα;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Τα
Υπουργεία Οικονοµικών και Εργασίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ: Περιµένω και τη στήριξή σας, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Αυτό είναι ενδοκυ-
βερνητικό πρόβληµα. 

Χωρίς να θέλω να παρέµβω, κύριε Υπουργέ, πότε βλέπετε να
έρχεται ο αναπτυξιακός νόµος;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Ο
αναπτυξιακός νόµος έχει περάσει από όλους τους Υπουργούς
τώρα και αναµένουµε την τελική υπογραφή από το Υπουργείο
Οικονοµικών. Ελπίζουµε και σήµερα να κατατεθεί στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 1033/18-2-2013 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δράµας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Χρή-
στου Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την αναστολή του προνοι-
ακού επιδόµατος στους οροθετικούς ασθενείς. 

Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός κ. Παναγιωτόπουλος.

Ο κ. Καραγιαννίδης έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να ξεκινήσω ενηµερώνοντάς σας

για το ζήτηµα που έχει ανακύψει, καθώς η µέχρι τώρα στάση του
Υπουργείου απέναντι σε αλλεπάλληλες επιστολές διαµαρτυρίας
των οροθετικών του ΚΕΕΛΠΝΟ και της Ελληνική Εταιρίας Μελέ-
της και Αντιµετώπισης του AIDS αποδεικνύουν και στους πιο κα-
λόπιστους ότι είτε αγνοείτε, είτε δεν θέλετε να λύσετε το πρόβ-
ληµα.

Στις 8 Νοεµβρίου του 2011 εκδόθηκε το ΦΕΚ µε αριθµό 2611,
που αφορά στον ενιαίο πίνακα προσδιορισµού ποσοστό αναπη-
ρίας για τους ασθενείς µε AIDS HIV και AIDS λοίµωξη και το
οποίο συνδέει τα ποσοστά αναπηρίας µε τον αριθµό των λεµφο-
κυττάρων. 

Ο αριθµός των λεµφοκυττάρων δεν αντικατοπτρίζει αντικειµε-
νικά την κλινική κατάσταση των ασθενών, ενώ η µεταβολή τους
είναι συχνή και εξαρτάται από πολλούς παράγοντες. Η σύνταξη,
όµως, του εν λόγω πίνακα έγινε χωρίς να ζητηθούν γνωµοδοτή-
σεις από τους πλέον αρµόδιους φορείς, χωρίς δηλαδή να λη-
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φθούν υπ’ όψιν οι ιδιαιτερότητες των ασθενών και οι επιπτώσεις
της αλλαγής των ποσοστών αναπηρίας µετά από ένα χρόνο
λήψης φαρµακευτικής αγωγής και πιθανής βελτίωσης της υγείας
τους.

Αν είχαν επιλέξει οι προκάτοχοί σας µια πιο δηµοκρατική δια-
δικασία για την σύνταξη του πίνακα, θα γνωρίζατε τα εξής: Η HIV
λοίµωξη είναι µια χρόνια εξελισσόµενη νόσος  που επηρεάζει όλα
σχεδόν τα ζωτικά όργανα, ενώ οι συχνές και ανεπιθύµητες ενέρ-
γειες της µακροχρόνιας λήψης φαρµάκων ως επί το πλείστον
είναι ταυτόχρονα και µη αναστρέψιµες. 

Η εξέταση των οροθετικών από την Υγειονοµική Επιτροπή των
Κέντρων Πιστοποίησης Αναπηρίας πραγµατοποιείται ως το επί
το πλείστον αυθαίρετα από µη εξειδικευµένους ιατρούς, γεγονός
που έχει ως αποτέλεσµα την πρόκληση πολλαπλών προβληµά-
των ως προς την αξιολόγηση ιατρικών και κοινωνικών επιπτώ-
σεων της συγκεκριµένης ασθένειας.

Από τις αρχές του προηγούµενου χρόνου οι Διευθύνσεις Πρό-
νοιας των ΟΤΑ αρνούνται επίµονα να χορηγήσουν επίδοµα σε
νεοδιαγνωσθέντες οροθετικούς, ακόµα και στους πάσχοντες που
αιτούνται ανανέωση της χορήγησής τους, όταν το ποσοστό αυτό
είναι µικρότερο του 67%.

Δεν υπάρχει κανονιστικό πλαίσιο, παρ’ όλο που µε εγκύκλιο
που είχε βγάλει ο πρώην Υπουργός κ. Μπόλαρης το Δεκέµβριο
του 2011 είχε πει ότι θα δηµιουργηθεί ένα τέτοιο κανονιστικό
πλαίσιο, ώστε να είναι διευκρινισµένο ποιοι θα πάρουν την ανα-
πηρία και ποιοι όχι. Από τότε – ένα χρόνο και παραπάνω- οι άν-
θρωποι αυτοί βιώνουν καθηµερινή εξαθλίωση και έναν Γολγοθά.
Και πρέπει να συµφωνήσουµε ότι αυτό είναι πολύ σκληρό και
είναι και ένα κοινωνικό στίγµα, που το ελληνικό κράτος δεν κάνει
τίποτα, ώστε να το καταπολεµήσει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός, για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κύριε συνάδελφε, θα
συµφωνήσουµε ότι ο οροθετικός είναι -θα έλεγα- µια ειδική κα-
τηγορία αναπήρου, υπό την έννοια ότι βιώνει κατά τρόπο σκληρό
και τον κοινωνικό αποκλεισµό και τη δυσπιστία της κοινωνίας,
λόγω της κατάστασης της υγείας του.

Από εκεί και πέρα, πρέπει να δώσω τα εξής στοιχεία, για να
δούµε τους αριθµούς του προβλήµατος: Έχουµε να κάνουµε µε
πεντέµισι χιλιάδες περίπου δικαιούχους του προνοιακού αυτού
επιδόµατος, µε στοιχεία του 2011, οι οποίοι όµως εµπίπτουν σε
δύο κατηγορίες: Είναι οι οµοφυλικοί οροθετικοί -δηλαδή οι πά-
σχοντες από το AIDS- και είναι και οι οροθετικοί µε µεσογειακή
αναιµία. Είναι µια διαφορετική κατηγορία η µία από την άλλη. 

Το επίδοµα που λαµβάνουν είναι το υψηλότερο δυνατό αριθ-
µητικά, 697 ευρώ κάθε µήνα. Εδώ, τα θέµατα είναι τα εξής, όπως
τα αντιλαµβάνεται τουλάχιστον το Υπουργείο: Παραπέµπεται η
κρίση, ως προς την κατάσταση και το ποσοστό της αναπηρίας,
στα ΚΕΠΑ. Αυτό γίνεται ορθώς ή όχι; 

Θεωρούµε ότι ορθώς παραπέµπεται στα ΚΕΠΑ. Μέχρι πρότι-
νος δεν παραπεµπόταν στα ΚΕΠΑ και γι’ αυτό το λόγο υπήρχε
και µια δυσπιστία. Προσερχόταν, δηλαδή, κάποιος στις προνοι-
ακές δοµές των ΟΤΑ για να εισπράξει και δεν υπήρχε ο σαφής
διαχωρισµός αν ήταν οροθετικός, οµοφυλικός ή µεσογειακής
αναιµίας. Εκεί υπήρχε κάποια σύγχυση ως προς το ποσοστό ανα-
πηρίας και υπήρχε κι αυτή η καθυστέρηση.

Εµείς τους πάµε τώρα στα ΚΕΠΑ. Θα µου πείτε τα ΚΕΠΑ δί-
νουν λύση στο πρόβληµα;. Τα ΚΕΠΑ έχουν τα δικά τους προβλή-
µατα, τα οποία έχουµε συζητήσει πάρα πολλές φορές. Προσπα-
θούµε αυτή την ώρα να τα λύσουµε. Θεωρούµε, όµως, ότι µια
ασφαλής βελτίωση στο σύστηµα είναι να περάσει η κρίση του
ποσοστού αναπηρίας τους µέσα από τα ΚΕΠΑ. 

Προωθείται, µάλιστα, η σχετική κοινή υπουργική απόφαση
αυτές τις µέρες µε τη σύµφωνη γνώµη της ΕΣΑΜΕΑ, η οποία µας
συµβουλεύει σε κάθε στάση της διαδικασίας, σχετικά µε την
σωστή πορεία των πραγµάτων για να ενταχθούν αυτοί στα ΚΕΠΑ.

Από εκεί και πέρα, πρέπει να υπενθυµίσω ότι τα ΚΕΠΑ είναι ο
θεσµός µέσα από τον οποίο επιχειρείται ο εξορθολογισµός του
συστήµατος, για να επωφεληθούν αυτοί που πραγµατικά έχουν

ανάγκη του προνοιακού επιδόµατος και όχι αυτοί που, εν πάση
περιπτώσει, κατά καιρούς το έχουν εξαπατήσει.

Αυτή τη στιγµή αντιµετωπίζουµε το ζήτηµα των καθυστερή-
σεων στις κρίσεις µε δύο τρόπους: Πρώτον, ενισχύουµε και µε
ιατρούς του ΕΟΠΥΥ και µε ιατρούς του ΕΣΥ τις αρµόδιες επιτρο-
πές εξέτασης. Ήδη, αυτά νοµοθετούνται στο νοµοσχέδιο που
έρχεται προς ψήφιση στο Κοινοβούλιο σε µια, δύο εβδοµάδες
στην Ολοµέλεια µε το καλό. Ενισχύεται, λοιπόν, η σύνθεση και
εποµένως ο ρυθµός συνεδρίασης όλων αυτών των επιτροπών.

Δεύτερο και  ιδιαίτερα σηµαντικό είναι ότι προωθείται πάλι µε
νοµοθετική ρύθµιση πρόβλεψη, κατά την οποία κάποιος ο οποίος
περιµένει εξέταση και στερείται κάθε πόρου εισοδήµατος µέχρι
να εξεταστεί να µπορεί να λαµβάνει για ένα εξάµηνο τη σύνταξη
του, εάν έχει ποσοστό αναπηρίας µέχρι 67%. Αυτό θα ισχύει γε-
νικά, όχι µόνο για τους οροθετικούς.

Με την κοινή υπουργική απόφαση που προωθούµε, προκειµέ-
νου να αποσαφηνιστεί το τοπίο προτείνεται η µείωση του ποσο-
στού αναπηρίας, προκειµένου κανείς να χαρακτηρίζεται «οροθε-
τικός» από το 67% στο 50%. Έτσι, όλο και περισσότεροι να µπο-
ρούν να εµπίπτουν στο χαρακτηρισµό του «οροθετικού» και να
δικαιούνται του επιδόµατος, όχι της σύνταξης. 

Θεωρώ ότι αυτή είναι µια θετική εξέλιξη. Προφανώς, θα αυξη-
θεί ο αριθµός όσων θα λαµβάνουν το συγκεκριµένο επίδοµα.
Όπως σας είπα, οι εισηγήσεις της Γενικής Διεύθυνσης Πρόνοιας
και ειδικά της Διεύθυνσης Προστασίας ΑΜΕΑ είναι πάντα σε συ-
σχετισµό και συµφωνία µε τις προτάσεις της ΕΣΑΜΕΑ. 

Στα πέντε σχέδια των κοινών υπουργικών αποφάσεων που
αναφέρονται θα προωθηθεί και αυτή η ρύθµιση για τους οροθε-
τικούς και οπωσδήποτε θα βελτιωθεί η κατάστασή τους. 

Από εκεί και πέρα, το θέµα της λειτουργίας των ΚΕΠΑ είναι
πολύ ευρύτερο. Όπως σας είπα, πρέπει να το εντάξουµε σε αυτό
το γενικό σχέδιο εξορθολογισµού. Αυτό θα το δούµε. Θα έχουµε
την ευκαιρία να πάρουµε τις θέσεις µας στη νοµοθετική ρύθµιση
που έρχεται. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ. Κα-

ραγιαννίδης για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα και µια απάντηση γι’ αυτό το αντιε-

πιστηµονικό κριτήριο που σας είπα που είναι ο αριθµός των λεµ-
φοκυττάρων. 

Έχω κάποια αιτήµατα από δύο οργανώσεις οροθετικών, της
Θετικής Φωνής και του Κέντρου Ζωής, που νοµίζω ότι είναι ση-
µαντικά προβλήµατα και τα υιοθετούµε κι εµείς ως αιτήµατα.
Πρέπει να υπάρξει ενίσχυση Μονάδων Ειδικών Λοιµώξεων µε ια-
τρονοσηλευτικό προσωπικό. Οι µονάδες αυτές βρίσκονται σε
εξαιρετικά δυσµενή κατάσταση, µε αποτέλεσµα να κρίνεται ανε-
παρκής η ιατρική παρακολούθηση των οροθετικών. 

Επίσης, όλη η βόρειος Ελλάδα καλύπτεται µόνο από µια µο-
νάδα. Να σας πω ότι στη Θεσσαλονίκη υπάρχουν έξι κρεβάτια
και τέσσερις γιατροί για χίλιους διακόσιους οροθετικούς. Η µο-
νάδα αυτή καλύπτει γεωγραφικά µια απόσταση από την Αλεξαν-
δρούπολη µέχρι την Κέρκυρα. 

Όσον αφορά την απρόσκοπτη πρόσβαση στη θεραπεία όλων
των οροθετικών, συχνά προκύπτουν προβλήµατα στη λήψη της
θεραπείας τους.  Όσοι απ’ αυτούς έχουν οφειλές στον ΟΑΕΕ αφ’
ενός µένουν ακάλυπτοι από το φορέα και αφ’ ετέρου δεν µπο-
ρούν να ενταχθούν σε πρόγραµµα ασφάλισης πρόνοιας, καθώς
αν δεν ρυθµίσουν τις οφειλές τους δεν µπορούν να πάρουν ενη-
µερότητα. 

Υπάρχει έλλειψη δοµών απόρων οροθετικών και ιδιαίτερα ατό-
µων που δεν µπορούν να αυτοεξυπηρετηθούν. Λειτουργούν µόνο
δυο δοµές σε όλη τη χώρα, στην Αθήνα, µε δυνατότητα φιλοξε-
νίας µόνο είκοσι τεσσάρων ανθρώπων. 

Πρέπει να αλλάξει ο τρόπος εξέτασης των οροθετικών. Ο πρό-
σφατα αναθεωρηµένος Κανονισµός Εκτίµησης Βαθµού Αναπη-
ρίας, ο οποίος συντάχθηκε χωρίς την επιστηµονική άποψη λοιµω-
ξιολόγων και αγνοώντας παγκόσµια εργαλεία µέτρησης λειτουρ-
γικότητας ενός ατόµου αποδίδει εξαιρετικά χαµηλά ποσοστά
αναπηρίας σε οροθετικούς, αφήνοντάς τους εκτός προνοιακού
συστήµατος. 
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Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Έχουµε ως αποτέλεσµα, πολλοί ορο-
θετικοί για να µπορέσουν να πάρουν αυτό το προνοιακό επίδοµα
να διακόπτουν τη φαρµακευτική τους αγωγή µε κίνδυνο οι ίδιοι
να ασθενήσουν, αλλά και να γίνουν µεταδοτικοί για τους υπόλοι-
πους ανθρώπους. 

Θα πρέπει να ξέρει και η Ολοµέλεια αλλά και όλη η χώρα ότι
οι οροθετικοί που παίρνουν τη φαρµακευτική τους αγωγή µηδε-
νίζουν τη µεταδοτικότητά τους. Αυτό θα πρέπει να ειπωθεί και
να το γνωρίζει όλος ο κόσµος: Οι φορείς του HIV όταν είναι φαρ-
µακευτικά καλυµµένοι δεν είναι µεταδοτικοί. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει να υπάρξει µια εν-
σωµάτωση στην εγχώρια νοµοθεσία κοινωνικών δικαιωµάτων των
οροθετικών. Δεν έχουµε κάνει τίποτα γι’ αυτό το πράγµα. Δεν
έχουµε κάνει τίποτα στο να επικοινωνήσουµε στον υπόλοιπο πλη-
θυσµό ότι οι οροθετικοί δεν είναι ούτε µάστιγα ούτε κινδυνεύουν.
Σε αυτό το επίπεδο, η πολιτεία έχει µεγάλο έλλειµµα. Κι η πολι-
τεία έχει ένα µεγάλο έλλειµµα στο να µπορέσουµε –όπως σας
είπα και πριν- να αποσείσουµε αυτό το στίγµα, το οποίο τους κυ-
νηγάει. 

Γνωρίζω ανθρώπους από τη Δράµα που έχουν µετακοµίσει
στην Αθήνα, γιατί δεν µπορούσαν να ζήσουν στην κοινωνία την
τοπική, επειδή ο κόσµος θα µάθαινε ότι είναι οροθετικοί και αυτό
είναι ένα δράµα που συµβαίνει σε όλη τη χώρα. 

Επίσης, κάποια στιγµή θα πρέπει να δούµε κι αυτό το πρό-
βληµα που έχει ανακύψει µε τα φάρµακα που έχουν βγει από τη
λίστα. Δεν είναι δυνατόν σε τόσο ακριβά φάρµακα να ζητείται
συµµετοχή των οροθετικών, τη στιγµή που βιώνουµε τέτοια οι-
κονοµική κρίση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, δεν µπορώ να µη λάβω υπ’ όψιν τις παρα-
τηρήσεις σας, ιδίως όσον αφορά την πρόνοια -µια και η λέξη
είναι εύστοχη- πάνω στο πεδίο αρµοδιοτήτων µας για τη χαρτο-
γράφηση των κοινωνικών δικαιωµάτων των οροθετικών. 

Από εκεί και πέρα, όπως καταλαβαίνετε, όσον αφορά αυτά που
έχουν να κάνουν µε την οργάνωση των δοµών υποστήριξής τους
είτε σε επίπεδο διάγνωσης είτε σε επίπεδο θεραπείας και παρα-
κολούθησης, αυτά εµπίπτουν στα ζητήµατα του Υπουργείου
Υγείας. Νοµίζω ότι πρέπει να απευθύνετε κι εκεί µία ερώτηση για
να πάρετε πιο συγκεκριµένες, ιατρικής φύσεως απαντήσεις. 

Εγώ απλά επιγραµµατικά θα πω ότι πρέπει να ενταχθεί το ζή-
τηµα της πιστοποίησης της αναπηρίας των οροθετικών στις
δοµές του ΚΕΠΑ. Από κει και πέρα, δικό µας καθήκον και ευχής
έργο είναι ο τρόπος της λειτουργίας και η συχνότητα της κρίσης
µέσα από τα ΚΕΠΑ να ενταθεί προκειµένου να αποφευχθεί η τα-
λαιπωρία όχι µόνο των οροθετικών, αλλά και όλων των κρινόµε-
νων µέσα απ’ αυτή τη δοµή που, όπως είπα, αποσκοπεί στον
εξορθολογισµό του συστήµατος απονοµής προνοιακών επιδο-
µάτων και αναπηρικών συντάξεων και όχι στη µεγαλύτερη ταλαι-
πωρία των κρινόµενων.

Θα σας πω επιγραµµατικά, µέσα από τη νοµοθετική ρύθµιση
που προωθούµε µε το νοµοσχέδιο που προωθεί το Υπουργείο
Εργασίας, ότι βάσει κάποιας διάταξης –δεν έχει σηµασία το
άρθρο γιατί ενδεχοµένως, να τροποποιηθεί µέχρι την τελική του
ψήφιση- στο Ειδικό Σώµα Ιατρών Υγειονοµικών Επιτροπών εν-
τάσσονται και οι ιατροί που υπηρετούν µε οποιαδήποτε σχέση
εργασίας στον ΕΟΠΥΥ και το ΕΣΥ εκτός από παιδιάτρους, ακτι-
νολόγους, µικροβιολόγους και οδοντιάτρους. Εποµένως γίνεται
προσπάθεια να ενισχυθεί το σύστηµα των επιτροπών που κρί-
νουν µέσα από τα ΚΕΠΑ και µε γιατρούς του ΕΟΠΥΥ και του ΕΣΥ
θεωρούµε ότι θα αποσυµφορηθεί αν ενταχθούν και αυτοί. Η συµ-
µετοχή των ιατρών ΕΟΠΥΥ στις υγειονοµικές επιτροπές αναπη-
ρίας ΚΕΠΑ προκύπτει αφού προηγηθεί η προβλεπόµενη
εκπαίδευση και ένταξή τους στο ειδικό σώµα ιατρών του άρθρου
6, δηλαδή σ’ αυτά τα σεµινάρια εκπαίδευσης που προκηρύσσον-
ται σ’ όλη την Ελλάδα. 

Επίσης υπάρχουν προβλέψεις αποσπάσεων δηµοσίων υπαλ-
λήλων φορέων κοινωνικής ασφάλισης για χρονικό διάστηµα έως
δύο ετών, προκειµένου να παράσχουν γραµµατειακή υποστήριξη
στα κέντρα πιστοποίησης αναπηρίας για να µην επιβαρύνονται
οι γιατροί µ’ αυτόν τον πρόσθετο φόρτο εργασίας. 

Η βασική διάταξη που νοµίζω ότι θα δώσει µεγάλες «ανάσες»
στο σύστηµα, στους δικαιούχους, είναι ότι σε περιπτώσεις λήξης
του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος λόγω αναπηρίας και εφόσον
εκκρεµεί στις υγειονοµικές επιτροπές ΚΕΠΑ ιατρική κρίση χωρίς
υπαιτιότητα των ασφαλισµένων, το δικαίωµα συνταξιοδότησής
τους λόγω αναπηρίας παρατείνεται για ένα εξάµηνο µε το ίδιο
ποσό που λάµβαναν οι συνταξιούχοι πριν τη λήξη του δικαιώµα-
τος, υπό την προϋπόθεση ότι για το δικαίωµα αυτό είχαν κριθεί
από την αρµόδια υγειονοµική επιτροπή αναπηρίας µε ποσοστό
αναπηρίας τουλάχιστον 67%. Αυτό δεν αφορά τους οροθετικούς,
αλλά νοµίζω ότι εφόσον θα υπάρχει κάποιος προσπορισµός ει-
σοδήµατος εν αναµονή της κρίσης από τα ΚΕΠΑ, η ταλαιπωρία
και η δυσαρέσκεια και το πρόβληµα επιβίωσης αυτών που περι-
µένουν θα ελαφρυνθεί κατά πάρα πολύ µεγάλο ποσοστό βάσει
αυτής της διάταξης.

Κατά τα λοιπά, νοµίζω ότι το Υπουργείο Υγείας θα είναι το αρ-
µόδιο -και σας προτρέπω να απευθυνθείτε εκεί- να δώσει πολύ
συγκεκριµένες απαντήσεις σχετικά µε τις δοµές. Εµείς είµαστε
εδώ για να στηρίξουµε το προνοιακό κοµµάτι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Να αλλάξει το κριτήριο…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Σύµφωνοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Καραγιαννίδη,

ο Υπουργός σας έκανε µία υπόδειξη που νοµίζω ότι µπορείτε να
αξιοποιήσετε.

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Το Υπουργείο Υγείας και
η ΕΣΑΜΕΑ µάς τροφοδοτούν µε τις δικές τους προτάσεις. Εµείς
συντασσόµαστε µ’ αυτές προκειµένου να δώσουµε «ανάσα» σε
ανθρώπους που υποφέρουν και νοµίζω ότι εκεί θα πρέπει να
απευθυνθούµε όλοι προκειµένου να έχουµε συνολικές και όχι
αποσπασµατικές λύσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Η τέταρτη µε αριθµό 1028/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων
Ελλήνων κ. Σταυρούλας Ξουλίδου προς τον Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα
προβλήµατα των Πρότυπων Πειραµατικών Σχολείων δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 1037/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε τις αµοιβές των στελεχών του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας και τις βουλευτικές αποζηµιώσεις δεν
συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγρά-
φεται.

Η έκτη µε αριθµό 1031/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Δηµοκρατικής Αρι-
στεράς κ. Ασηµίνας Ξηροτύρη-Αικατερινάρη προς τον Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχε-
τικά µε τις ρυθµίσεις του σχεδίου «Αθηνά» για την τριτοβάθµια
εκπαίδευση και τις αρνητικές συνέπειές του δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 1026/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθήνας της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Άννας Καραµανλή προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την αντιµετώπιση
της ενδοσχολικής βίας και του εκφοβισµού µαθητών δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 1024/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Συµεών Κεδίκογλου προς τον Υφυπουργό στον
Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις µετρήσεις ακροαµατικότητας των
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ραδιοφωνικών σταθµών από την εταιρεία «Focus Bari» δεν συζη-
τείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 1029/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου της Βουλευτού Μαγνησίας των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβελώνη προς την Υπουργό Τουρισµού,
σχετικά µε την οικονοµική διαχείριση στον ΕΟΤ δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος της κυρίας Υπουργού και διαγράφεται.

Βλέπουµε πάλι ότι πολλοί Υπουργοί έχουν σοβαρότερα καθή-
κοντα από το να είναι στη Βουλή.

Η έκτη µε αριθµό 1032/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Λάρισας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ.
Θωµά Ψύρρα προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µε-
ταφορά δηµοσίων υπηρεσιών από µισθωµένα κτήρια σε κτήρια
που ανήκουν στο δηµόσιο ή σε δηµόσιους οργανισµούς δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η έβδοµη µε αριθµό 1036/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τους Υπουργούς
Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την ένταξη του Ταµείου Διοίκησης και Διαχείρισης Πανεπιστη-
µιακών Δασών (Τ.Δ.Δ.Π.) στην εταιρεία διαχείρισης Οικονοµικών
του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Ευτυχώς που έχουµε εδώ τον κ. Σκορδά για να συζητήσουµε
τη πέµπτη µε αριθµό 1038/18-2-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Σερρών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Αρτέµιου Ματθαιόπουλου προς τους Υπουργούς
Οικονοµικών και Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τις υπέρογκες χρεώσεις των
εταιρειών κινητής τηλεφωνίας.

Το λόγο έχει ο κ. Ματθαιόπουλος για να αναπτύξει την επί-
καιρη ερώτησή του.

ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα

έχουµε ακούσει για τα καρτέλ. Ακούµε κατά καιρούς από την τη-
λεόραση και το ραδιόφωνο για τα καρτέλ των τραπεζών, τα καρ-
τέλ στα νοσοκοµεία, τα καρτέλ των τροφίµων κοκ.

Δυστυχώς, όµως, στην Ελλάδα υπάρχει και ένα άλλο καρτέλ
το οποίο, εκµεταλλευόµενο την ύποπτη ανοχή της πολιτείας και
το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο ουδέποτε εφαρµόζεται, κερδο-
σκοπεί εις βάρος των καταναλωτών-πελατών. Αναφέροµαι φυ-
σικά στα καρτέλ των εταιρειών κινητής τηλεφωνίας των τριών
µεγάλων εταιρειών τηλεπικοινωνιών που δραστηριοποιούνται
στην Ελλάδα, οι οποίες µε διάφορα τεχνάσµατα –τα οποία περι-
γράφω στο σώµα της επίκαιρης ερώτησης που σας έχω καταθέ-
σει- και µε κερδοσκοπικές πρακτικές «λεηλατούν» –παράνοµα
φυσικά- τους Έλληνες πολίτες οι οποίοι, ήδη, δοκιµάζονται σε
µία δύσκολη οικονοµική περίοδο.

Ένα απ’ αυτά τα τεχνάσµατα τα οποία περιγράφω στην επί-
καιρη ερώτηση είναι αυτό σχετικά µε τον ελάχιστο χρόνο χρέω-
σης, δηλαδή κάποιος, είτε µιλήσει πέντε δευτερόλεπτα, δέκα ή
δεκαπέντε, χρεώνεται σα να µιλάει για περίπου τρία λεπτά. 

Καταλαβαίνετε ότι σήµερα, καλώς ή κακώς, το κινητό τηλέ-
φωνο έχει καταστεί είδος πρώτης ανάγκης. Πολλοί Έλληνες πο-
λίτες δυστυχώς, έχουν διακόψει το σταθερό τηλέφωνο. Ο ΟΤΕ
είναι ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα το οποίο δεν είναι του παρόντος
για να το συζητήσουµε, αλλά όπως και να έχει, πολλοί άνθρωποι
έχουν µείνει µ’ ένα κινητό τηλέφωνο από το οποίο αυτές οι εται-
ρείες κερδοσκοπούν εις βάρος τους.

Εποµένως, σε πρώτη φάση θα θέλαµε να µας απαντήσετε στο
πρώτο ερώτηµα που έχει να κάνει µε το ποιες θα είναι οι ενέρ-
γειές σας ώστε να βάλετε ένα τέλος σ’ αυτήν την αισχροκέρδεια,
σ’ αυτήν την κερδοσκοπία εις βάρος των Ελλήνων πολιτών και
αν είστε διατεθειµένοι να βάλετε µεγάλα πρόστιµα στις εταιρείες
αυτές οι οποίες αποδεδειγµένα κερδοσκοπούν χωρίς να υπάρχει
κάποιο νοµικό πλαίσιο, όχι για να τις νουθετήσετε, αλλά για να
βάλετε ένα τέλος σ’ αυτή την αισχροκέρδεια.

Στη δευτερολογία µου θα αναπτύξω τα άλλα τεχνάσµατα των
εταιρειών, εποµένως περιµένω µία πρώτη απάντηση στα ερωτή-
µατά µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΡΔΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόσφατα παρουσιάσαµε την πορεία των τιµών το 2012 απ’
όπου προκύπτει σαφώς ότι στον τοµέα των επικοινωνιών έχει κα-
ταγραφεί στη χώρα µείωση τιµών κατά 3,94%, µεγαλύτερη τόσο
από το µέσο όρο της Ευρωζώνης όσο και από εκείνον της Ευρω-
παϊκής Ένωσης των είκοσι επτά. Καταθέτω σχετικό πίνακα στο
Κοινοβούλιο, ώστε να υπάρχει σαφής εικόνα για τα στοιχεία και
την πορεία των τιµών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Αθανάσιος Σκορ-
δάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κατά τη διάρκεια αυτής της παρουσίασης της εξέλιξης των
τιµών δήλωσα απερίφραστα ότι η πτώση στις τιµές στον κλάδο
των επικοινωνιών δεν είναι ικανοποιητική για µας, διότι πράγµατι
το κινητό τηλέφωνο σήµερα είναι ουσιαστικά είδος πρώτης ανάγ-
κης και µάλιστα σχετίζεται πάρα πολύ µε την καθηµερινότητα
των νέων παιδιών και των νέων ανθρώπων που έχουν λιγότερες
δυνατότητες αξιολόγησης των τιµολογιακών πολιτικών που ακο-
λουθούν κάποιες εταιρείες.

Πράγµατι, υπάρχουν στον κλάδο ζητήµατα που σχετίζονται µε
τις ακολουθούµενες πρακτικές χρεώσεων τα οποία διερευνών-
ται. Χωρίς καµµία διάθεση προβολής των προσπαθειών που
έχουµε κάνει στον τοµέα, οφείλω να ενηµερώσω ότι απ’ αυτό το
3,94% της πτώσεως των τιµών στις επικοινωνίες που κατεγράφη
το 2012, το 3,1% σηµειώθηκε το Δεκέµβριο του 2012 και οφείλε-
ται σε απόφαση της Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων που προκαλέσαµε µέσω ζητήµατος που αναδείξαµε από
το Συνήγορο του Καταναλωτή.

Με βάση αυτήν την απόφαση υποχρεώθηκε κάθε πάροχος κι-
νητού δικτύου να µειώσει τα τέλη τερµατισµού κλήσεων από 4,95
ευρώ ανά λεπτό σε 1,269 ευρώ ανά λεπτό. Με την ίδια απόφαση
το ποσό αυτό θα µειωθεί ακόµη περισσότερο στο 1,168 ευρώ
ανά λεπτό από 1-1-2014 και στο 1,099 ευρώ ανά λεπτό από 1-1-
2015.

Παράλληλα, µέσω της Γενικής Γραµµατείας Καταναλωτή δια-
χειριζόµαστε όσο πιο αποτελεσµατικά γίνεται καταγγελίες και
παράπονα καταναλωτών για θέµατα επικοινωνιών. Ήδη, έχουν
ζητηθεί εξηγήσεις από καταγγελλόµενους παρόχους για σειρά
θεµάτων που έχουν προκύψει.

Θα ήθελα, ωστόσο, να ενηµερώσω ότι το 2012 εξετάστηκαν
απ’ την Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων δύο χιλιά-
δες εννιακόσιες είκοσι δύο καταγγελίες, οι οποίες επιλύθηκαν µε
ποσοστό 40% προς όφελος του καταναλωτή και άλλες επτακό-
σιες ογδόντα οκτώ καταγγελίες εξετάστηκαν απ’ τον Συνήγορο
του Καταναλωτή µε επίλυση υπέρ του καταναλωτή σε ποσοστό
86%.

Για τα φορολογικά θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος συνάδελ-

φος έχει το λόγο. 
ΑΡΤΕΜΙΟΣ ΜΑΤΘΑΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλήσατε για ένα ποσοστό

της τάξεως του 3,94% και για µια µείωση τιµών του περασµένου
έτους. Εµείς θεωρούµε ότι τα νούµερα από µόνα τους δεν λένε
κάτι. Πρέπει να γίνονται συγκριτικά και µε την κατάσταση που
ζούµε όλοι σήµερα. Καταλαβαίνετε ότι σε µια τέτοια δύσκολη οι-
κονοµική κατάσταση, που όλοι µας ζούµε, µια τέτοια µείωση είναι
τουλάχιστον αστεία. 

Επειδή είπατε ότι διερευνάται αν έχουν γίνει κάποια σφάλµατα
στον τοµέα αυτό είναι πάρα πολύ εύκολο να διαπιστωθούν. Εν
πάση περιπτώσει, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι πάρα πολλοί εδώ
µέσα είναι θιασώτες του οικονοµικού µοντέλου της ελεύθερης
οικονοµίας, της παγκοσµιοποιηµένης οικονοµίας, της ελεύθερης
αγοράς, όπου ο ανταγωνισµός υποτίθεται ότι θα εξυγιάνει τα χα-
ρακτηριστικά της. Όταν, όµως, ο ανταγωνισµός γίνεται υπόθεση
µονοπωλιακών εταιρειών, σαν αυτές που έχουµε εδώ στην Ελ-
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λάδα, καταλαβαίνετε ότι αυτό γίνεται πάντα εις βάρος των πελα-
τών-καταναλωτών, όπως θέλετε πείτε τους. 

Στην συγκεκριµένη, λοιπόν, περίπτωση θεωρούµε ότι είναι
απαράδεκτο οι ιδιωτικές εταιρείες να λειτουργούν αυθαίρετα, να
µην µπορεί να τις ελέγξει το κράτος προς όφελος του κατανα-
λωτή και να µην µπορεί να επιβάλει αυτά που πρέπει να επιβάλει.
Είναι απορίας άξιο πώς γίνεται κάθε φορά να είστε πραγµατικά,
µε ταχεία αντανακλαστικά, µε πυγµή αµείλικτη όσον αφορά θέ-
µατα, φερ’ ειπείν, φοροδιαφυγής ανθρώπων, οι οποίοι για µικρο-
οφειλές µπορεί να καταλήξουν µέχρι στη φυλακή, αλλά σε ό,τι
αφορά εταιρείες µε πολύ µεγάλα συµφέροντα –γιατί παίζονται
πολλά ποσά πίσω απ’ αυτήν την υπόθεση- να µην µπορείτε να
κάνετε έστω και το αυτονόητο.

Εγώ προηγουµένως στην πρωτολογία µου σας είπα ένα παρά-
δειγµα ότι θα µπορούσατε να επιβάλετε πρόστιµα για να λήξετε
αυτήν την αισχροκέρδεια. Είναι πάρα πολύ εύκολο να διαπιστώ-
σετε πώς λειτουργούν οι εταιρείες αυτές. Έχετε στοιχεία, πι-
στεύω, κι από καταναλωτές κι από ενώσεις καταναλωτών, οι
οποίοι µπορούν να αποδείξουν αυτό το οποίο λέω.

Εποµένως, αυτό το οποίο εµείς προτείνουµε είναι ότι θα πρέ-
πει να υπάρξει ένας κρατικός παρεµβατισµός στο πλαίσιο της
εξυγίανσης της λειτουργίας των εταιρειών αυτών, να παρέχουν
υπηρεσίες οι οποίες ανταποκρίνονται και στην ποιότητα άλλα και
στο οικονοµικό. Επιπλέον, θα πρέπει να τονίσουµε ότι το ζήτηµα
των τηλεπικοινωνιών δεν αφορά µόνο το συγκεκριµένο θέµα, θα
µπορούσαµε να επεκταθούµε στο ζήτηµα των υποκλοπών, φερ’
ειπείν, ή και σε κάποια άλλα. Επειδή δεν είναι του παρόντος εµείς
εστιάζουµε στο ότι θα πρέπει επιτέλους οι νόµοι ή να εφαρµό-
ζονται για όλους ή να µην εφαρµόζονται για κανέναν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΣΚΟΡΔΑΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγω-

νιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Φαίνεται,
κύριε Πρόεδρε, ότι δεν έγινα αντιληπτός. 

Επαναλαµβάνω ότι µε την απόφαση του Δεκεµβρίου η τιµή ανά
λεπτό µειώθηκε από 4,95 ευρώ σε 1,2690 ευρώ. Αυτό είναι µια
µείωση στη χρέωση ανά λεπτό της τάξης του 75%. Αν αυτό δε
θεωρείται σηµαντική πτώση δε ξέρω ποιο ποσοστό µπορεί να θε-
ωρηθεί. Από εκεί και πέρα,  µαθήµατα για το αν η οικονοµία δου-
λεύει καλύτερα σε καθεστώς ελεύθερου ανταγωνισµού ή σε
καθεστώς ολοκληρωτικής και στρατοπεδικής λειτουργίας είναι
ζητήµατα που τα έχει απαντήσει η ιστορία και δε θα το συζητή-
σουµε τώρα εδώ.  

Έχει µείνει εκκρεµές ένα ερώτηµα που έχει τεθεί στην ερώ-
τηση σχετικά µε τη φορολογική µεταχείριση των υπηρεσιών κι-
νητής τηλεφωνίας. Θέλω να απαντήσω  και σ’ αυτό. 

Σε ό,τι αφορά στη φορολογική µεταχείριση, µε βάση την απάν-
τηση που µας έχει γνωστοποιήσει το υπουργείο Οικονοµικών που
είναι αρµόδιο, η παροχή τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών δεν πε-
ριλαµβάνεται στο πεδίο αγαθών και υπηρεσιών που προβλέπει η
οδηγία 112/2006 της Ευρωπαϊκής Ένωσης εντός του οποίου τα
κράτη-µέλη µπορούν να εφαρµόσουν µειωµένο συντελεστή
Φ.Π.Α.. 

Επιπλέον, στην παρούσα δηµοσιονοµική συγκυρία δεν µπορεί
να  υποκατασταθεί το τέλος συνδροµητών κινητής τηλεφωνίας
και το τέλος καρτοκινητής. Θα πρέπει, δηλαδή, να βρεθεί άλλου
είδους ισοδύναµο µέτρο δηµοσίων εσόδων για να µπορέσει κα-
νείς να συζητήσει µείωση ή κατάργηση των συγκεκριµένων
τελών.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολου-
θούν την συνεδρίαση, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός από το Λεόντειο Γυµνάσιο Νέας Σµύρνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 1035/18-2-2013 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θεοδοσίου Κωνσταντι-

νίδη, προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τη διάσωση των αρχαιοτήτων
στο σταθµό Βενιζέλου του Μετρό Θεσσαλονίκης. 

Επίσης, µε τη δεύτερη µε αριθµό 1034/18-2-2013 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου  του Βουλευτή της Α’ Αθήνας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Με-
τώπου κ. Αναστασίου Κουράκη προς τον Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τις αρ-
χαιότητες που αποκαλύφθηκαν στο σταθµό Βενιζέλου του Μετρό
Θεσσαλονίκης.

Επειδή οι δυο ερωτήσεις έχουν ταυτόσηµο αντικείµενο δέχεται
το Σώµα να συζητηθούν από κοινού χωρίς αλλοίωση του χρόνου
που δικαιούνται οι Βουλευτές και ο Υπουργός;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Εποµένως δίνω το

λόγο στον κ. Κωνσταντινίδη για δυο λεπτά. Μετά θα τον δώσω
στον κ. Κουράκη και µετά θα απαντήσει ο κύριος Υπουργός και
στους δυο Βουλευτές.

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι γνωστό το ζήτηµα που έχει προκύψει µε την ανασκαφή που
πραγµατοποιήθηκε από την 9η Εφορεία Βυζαντινών Αρχαιοτήτων
στη Θεσσαλονίκη στο σταθµό του µετρό στην οδό Βενιζέλου.
Εκεί βρέθηκε ένα τµήµα της καρδιάς της πόλης της Θεσσα- λο-
νίκης που απεικονίζει µε χαρακτηριστικό τρόπο ένα σύνολο κτη-
ριακών λειψάνων της πόλης από τον 6ο ως το 9ο αιώνα. Μαζί µ’
αυτά βρέθηκε και το κεντρικό πλακόστρωτο, µήκους εβδοµήντα
έξι µέτρων και κάτι, της παλαιάς οδού, αυτή που λεγόταν Μέση
Οδός, ή Λεωφόρος των Βυζαντινών ή decoumanos των Λατίνων. 

Παρά την αντίθεση του Συλλόγου των Ελλήνων Αρχαιολόγων
το κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο γνωµοδότησε -εσπευσµένα
θα λέγαµε- υπέρ της απόσπασης και της µεταφοράς αυτού του
συνόλου που σας περιέγραψα εν τάχει για να τοποθετηθεί σε
ένα χώρο στη δυτική Θεσσαλονίκη στο στρατόπεδο Παύλου
Μελά -και εδώ υπάρχει µια διχογνωµία για το τι θα γίνει τελικά-
µε µοναδικό επιχείρηµα ότι θα καθυστερήσουν τα έργα του
µετρό. 

Θέλω να ενηµερώσω ότι το µετρό ήδη καθυστερεί τέσσερα
χρόνια. Με βάση το αρχικό πρόγραµµά του έπρεπε να δοθεί στην
κυκλοφορία τον Οκτώβρη του 2012. Σήµερα ξέρουµε ότι θα πα-
ραδοθεί, αν όλα πάνε καλά, το 2016. Σε καµµιά περίπτωση φυ-
σικά εµείς δεν επιθυµούµε αυτήν την καθυστέρηση. 

Το δεύτερο επιχείρηµα είναι ότι έχει ανυπέρβλητες τεχνικές
δυσκολίες. Εκτιµούµε ότι µε τα µέσα που υπάρχουν και µε τις τε-
χνικές και επιστηµονικές δυνατότητες που έχουµε στην εποχή
µας µπορεί να ξεπεραστούν αυτά. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τον Υπουργό εάν θα ανακαλέσει την απόφαση
για µεταφορά των αρχαιοτήτων, για να πάµε στη λύση της δια-
τήρησης κατά χώραν, όπως λένε οι αρχαιολόγοι, δηλαδή να δη-
µιουργηθεί µέσα στα όρια του σταθµού επισκέψιµος αρχαιολο-
γικός χώρος, που θα είναι ορατός από τους καθηµερινούς επι-
βάτες.

Και θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, στην πορεία να µας καταθέ-
σετε την εισήγηση της 9ης Εφορείας Βυζαντινών Αρχαιοτήτων
προς τη Γενική Γραµµατεία Πολιτισµού, για να δούµε και τι ακρι-
βώς λένε οι έχοντες την ευθύνη γι’ αυτήν την ανασκαφή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Κουράκης έχει

το λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ευτύχηµα το

ότι ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Τζαβάρας έχει προσωπική
γνώση του θέµατος. Έχει επισκεφθεί το χώρο και είδε –υποθέτω
µε την ίδια συγκίνηση, όπως όλοι µας- αυτό το εκπληκτικό εύ-
ρηµα. Δεν είναι «κάποια αρχαία» που λέει η εταιρεία σε µια πα-
ρουσίαση που έκανε. Είναι ένα εκπληκτικό εύρηµα, είναι ένα
σταυροδρόµι πολιτισµών. 

Δεν είναι µόνο ο δρόµος. Είναι και τα υπολείµµατα, τα τείχη
των κτηρίων, τα οποία είναι καταστήµατα. Καταστήµατα εκείνης
της εποχής δεν είχαµε βρει ακόµη. Είναι τα πρώτα που βρί-
σκουµε. Μάλιστα, πάρα πολλά, δεκάδες, θα έλεγα, µικροαντικεί-
µενα δείχνουν µια διαχρονία όσον αφορά τον τοµέα της βιοτεχ-
νίας. 
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Δίπλα, όπως γνωρίζουµε, είναι η Παναγία Χαλκέων. Υποψιαζό-
µαστε όλοι βάσιµα ότι είναι συνέχεια µιας µακραίωνης ιστορίας. 

Πρέπει να πούµε ότι στη Θεσσαλονίκη ορισµένα εγκλήµατα
έγιναν και ορισµένα όχι. Παραδείγµατος χάριν –ίσως δεν το γνω-
ρίζει ο κόσµος, ο Υπουργός το γνωρίζει σίγουρα- το 1973, εν
µέσω χούντας, είχε αποπειραθεί να κτισθεί ένα µεγάλο µέρος
της Πλατείας Ναβαρίνου. Και τότε είχαν ξεσηκωθεί κυρίως οι αρ-
χαιολόγοι από το πανεπιστήµιο, όπως είναι ο κ. Φατούρος και ο
κ. Αικατερινάρης. Με νύχια και µε δόντια υποχρέωσαν, έπεισαν
τον τότε Υπουργό –επί χούντας µάλιστα- να ανακαλέσει την από-
φαση. 

Επίσης, πρέπει να πω ότι ο νυν Πρωθυπουργός της χώρας ο
κ. Σαµαράς, είχε προσφέρει ένα πολύ θετικό έργο στη Θεσσα-
λονίκη όταν είχε µε απόφασή του ανακαλέσει προηγούµενη από-
φαση για απαλλοτρίωση, ανοικοδόµηση, καταστροφή ενός
ιστορικού κτηρίου που είναι µε κόκκινα τούβλα στην Πλατεία
Αγίας Σοφίας. Βέβαια, η προσπάθεια έµεινε ηµιτελής. 

Πρέπει να σας πω ότι πάρα πολλά µνηµεία στη Θεσσαλονίκη
έχουν καταστραφεί. Τώρα πια δεν έχουµε κανένα δικαίωµα! Και
ξέρετε, δεν υπάρχει, ή συγκοινωνίες ή πολιτισµός και αρχαία.
Είναι δηµόσιο αγαθό οι συγκοινωνίες, δηµόσιο αγαθό ο πολιτι-
σµός. Είναι παρωχηµένη, όµως, η αντίληψη να βλέπουµε πια τα
αρχαία µνηµεία πίσω από τα κάγκελα ή σε προθήκες. Η σύγ-
χρονη αντίληψη της Αρχαιολογίας και της Αρχιτεκτονικής είναι
η συνύπαρξη. 

Και εδώ έχουµε ένα µοναδικό εύρηµα όπου µπορούν, καθώς
µετακινούνται οι πολίτες, να βρίσκονται σε µια άλλη εποχή. Κα-
ταστήµατα από πάνω της σύγχρονης εποχής, καταστήµατα από
κάτω µιας άλλης εποχής. 

Θα ήθελα να πω, για δευτερόλεπτα κύριε Πρόεδρε, το εξής:
Ενώ υπάρχει χώρος και αναγκαιότητα για δουλειά πολλών εργα-
ζοµένων -είχε προϋπολογιστεί ότι στο µετρό θα εργάζονταν τρεις
χιλιάδες και αυτήν τη στιγµή είναι λιγότεροι από οκτακόσιοι- ετοι-
µάζονται να απολυθούν τετρακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι στις
αρχαιότητες. Την ίδια στιγµή, φυσικά, έχουµε και µια τροµακτική
ανάγκη να επεκταθούν οι έρευνες, για να αναδειχθούν τα αρχαία
µνηµεία. Χρειάζεται, λοιπόν, να γίνει πρόσληψη νέου προσωπι-
κού. 

Ζητάω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την προσωπική σας παρέµ-
βαση και σε αυτό το σηµείο, ώστε να µην απολυθούν και να πα-
ραµείνουν µε τις ίδιες συµβάσεις και όχι µε τις νέες των 580
ευρώ. 

Ευελπιστούµε ως ΣΥΡΙΖΑ ότι θα κάνετε ό,τι είναι δυνατόν για
να έχουµε και µετρό και αρχαία στη θέση την οποία βρέθηκαν
και αναδείχθηκαν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Κύριε
Πρόεδρε, κατανοώ και βέβαια –θα το πω- συµµερίζοµαι την ευαι-
σθησία των δυο εκλεκτών συναδέλφων. 

Αµέσως, µόλις δηµιουργήθηκε ζήτηµα µε την αποκάλυψη
αυτού του πραγµατικά σηµαντικού καταλοίπου της Βυζαντινής
ιστορικής ζωής της Θεσσαλονίκης, έσπευσα στη Θεσσαλονίκη
προκειµένου να διαπιστώσω -µε τις δικές µου αισθήσεις, µε τη
δική µου αντίληψη- την ύπαρξη και το µέγεθος του συγκεκριµέ-
νου ευρήµατος. 

Πράγµατι, θα συµφωνήσω και µε τους δυο συναδέλφους πως
είναι εκπληκτικό ότι πράγµατι εκεί κάτω, στις σήραγγες του
µετρό, αποκαλύφθηκε -µε ένα ξεχωριστό τρόπο µας το έδωσε
αυτό η τύχη και η επιµέλεια των ανθρώπων που εργάζονται εκεί-
ένα κοµµάτι της πόλης της Θεσσαλονίκης από τον 4ο µ.Χ. µέχρι
τον 6ο µ.Χ. αιώνα, εκεί δηλαδή που διασταυρώνεται ο de-
cumanus, αυτή η κεντρική οδός της Θεσσαλονίκης, µε το cardo.

Υπάρχουν πράγµατι πλακόστρωτες οδοί, διασταύρωση, κατά-
λοιπα και ερείπια δηµοσίων κτηρίων, τα οποία έχουν µια ξεχωρι-
στή αισθητική.  Και πραγµατικά θαυµάζει ο καθένας αυτό το
συγκεκριµένο µνηµείο. 

Πιστέψτε µε όµως –ο κ. Κουράκης νοµίζω ότι το ξέρει, αλλά
και ο κ. Κωνσταντινίδης ήταν, την ώρα που επισκέφθηκα το συγ-

κεκριµένο σηµείο, παρών- µετά από συζήτηση που είχα επί τόπου
τόσο µε τους τεχνικούς της εταιρείας που έχει αναλάβει, όσο και
µε την εργοδότρια εταιρεία «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ», προσπαθήσαµε
να εξαντλήσουµε κάθε περιθώριο που υπάρχει, ώστε µε µία τε-
χνική λύση, αποδεκτή επιστηµονικά, να υπάρξει δυνατότητα για
συνύπαρξη του σταθµού του µετρό στην οδό Βενιζέλου, αλλά
και του συγκεκριµένου µνηµείου.

Μέχρι στιγµής αυτές οι απαντήσεις που έχουµε πάρει, απο-
κλείουν τη δυνατότητα συνύπαρξης. 

Βέβαια εδώ θα µου επιτρέψετε να πω µε πολλή εκτίµηση και
πολύ σεβασµό, ότι δεν υπάρχει πιο δύσκολη στιγµή για κάποιον
που έχει την πολιτική ευθύνη να χειρίζεται ένα τέτοιο θέµα, από
τη στιγµή που είναι υποχρεωµένος να υποτάξει την επιθυµία του
στους κανόνες. Διότι ο κανόνας πάντα είτε είναι κανόνας δικαίου
είτε είναι ένα πλαίσιο διατάξεων κανονιστικών, έχει αυτήν τη δύ-
ναµη του να επιβάλει το δρόµο που πρέπει να χαραχθεί.

Και το λέω αυτό, γιατί µετά από έρευνα που έκανα εν όψει της
απάντησης που θα σας έδινα σήµερα στο Υπουργείο, έχει προ-
κύψει ότι αυτό το συγκεκριµένο θέµα δεν ήταν άγνωστο σε εκεί-
νους που πήραν την πρωτοβουλία να κατασκευάσουν αυτό το
µεγάλο έργο. Και πράγµατι και ο κ. Μπακιρτζής που ήταν ο προ-
κάτοχος στη θέση της σηµερινής εφόρου βυζαντινών και µετα-
βυζαντινών αρχαιοτήτων όσο και το Κεντρικό Αρχαιολογικό
Συµβούλιο στη γνωµοδότηση που είχε κάνει τότε για την έγκριση
της µελέτης, είχαν προβλέψει την περίπτωση της απόσπασης
αυτού του µνηµείου ή των µνηµείων, που, µετά πιθανότητος,
ήταν τότε για όλους υπό σκέψη ότι θα προέκυπτε, υπήρχε αυτή
η διατύπωση –θα καταθέσω τα έγγραφα αυτά- για την προστασία
και τη διάσωσή τους.

Μάλιστα η απόφαση που εξεδόθη τότε, του Υπουργού, του κ.
Τατούλη, το Δεκέµβριο του 2004 –θα την καταθέσω και αυτή-
προέβλεπε ότι στην οδό Βενιζέλου πράγµατι –εκεί, δηλαδή όπου
είναι το ιστορικό κέντρο της πόλης- είναι σφόδρα πιθανό να απο-
καλυφθούν από τη διάνοιξη των σηράγγων του έργου, µνηµεία
πολύ µεγάλης αξίας. Μάλιστα εκεί αναφέρεται ότι, µετά πιθανό-
τητας, αναµένεται ότι θα αποκαλυφθεί και ο decumanus, αυτός,
δηλαδή ο πλακόστρωτος δρόµος της πολύ ξεχωριστής αξίας,
αρχαιολογικής και πολιτιστικής.

Έτσι λοιπόν αυτό που έχει να αντιµετωπίσει σήµερα όχι πια το
Υπουργείο, αλλά η ίδια η πόλη είναι το δίληµµα: Θα επιλέξει να
ακολουθήσει το δρόµο αυτής της τεχνικής λύσης, της απόσπα-
σης, η οποία δίδεται απ’ όλους –το λέω αυτό µε στενοχώρια,
γιατί κι εγώ θα ήθελα να προσχωρήσω στην άποψή σας- ή θα
επιλέξει άλλη τεχνική λύση, η οποία µέχρι σήµερα δεν υπάρχει.

Αφού δεν υπάρχει άλλη τεχνική λύση θα πρέπει να επιλέξουµε
µεταξύ των δύο δυνατοτήτων. Να καταργήσουµε το σταθµό του
µετρό στη θέση εκείνη, το οποίο, ακόµα και τότε, είναι προβλη-
µατικό –θα έλεγα και αδύνατο- να υπάρξει περίπτωση έκθεσης,
κατά χώρα, του συγκεκριµένου µνηµείου. Για ποιο λόγο; Διότι θα
πρέπει οπωσδήποτε να καταργηθεί, για να έχουµε αυτήν τη δυ-
νατότητα, να έχουµε, δηλαδή στη θέση του ένα µουσειακό χώρο,
να καταργηθεί στο επάνω µέρος και η Εγνατία Οδός. Αυτό θα
έχει τεράστιες οικονοµικές ζηµιές, όχι µόνο για τους περιοίκους
αλλά και για την ίδια τη λειτουργία της πόλης. 

Εάν, δε, προσθέσουµε το γεγονός ότι θα πρέπει να υπάρξουν
πολύ µεγάλου όγκου και δυναµικότητας υποστυλώµατα, τότε ένα
µέρος από το πλακόστρωτο θα καταληφθεί και θα υπάρξει και
κίνδυνος να µην µπορέσει να διασωθεί. 

Έτσι λοιπόν θέλω να σας βεβαιώσω µε πολύ σεβασµό, εκτί-
µηση και συµµεριζόµενος απολύτως την αγωνία αλλά και την
ευαισθησία σας, ότι µην έχοντας άλλη λύση, που να είναι επιστη-
µονικά παραδεκτή –δυστυχώς- θα πρέπει να ακολουθήσουµε
αυτήν την πρόταση του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου. 

Μάλιστα θα έλεγα ότι δεν είναι και πρωτοφανές αυτό που θα
γίνει. Θα µεταφερθεί αυτό το συγκεκριµένο µνηµείο σε ένα θε-
µατικό πάρκο, το οποίο θα έχει σχέση µε την παρουσίαση του
πολεοδοµικού ύφους –αν θέλετε- και όλων των µνηµείων που
έχουν διασωθεί και αφορούν το βυζαντινό πρόσωπο της Θεσσα-
λονίκης. Δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται. Έχει γίνει και στην
Αθήνα, το ξέρετε πολύ καλά. Αυτό όµως που πραγµατικά είχα τη
δυνατότητα σήµερα να ανασύρω µέσα από τα αρχεία του Υπουρ-
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γείου, είναι ακριβώς οι αποφάσεις µε τις οποίες είχε εγκριθεί η
συγκεκριµένη µελέτη –του Υπουργού που ανέφερα- και από τις
οποίες προκύπτει ότι έτσι είχε αποφασιστεί να αντιµετωπιστεί η
περίπτωση της διάσωσης και της προστασίας των αρχαιολογι-
κών θησαυρών, που θα αποκαλύπτονταν από τη διάνοιξη των ση-
ράγγων στο συγκεκριµένο σηµείο. 

Πάντως αυτό που ξέρω, είναι ότι µε το θέµα ασχολείται και το
δηµοτικό συµβούλιο. Εµείς θα περιµένουµε. Το λέω αυτό µε
πολύ σεβασµό, πρώτα απ’ όλα στην πόλη και στο λαό της Θεσ-
σαλονίκης, ο οποίος θεωρώ ότι, προεχόντως, αυτός είναι ο
άµεσα ενδιαφερόµενος, είναι το υποκείµενο, είναι ο φορέας
αυτής της κληρονοµιάς, την οποία όµως θα πρέπει να διαχειρι-
στεί, απαντώντας, κατ’ αρχήν, σε ένα βασικό πρόβληµα. Θέλει
να γίνει το µετρό και να συνεχιστεί αυτό το έργο, πράγµα για το
οποίο έχει επανειληµµένως κατηγορηθεί το Υπουργείο Πολιτι-
σµού και ειδικά η Αρχαιολογική Υπηρεσία ότι δυσκολεύει και κα-
θυστερεί τα έργα ή θέλει στη συγκεκριµένη περίπτωση να
επιλέξει το να έχουµε, κατά χώρα, διάσωση του συγκεκριµένου
µνηµείου; 

Στη δεύτερη περίπτωση, το αποτέλεσµα θα ήταν να µη γίνει ο
συγκεκριµένος σταθµός, γιατί, όπως θα ξέρετε, στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση του µετρό της Θεσσαλονίκης έχουµε την εξής
ιδιαιτερότητα: Στον κάθε σταθµό υπάρχουν εγκαταστάσεις, οι
οποίες εξυπηρετούν το σύνολο του έργου. Αυτό θα είχε, ως απο-
τέλεσµα, εάν στη συγκεκριµένη περίπτωση καταργηθεί ο σταθ-
µός Βενιζέλου, να έχουµε –δυστυχώς- την πολύ µεγάλη
απογοήτευση ενός ανασχεδιασµού του έργου, ο οποίος τελικώς
να οδηγήσει σε πιθανή καταγγελία της σύµβασης, από πλευράς
της αναδόχου κοινοπραξίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, να
ακούσουµε και τους Βουλευτές και θα έχετε µετά πάλι το χρόνο
να απαντήσετε.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, βλέπω σας

έπεισαν οι τεχνικοί µε τα επιχειρήµατά τους. Θα περιµέναµε να
αντιµετωπίσετε το πρόβληµα από τη θέση και την ευθύνη που
έχετε για τη διάσωση και την ανάδειξη των αρχαιοτήτων. 

Δεν ισχυρίζοµαι ότι δεν υπάρχουν δυσκολίες. Ωστόσο το σύ-
νολο των επιχειρηµάτων που ξανακούστηκαν για το ποιοι είναι οι
λόγοι που καθυστερεί το µετρό, προφανώς δεν µπορούµε να τα
φορτώσουµε τώρα σε ένα συγκεκριµένο σταθµό, που υπάρχει η
ευτυχής συγκυρία να βρεθεί ένα ολόκληρο κοµµάτι της καρδιάς
της βυζαντινής Θεσσαλονίκης. Τα λέµε αυτά εµείς, που δεν εί-
µαστε βυζαντινόπληκτοι, κύριε Πρόεδρε, και αδυνατούµε να
βρούµε µια λύση τεχνική για να συνεχιστεί το έργο.

Θα πω δύο στοιχεία και έχει σηµασία να ακουστούν: Πέντε
χρόνια µετά την έναρξη των εργασιών του µετρό δεν έγινε κα-
τορθωτό να προχωρήσουν οι απαλλοτριώσεις, για να συνεχιστεί
το έργο σε άλλο σταθµό ανατολικότερα, γιατί δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε στην τιµή µονάδος και έχουµε δικαστήρια επί δι-
καστηρίων -τα ξέρετε πιθανόν- ή δεν µπορούµε να ανοίξουµε το
αρχαιολογικό έργο στο αµαξοστάσιο της Πυλαίας όπου έχουν
ξεκινήσει σε πρωιµότερη φάση οι ανασκαφές, γιατί δεν µπορεί
να µετακινηθεί η γεφυροπλάστιγγα του Δήµου Θεσσαλονίκης
που είναι λίγα µέτρα παραπέρα. Άρα υπάρχουν πολιτικές ευθύ-
νες για την καθυστέρηση του έργου του µετρό. 

Εµείς έχουµε αναδείξει αυτό το πρόβληµα µε επίκαιρη ερώ-
τηση και δυστυχώς δεν πήραµε απαντήσεις. Η απάντηση που πή-
ραµε είναι, ότι θα τελειώσει την επόµενη τετραετία. Άρα να µη
ρίχνουµε τα βάρη σε αυτήν τη συγκυρία, αλλά ακριβώς να εκµε-
ταλλευτούµε αυτήν την συγκυρία, για να αναδείξουµε ένα µονα-
δικό στοιχείο αυτής της εποχής της Θεσσαλονίκης.

Θα έλεγα πριν καταλήξετε, κύριε Υπουργέ, να επιδιώξετε µια
σύγκλιση τεχνικών και αρχαιολόγων, για να δούµε αν υπάρχει
λύση. Εγώ θα κάνω µια πρόταση στο τέλος. Να υπάρχει όµως
ένας άξονας. Τι να πρυτανεύσει σε αυτήν την επιτροπή; Να πρυ-
τανεύσει το γεγονός ότι πρέπει να αναδειχθούν τα αρχαία στον
τόπο που βρέθηκαν. Εάν δουλέψει έτσι αυτή η επιτροπή, αυτή η
οµάδα των ανθρώπων, των επιστηµόνων, είµαστε σίγουροι ότι
θα δοθεί λύση, διαφορετικά θα φτάσουµε στην εύκολη λύση που
θα τα ξηλώσουµε και δεν ξέρουµε πότε και αν θα τα αναδεί-

ξουµε. Αµέσως µετά θα σας πω και ένα παράδειγµα από το πα-
ρελθόν γι’ αυτό. Θα σας καταθέσω µερικά έγγραφα.

Όλοι οι φορείς που εµπλέκονται µε τον ένα ή µε τον άλλο
τρόπο µε το ζήτηµα αυτό πλην των τεχνικών της «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ» και της κατασκευάστριας εταιρείας έχουν αντίθετη
άποψη και εµείς πάµε ισοπεδωτικά και εσπευσµένα να ξεµπερ-
δέψουµε. Ας σκεφτούµε ποιοι είµαστε εµείς και πώς θα πάρετε
εσείς στις πλάτες σας την ευθύνη, κύριε Υπουργέ, για το γεγο-
νός ότι θα στερήσουµε από τους Θεσσαλονικείς και από τους
χρήστες του µετρό, από τους επισκέπτες, αλλά και από τις µελ-
λοντικές γενιές ένα καθηµερινό µάθηµα ιστορίας, που µπορεί να
παίρνουν όσοι περνάνε από αυτόν το σταθµό.

Συναντηθήκαµε τυχαία στις ανασκαφές. Πραγµατικά δέχοµαι
ότι αυτά που λέτε τα πιστεύετε. Ωστόσο θέλουµε να κάνετε κάτι
και στην κατεύθυνση της πράξης γι’ αυτό το ζήτηµα. 

Θα καταθέσω έγγραφα λοιπόν του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων υπέρ της διατήρησης, την απόφαση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του Κέντρου Βυζαντινών Ερευνών του ΑΠΘ, το δελτίο
Τύπου του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων, παράρτηµα Κεντρι-
κής και Δυτικής Μακεδονίας, της Ελληνικής Εταιρείας Περιβάλ-
λοντος και Πολιτισµού του παραρτήµατος Θεσσαλονίκης και µια
σειρά από άλλα έγγραφα που αναφέρονται στο ίδιο ζήτηµα. 

Ήδη έχει πάρει διεθνείς διαστάσεις το θέµα αυτό, κύριε
Υπουργέ. Μην πάµε να δώσουµε εσπευσµένα µια λύση που θα
πληγώσει τη Θεσσαλονίκη.

Υπάρχει και η εξής λύση, κύριε Υπουργέ -την πρότειναν- δεν
είναι δική µου ανακάλυψη: Γράφτηκε στον Τύπο, την πρότειναν
και τη φέρνω στην επιφάνεια. Είναι η λύση της διατήρησης επί
τόπου, µέρους ή όλων των ευρηµάτων, γιατί σε αυτό συναινούν
πολλοί αρχαιολόγοι, αξιολογώντας και τα ευρήµατα, µε την προ-
σωρινή αποξήλωση και την επαναφορά στο χώρο, αν είναι ανυ-
πέρβλητα τα τεχνικά εµπόδια, για να υπογειοποιήσουµε και να
φτάσουµε στις επόµενες φάσεις. Η ευτυχής συγκυρία που είπα
πριν, είναι ότι αυτό το επίπεδο βρίσκεται ακριβώς στο επίπεδο
της έκδοσης των εισιτηρίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε συνάδελφε, αν
έχετε την καλοσύνη ολοκληρώστε. Καταθέστε αν έχετε κάτι στα
Πρακτικά.

ΘΕΟΔΟΣΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-
ρώνω µε το εξής: Θέλω να ανακαλέσω κάτι στη µνήµη του κυρίου
Υπουργού –είµαι σίγουρος ότι δεν θα το θυµάται. Όταν γινόταν
το αεροδρόµιο των Σπάτων, βρέθηκε ένας παλαιολιθικός οικι-
σµός στη θέση Ζαγάνι. Δόθηκε αυτή η λύση που πάτε να δώσετε
τώρα, όπου ξηλώθηκαν και αριθµήθηκαν τα ευρήµατα. Πείτε
µου, ως Υπουργός, αν ξέρετε πού βρίσκονται και αν έχουν εκτε-
θεί αυτά και είναι σήµερα σε κοινή θέα.

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα των βεβιασµένων ενεργειών. Πρέ-
πει λοιπόν να εξαντλήσετε όλα τα περιθώρια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε

και εµείς.
Το λόγο έχει ο κ. Κουράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, πρέπει να οµολο-

γήσω ότι η απάντηση σας δεν µε κάλυψε. Μου παραθέσατε τα
επιχειρήµατα της εταιρείας. Πλην όµως, αφήσατε ένα µικρό πα-
ραθυράκι -αν µπορώ να το διευρύνω- το ενδεχόµενο να βρεθεί
τεχνική λύση. Πρέπει να σας πω ότι το έργο αυτό είναι ένα ενιαίο
δηµόσιο έργο, δεν είναι συγκοινωνιακό από τη µια µεριά και αρ-
χαιολογικό από την άλλη. Και ως τέτοιο είναι δηµόσιο αγαθό,
όπως δηµόσιο αγαθό είναι ο πολιτισµός, δηµόσιο αγαθό, όπως
είπα προηγουµένως, είναι και η συγκοινωνία. Κατά συνέπεια,
οφείλει η κοινή λογική όλων να απευθυνθεί σε ένα δηµόσιο διά-
λογο. 

Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ ανοίγουµε αυτόν το δηµόσιο διάλογο. Απευ-
θυνθήκαµε στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης και ζητήσαµε όχι να
υιοθετήσει τη δική µας θέση για συνύπαρξη στο χώρο, αλλά να
απευθυνθεί στην Πολυτεχνική Σχολή, στο Τµήµα Αρχιτεκτόνων
και Πολιτικών Μηχανικών, όπως επίσης και στο Τµήµα Ιστορίας -
Αρχαιολογίας του ΑΠΘ, ώστε να βοηθήσουν µε το να πάρουν
θέση και ιδιαιτέρως να υποδείξουν και τεχνικές λύσεις.

Πρέπει να σας πω ακόµη ότι το Τεχνικό Επιµελητήριο Θεσσα-
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λονίκης έχει συστήσει οµάδα εργασίας, για να αναζητήσει τε-
χνική λύση. Γνωρίζετε ότι το κόστος απόσπασης και µεταφοράς
-όχι επανατοποθέτηση, µόνο απόσπαση και µεταφορά- των αρ-
χαιοτήτων είναι γύρω στα 500.000 ευρώ; Η επανατοποθέτηση
και ανάδειξη στου «Παύλου Μελά» φτάνει γύρω στο 1.000.000
ευρώ. Η κοινοπραξία δεν είναι σίγουρο ότι θα αναλάβει το κό-
στος. Πρέπει να αναζητηθούν από αλλού πηγές χρηµατοδότη-
σης, αλλιώς θα µείνουν στα υπόγεια. Εποµένως, θα έλεγα, γιατί
να µην αξιοποιηθούν αυτά τα χρήµατα –ενδεχοµένως να χρει-
αστούν και άλλα- για να µπορέσει να βρεθεί η βελτίστη τεχνική
λύση; Επαναλαµβάνω ότι πρέπει να ανοίξει ένας δηµόσιος διά-
λογος πριν γίνουν εργασίες που δεν επιδέχονται αλλαγή. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ τη Δευτέρα το απόγευµα στις 18.30’ στο Δηµαρχείο
Θεσσαλονίκης έχει καλέσει επιστήµονες –ειδικούς τεχνικούς στις
αρχαιότητες, αλλά και την «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» να καταθέσουν τις
απόψεις τους ενώπιον του λαού της Θεσσαλονίκης. Η ευθύνη
αφορά όλη την πόλη. Έκκληση προς τον Αναπληρωτή Υπουργό
κ. Τζαβάρα να µη συνδέσει το όνοµά του µε ένα ανοσιούργηµα,
διότι περί αυτού θα πρόκειται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου για λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να σας πω ότι η εταιρεία επικαλείται την περιπέτεια -

για να δείξει ότι είναι πάρα πολύ κοστοβόρα οποιαδήποτε άλλη
λύση- του σταθµού  «Κεραµεικός» στο µετρό της Αθήνας, η αλ-
λαγή του οποίου κόστισε 150 εκατοµµύρια ευρώ. Και λέµε: Να
το δούµε λίγο από την αρχή;

Οι αρχαιολόγοι είχαν προειδοποιήσει ότι η διέλευση της σή-
ραγγας κάτω από το αρχαίο νεκροταφείο του Κεραµεικού ήταν
µεγάλο λάθος. Τότε το Υπουργείο Πολιτισµού και η «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ» επέµεναν να προχωρήσουν. Όταν αναγκάστηκαν να αλ-
λάξουν τη χάραξη και το σταθµό, είχαν φορτώσει το έργο µε επι-
πλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ και τρία χρόνια καθυστέρησης.

Στην περίπτωση που αναφέρατε προηγουµένως, πρέπει να
σας πω ότι υπήρξαν έντονες προειδοποιήσεις, όσον αφορά
αυτήν τη χάραξη. Μετρό µέσα από την Εγνατία Οδό θα συναν-
τήσει αρχαία. Μπορούσε να βρεθεί και άλλος τρόπος να γίνει το
συγκοινωνιακό έργο. Αυτήν τη στιγµή πρέπει να γίνει κάθε δυ-
νατή προσπάθεια –εγώ θα έλεγα µε τολµηρό τρόπο, ακόµη και
επαναχάραξη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Παρα-
χάραξη µε την καλή έννοια του όρου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Επανασχεδιασµό, ναι, συγγνώµη!
Νέα χάραξη εν πάση περιπτώσει. 

Ξέρετε ότι είναι ένα αναπτυξιακό έργο για την πόλη. Και εγώ
απευθύνοµαι και σε ορισµένα επιµελητήρια που συντάχθηκαν µε
την άποψη της κοινοπραξίας της «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» να προχωρή-
σει το έργο όσο γίνεται πιο γρήγορα, χωρίς καµµία καθυστέ-
ρηση. Θέλω να τους πω ότι αυτό το έργο είναι αναπτυξιακό και
θα είναι πόλος έλξης για την αγορά της Θεσσαλονίκης, για το
κέντρο της πόλης, όπως ακριβώς έγινε στην Κωνσταντινούπολη
όπου η  συγκυρία της διάνοιξης του µετρό ανέδειξε τις αρχαι-
ότητες και αυτήν τη στιγµή επισκέπτονται πάρα πολλοί την Κων-
σταντινούπολη µόνο και µόνο γι’ αυτόν το λόγο. Δεν πρέπει να
χαθεί µε κανένα τρόπο αυτό το δώρο που έχουµε ως πολιτιστική
κληρονοµιά. Δεν ωφελεί καθόλου να οµνύουµε στον πολιτισµό
µας και να βλέπουµε να καταστρέφεται η πόλη.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Όταν ήµουν στο τότε Δηµοτικό Συµ-
βούλιο Θεσσαλονίκης µε τον κ. Παπαγεωργόπουλο είχαν πάρει
την απόφαση –την είχε εγκρίνει το ΚΑΣΠ πρέπει να σας πω- η
πλατεία που είναι κάτω από το Υπουργείο και είναι γεµάτη αρ-
χαία, να γίνει πάρκινγκ και µε τις κινητοποιήσεις των πολιτών
αυτό δεν «περπάτησε». 

Έχουµε πάρα πολλά παραδείγµατα, που η καρδιά της πόλης
προστάτευσε µνηµεία. Και έχουµε και πάρα πολλά παραδείγµατα
σηµαντικότατων κτηρίων που θάφτηκαν κάτω από το µπετόν. Ας
µην επιτελεστεί ακόµα ένα έγκληµα σε βάρος της πόλης και του
πολιτισµού γενικότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, εάν
έχετε την καλοσύνη να απαντήσετε. Νοµίζω ότι έγινε µια εκτενής

συζήτηση. Το θέµα είναι πάρα πολύ σηµαντικό, αλλά έχουµε και
άλλες ερωτήσεις µετά. 

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παι-

δείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ίσως
να είναι ένα από τα πολύ λίγα και ξεχωριστά θέµατα συζήτησης,
που παρ’ όλο που αναφέρεται στη βυζαντινή ιστορία δεν προ-
σφέρεται για βυζαντινολογίες. Και το λέω αυτό γιατί; Διότι και
εσείς, εκλεκτοί µου συνάδελφοι, από όσα είπατε µέχρι τώρα,
προδίδετε µια αµηχανία. Και αυτή η αµηχανία είναι η θεµελιώδης
δυσκολία να αντιµετωπίσουµε το θέµα προς την κατεύθυνση που
όλοι επιθυµούµε. 

Και ποια είναι αυτή η θεµελιώδης δυσκολία; Είναι ότι µέχρι σή-
µερα, δεν υπάρχει από καµµία πλευρά, όχι µόνο από την «ΑΤ-
ΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» ούτε από το Πανεπιστήµιο ούτε από το Πολυτεχ-
νείο ούτε από το Τεχνικό Επιµελητήριο της Ελλάδας ούτε από
κανένα άλλο οίκο, µια επιστηµονικά παραδεκτή βιώσιµη και λει-
τουργική λύση, που να καθιστά τεχνητά δυνατή τη συνύπαρξη
και του σταθµού µετρό στη «Βενιζέλου» και του πράγµατι εκπλη-
κτικού αυτού µνηµείου.

Και εδώ βεβαίως θα πρέπει να αποδεχτούµε δεδοµένα τα
οποία δεν µπορούµε σε καµµία περίπτωση να τα παραγνωρί-
σουµε -και το λέω για τον κ. Κωνσταντινίδη αυτό. Πράγµατι µε
την ισχύουσα νοµοθεσία, το νόµο τον αρχαιολογικό που προστα-
τεύει την πολιτιστική κληρονοµιά, ένα µέσο διάσωσης και προ-
στασίας αυτής της κληρονοµιάς µας είναι και η απόσπαση του
µνηµείου. 

Άρα εδώ δεν υπάρχει ζήτηµα αναφορικά µε τη νοµιµότητα ή
την κανονικότητα των χειρισµών. Αυτό που έχει αξία, επαναλαµ-
βάνω, είναι να βρούµε έναν τρόπο, ώστε να υπάρχει και η ικανο-
ποίηση της επιθυµίας που όλοι έχουµε, αλλά και η ικανοποίηση
της ανάγκης, για να λειτουργήσει η πόλη µέσα από τη λειτουργία
αυτού του έργου, του µετρό, του µητροπολιτικού σιδηρόδροµου
της Θεσσαλονίκης, στο οποίο έργο έχουν επενδύσει όλοι οι πα-
ράγοντες της πόλης -ο λαός, οι επιβάτες, οι επιχειρηµατίες, η
τοπική αυτοδιοίκηση, όλοι οι φορείς- τις καλύτερες και πιο βασι-
κές τους ελπίδες, για να αλλάξει η ζωή τους, να γίνει πιο ανθρώ-
πινη. 

Αυτό είναι κάτι το οποίο δεν µπορούµε και δεν δικαιούµαστε
να παραγνωρίσουµε όλοι εµείς που είµαστε αντιπρόσωποι του
λαού και συζητάµε εδώ όπου ασκείται υλικά και συµβολικά η
λαϊκή κυριαρχία. Δεν δικαιούµαστε να πούµε, δηλαδή ότι µπρο-
στά στην επιθυµία µας να υπάρξει in situ διάσωση του συγκεκρι-
µένου µνηµείου, θα πρέπει να αδιαφορήσουµε για το τι θα γίνει
µε το συγκεκριµένο έργο. 

Εγώ από την πρώτη στιγµή έθεσα το θέµα ως δίληµµα, δί-
ληµµα όµως που δεν αφορά το Υπουργείο Πολιτισµού. Είναι ένα
δίληµµα αυτής της ίδιας της πόλης. Ας µας πει λοιπόν η πόλη τι
προτιµάει: να γίνει και να λειτουργήσει το έργο αυτό ή να έχουµε
µαταίωση -γιατί εκεί θα καταλήξουµε- του συγκεκριµένου έργου
µε τη διάσωση, κατά χώρα, όπως λένε οι αρχαιολόγοι, του συγ-
κεκριµένου µνηµείου; Δεν υπερβάλλω. Πιστέψτε µε, δεν υπερ-
βάλλω. 

Και το ξέρετε πολύ καλά, κύριε Κουράκη κι εσείς κύριε Κων-
σταντινίδη, ότι µέχρι να εµφανιστώ ενώπιον της Εθνικής Αντιπρο-
σωπείας σήµερα και να πω αυτά που λέω και εκοπίασα,
αναζητώντας από διαφορετικές πλευρές εναγωνίως δυνατότητα
λύσης και µέχρι τώρα –και απαντώ πράγµατι σ’ αυτό που µου θέ-
σατε- δεν έχω σε καµµία περίπτωση τη διάθεση εγώ προσωπικά,
αλλά και κανένας άλλος σε µία ευνοµούµενη δηµοκρατία να εµ-
ποδίσω την εξέλιξη του δηµοσίου διαλόγου, ο οποίος έχει αρχί-
σει. Κι εγώ, αν θέλετε, εύχοµαι να καταλήξει και να µας δώσει
στοιχεία. Στοιχεία όµως συγκεκριµένα, επιστηµονικά, όχι ψυχα-
νεµίσµατα κι όχι βεβαίως απλώς την περιγραφή της επιθυµίας
µας και την προβολή της. 

Εδώ λοιπόν θα κριθούµε όλοι πραγµατικά. Εγώ σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν ενδιαφέροµαι, µε τον τρόπο που µου το είπατε, για
µία υστεροφηµία που –αν θέλετε- όπως λέει κι ο ποιητής, «θα
γίνει στάχτη ως προς τη δόξα της», αν δεν καταφέρουµε να αν-
ταποκριθούµε στις συγκεκριµένες ανάγκες που αυτήν τη στιγµή
επιβάλλει η ολοκλήρωση του έργου. 
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Εγώ αυτά έχω να πω. Έχω συναίσθηση της ευθύνης, αλλά πι-
στεύω ότι κι εσείς και οι δύο συνάδελφοι είστε εκλεκτοί και γνω-
ρίζετε τα προβλήµατα της Θεσσαλονίκης. Όλοι άλλωστε την
αγαπάµε τη Θεσσαλονίκη. Είναι η συµβασιλεύουσα που έρχεται
µέσα από τα βάθη µίας πολιτιστικής κληρονοµιάς, την οποία
οφείλουµε και να προστατεύσουµε και να τη διασώσουµε. 

Τώρα, ως προς την πρόταση που είπατε, να έχουµε απόσπαση
για ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα και επανατοποθέτηση,
αυτό που πρέπει να γνωρίζετε είναι, ότι πράγµατι µε την από-
σπαση θα προχωρήσει η αρχαιολογική έρευνα, γιατί κάτω ακρι-
βώς απ’ αυτό το επίπεδο του δρόµου υπάρχουν άλλες αρχαιότη-
τες που θα αποκαλύψουν µνηµεία από τη ρωµαϊκή ηλικία αυτής
της πόλης, που εξίσου έχουν πολύ µεγάλη αρχαιολογική αξία,
γιατί αποτελούν δεδοµένα και µνηµεία της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς.

Είναι πράγµατι σύνθετο το πρόβληµα, είναι πολύπλοκο. Μα-
κάρι στο τέλος όλοι να έχουµε τη δέουσα προσοχή που απαιτεί-
ται, αλλά και την ευθύνη, ώστε να προκριθεί η καλύτερη λύση
για το λαό της Θεσσαλονίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας
τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες κι ένας εκπαιδευτικός από
το Λεόντειο Γυµνάσιο Νέας Σµύρνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής: «Κύρωση του Μνηµονίου Κα-
τανόησης µεταξύ του Υπουργείου Περιβάλλοντας, Ενέργειας και
Κλιµατικής Αλλαγής της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Υπουργείου Ενέργειας και Φυσικών Πόρων της Κυ-
βέρνησης της Δηµοκρατίας της Τουρκίας για Συνεργασία στον
τοµέα της Ενέργειας».

Ολοκληρώνουµε µε την τελευταία επίκαιρη ερώτηση.
Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1030/18-2-2013 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του πρώην Προέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Απόστολου Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την υπερφορολόγηση των ακινήτων.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Κακλαµάνη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Γεώργιος Μαυραγάνης.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επίκαιρη
ερώτησή σας.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διερωτώµαι και
δυστυχώς δεν διερωτώµαι µόνον εγώ: υπάρχει Υπουργός Οικο-
νοµικών για το Κοινοβούλιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Πρέπει να οµολο-
γήσω ότι κι εγώ έχω να τον δω πάρα πολύ καιρό.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μπορεί να υπάρχουν, κύριε
Πρόεδρε, ορισµένοι κεκράκτες ορισµένων ραδιοτηλεοπτικών
µέσων, που δοξάζουν τον κ. Στουρνάρα ή του παρέχουν πλήρη
ασυλία, ιδιαίτερα όταν συµπεριφέρεται έτσι, που να διευκολύνει
το έργο αυτών τον κεκρακτών που προσπαθούν να διασύρουν
και να ευτελίζουν καθηµερινά το Κοινοβούλιο. Όπως γνωρίζετε,
χωρίς καµµία εξαίρεση, εφαρµόζοντας τη φασιστική αρχή της
συλλογικής ευθύνης, από το πρωί µέχρι το βράδυ εκλαµβάνεται
και υποδεικνύεται ο πολιτικός κόσµος, ως ο αποδιοποµπαίος
τράγος όλων των δεινών της χώρας.

Σήµερα το πρωί άκουγα από τον «FLASH» έναν πρώην υπάλ-
ληλο του κ. Κόκκαλη, του κ. Λαυρεντιάδη και του κ. Κυριακίδη,
που φυγοδικεί και ο οποίος καθύβριζε χυδαία τον πολιτικό κόσ-
µο, τους Βουλευτές, τους εκπροσώπους του λαού. Και έχουν
οδηγήσει τον ελληνικό λαό σε τέτοια ψυχολογική κατάσταση, πα-
ραπληροφορώντας τον τόσο ώστε να απαντά σε δηµοσκοπήσεις
ότι υπαίτιοι των δεινών είναι -κατά το 87% των ερωτωµένων- όλοι
οι πολιτικοί και όλα τα κόµµατα, χωρίς καµµία διάκριση. Αυτό
είναι προθάλαµος του φασισµού, κύριε Πρόεδρε! 

Το Κοινοβούλιο είναι το θεµέλιο της κοινοβουλευτικής δηµο-
κρατίας κι εµείς είµαστε, κατά το Σύνταγµα, οι πιο άµεσοι και αυ-

θεντικοί εκφραστές της λαϊκής κυριαρχίας. Δεν είναι ο οποιοσ-
δήποτε κ. Στουρνάρας, δεν είναι ο οποιοσδήποτε επιπόλαιος της
εποχής του Χρηµατιστηρίου ή ο οποιοσδήποτε τραπεζίτης που
άφησε πίσω του ερείπια.

Διερωτώµαι, κύριε Πρόεδρε: ο κ. Στουρνάρας µε τι ασχολείται;
Εγώ γνωρίζω ότι οι φοροεισπρακτικοί µηχανισµοί της χώρας
είναι διαλυµένοι. Πενήντα διευθύνσεις οικονοµικών υπηρεσιών –
ΔΟΥ κατά το αρκτικόλεξο- είναι χωρίς διεύθυνση. Επίσης αυτός
που συνελήφθη κατηγορούµενος για εκβιασµούς φορολογουµέ-
νων στη Λευκάδα ήταν ο αναπληρωτής Διευθυντής του ΣΔΟΕ
Δυτικής Ελλάδας αναπλήρωνε όµως, εκείνον που θα έπρεπε να
υπάρχει, αλλά δεν υπάρχει. Όπως ακόµη πέντε διευθυντές του
ΣΔΟΕ δεν υπάρχουν. Δεν υπάρχουν!

Όσον αφορά τον κ. Στασινόπουλο, τον πρώην Έφορο Μεσσή-
νης, τον οποίο είδα στη Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας, ποιο
επίπεδο αντίληψης των πραγµάτων έχει για να εισηγηθεί σχετι-
κώς; 

Το κράτος δεν έχει, ακόµη, διαλυθεί, κύριε Πρόεδρε. Ιδιαίτερα
για το Υπουργείο Οικονοµικών σας λέγω ότι είναι σε κατάσταση
αποσύνθεσης. Επειδή δοξάζεται ο κ. Στουρνάρας στα κανάλια,
στο Σύνδεσµο Βιοµηχάνων, στα τύπου Εkali’s Club, δεν σηµαίνει
ότι µπορούµε εµείς να τον ανεχθούµε. Θα βάλω πρώτος την υπο-
γραφή µου σε µια πρόταση µοµφής Βουλευτών απ’ όλα τα κόµ-
µατα, διότι η χώρα δεν µπορεί να έχει Υπουργό Οικονοµικών που
δε σέβεται το Κοινοβούλιο. Μπορεί πολλοί εχθροί του να χαίρον-
ται όταν περιυβρίζεται το Κοινοβούλιο, δεν πιστεύω όµως το ίδιο
γι’ αυτούς που στέλνουν εδώ τους εκπροσώπους τους και οφεί-
λουν να τους κρίνουν ως πολίτες. Αυτοί γνωρίζουν ότι ανανεώ-
θηκε η Βουλή κατά τα 2/3 στις τελευταίες εκλογές, οι ασχηµίες
όµως που εµφανίζονται δεν αφορούν το θεσµό και όλους µας,
αφορούν συγκεκριµένα πρόσωπα. Όµως όταν παρασυρόµαστε
και παρασύρουµε και τους απλούς πολίτες να αποδέχονται φα-
σιστικές λογικές συλλογικής ευθύνης, είναι βέβαιο ότι έτσι δεν
εξατοµικεύεται ούτε ο έπαινος σε όποιον το  αξίζει ούτε ο ψόγος
εκεί όπου επιβάλλεται επίσης.

Η ερώτησή µου, κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε να απαντηθεί εδώ
από τον κ. Στουρνάρα. Ο κύριος Υφυπουργός, τον οποίο σέβοµαι
-και µερικές φορές αισθάνοµαι κι εγώ άσχηµα, διότι είναι ο µόνος
που έρχεται εδώ- καταναλώνει χρόνο, που προφανώς είναι πο-
λύτιµος για τη δουλειά του, προκειµένου να υποκαθιστά αυτούς,
που κατά το Σύνταγµα, ελέγχονται από το Κοινοβούλιο.

Το Σύνταγµα, κύριε Μαυραγάνη -αυτός είναι ο τύπος, αν και
µπορεί εσείς να µας δίνετε καλύτερες απαντήσεις- λέει ότι ελέγ-
χονται τα µέλη της Κυβερνήσεως. Και µέλη της Κυβερνήσεως
είναι, όπως γνωρίζετε, οι Υπουργοί και οι Αναπληρωτές Υπουρ-
γοί. Εσείς σηκώνετε ένα φορτίο που δεν σας ανήκει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έρχοµαι τώρα, στο θέµα, κύριε
Πρόεδρε, διότι είναι πολύ σηµαντικό αυτό. Όπως ξέρετε, έχουµε
µια µείωση των φορολογικών εσόδων και το Γενάρη και τώρα,
βλέπω και το Φλεβάρη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Απ’ ό,τι λέγεται.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι. Νοµίζω ότι ο κύριος Υφυ-

πουργός µπορεί να µας πει. Εγώ τα ακούω ως στοιχεία. Ειδικά
για το Γενάρη έγινε ανακοίνωση του Υπουργείου. Αν δεν είναι
έτσι, ας µας το πει. 

Πριν από έναν µήνα λοιπόν υπήρξε µάλλον µια δοκιµαστική
διαρροή από το Υπουργείο, σχετικά µε τη φορολόγηση των ακι-
νήτων και των αγροτεµαχίων. Δεν έγινε διάκριση για ιδιοκατοί-
κηση. Δεν έγινε διάκριση για κατοικίες για τις οποίες οι τράπεζες
κινούν διαδικασίες για την πληρωµή των δανείων που έχουν
δοθεί. Και είδα προχθές, απήντησε ο κύριος Υπουργός ότι µια
Επιτροπή επεξεργάζεται το σύστηµα των αντικειµενικών αξιών
και των αξιών που θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν για τα αγροτε-
µάχια κ.λπ.. 

Πού βρισκόµαστε λοιπόν; Δηλαδή περιµένουµε να δούµε αν
θα υποστούµε από πλευράς εσόδων, ό,τι υπέστηµεν µε την αφε-
λέστατη πρόταση, σχετικώς µε τη φορολόγηση του πετρελαίου
θέρµανσης, όχι για να καταπολεµήσουµε το λαθρεµπόριο, αλλά
για να έχουµε και έσοδα; Δυο καρπούζια κάτω από την ίδια µα-
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σχάλη δεν γίνεται! Γι’ αυτό την πατήσαµε µε το µέτρο αυτό. 
Δεν θέλω να πάρω περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Στη

δευτερολογία µου άλλωστε µπορώ να προσθέσω κάτι. Αλλά ή
στραβός είναι ο γιαλός ή στραβά αρµενίζουν κάποιοι! Και δεν
είναι δυνατόν ο επικεφαλής, ο πολιτικά υπεύθυνος του οικονοµι-
κού τοµέα να δίνει αυτές τις εξετάσεις καταφρόνησης του Κοι-
νοβουλίου. Το Κοινοβούλιο πρέπει να απαντήσει. Δεν είναι
δυνατόν να µην υπάρχει νοµοθετικό έργο, κύριε Πρόεδρε. Οι
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου είναι εύκολο να γίνονται,
αλλά αυτό σηµαίνει και διάθεση –δεν θα πω τη σκληρή φράση-
αγνόησης αν όχι και εκβίασης του Κοινοβουλίου. Και αυτό είναι
επικίνδυνο για τη δηµοκρατία, ιδιαίτερα κάτω από τις εξαιρετικά
δύσκολες συνθήκες που αντιµετωπίζει η πατρίδα µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριοι συνάδελφοι,
όπως είδατε, έχουµε µία επισήµανση, την οποία έχουµε κάνει και
εµείς επανειληµµένα. Ο κύριος Πρόεδρος συµµετέχει στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Το έχουµε επισηµάνει το πρόβληµα. Νο-
µίζω όµως ότι το θέµα πια είναι οι ενέργειες –όσοι προτίθενται ή
θέλουν να κάνουν- για να προχωρήσουµε κανονικά τη διαδικα-
σία.

Κύριε Υπουργέ, έκανα και εγώ το σχόλιο «όπως λέγεται, για
µείωση εσόδων», επειδή διαβάζουµε διάφορα δηµοσιεύµατα. Αν
έχετε την καλοσύνη και αν έχετε στοιχεία για την πορεία των εσό-
δων, µπορείτε να τα προσθέσετε, µιας και ετέθη εµβόλιµα από
τον κ. Κακλαµάνη.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, σεβαστέ µου Πρόεδρε, έπρεπε και πρέπει να εκ-
προσωπώ το Υπουργείο Οικονοµικών σε θέµατα φορολογίας και
να προσπαθώ να σας δίνω τις απαντήσεις σύµφωνα µε αυτές τις
πληροφορίες που έχω και σύµφωνα µε το έργο το οποίο έχει
ανατεθεί σ’ εµένα. Άρα θα ήθελα να πω ότι εκπροσωπείται το
Υπουργείο σε θέµατα φορολογίας και, στο βαθµό που µπορώ,
προσέρχοµαι για να απαντώ στις ερωτήσεις των Βουλευτών. 

Στη συγκεκριµένη δική σας ερώτηση δράττοµαι της ευκαιρίας
να πω ότι κατ’ αρχάς γίνεται µία µεγάλη προσπάθεια αναδιάρ-
θρωσης του ελεγκτικού µηχανισµού, έτσι ώστε να υπάρξει το κα-
λύτερο δυνατό αποτέλεσµα. Επίσης, γνωρίζετε ότι θεσµοθετή-
σαµε τη θέση του Γραµµατέα Εσόδων, ενός ανεξάρτητου γραµ-
µατέα, ο οποίος έχει την ευθύνη της φορολογικής διοίκησης και
την ευθύνη του εισπρακτικού µηχανισµού, τον οποίο η πολιτική
ηγεσία συνδράµει στο έργο του, έτσι ώστε να έχουµε το καλύ-
τερο δυνατό αποτέλεσµα.

Όσον αφορά στα έσοδα, για τα οποία µιλήσατε, εκεί όντως
υπάρχει µία µείωση. Βεβαίως, τα οριστικά αποτελέσµατα του Ια-
νουαρίου δείχνουν ότι η µείωση είναι µικρότερη απ’ ό,τι αρχικώς
είχε δειχθεί µε τα προσωρινά αποτελέσµατα. Θέλουµε να πι-
στεύουµε ότι θα µπορέσουµε να ανατάξουµε αυτήν την κατά-
σταση, έτσι ώστε να εκτελεστεί ο προϋπολογισµός όπως έχει
προβλεφθεί. Σας θυµίζω ότι µε τις αντιξοότητες που είχαµε και
µε τον ίδιο ελεγκτικό µηχανισµό –µε τα προβλήµατα που έχει-
κατορθώσαµε και εκτελέσαµε τον προϋπολογισµό του 2012
εντός των στόχων.

Όσον αφορά τώρα τη συγκεκριµένη ερώτηση την οποία υπο-
βάλατε, θα ήθελα να σας πω ότι δεν έχει καταλήξει το Υπουργείο
σε καµµία απόφαση σε σχέση µε τα ακίνητα. Βεβαίως συζητάµε
διάφορες λύσεις, διάφορα σενάρια και µάλιστα τα συζητάµε και
µε τα κόµµατα που στηρίζουν την Κυβέρνηση, έτσι ώστε να κα-
ταλήξουµε σε µία λύση, όπως έχουµε πει, η οποία θα έχει ως
αποτέλεσµα να ελαφρυνθούν οι πολίτες και να µην επιβαρυνθούν
περαιτέρω. 

Στην ερώτησή σας έχετε επίσης συµπεριλάβει και το θέµα των
εξωχωρίων εταιριών µε ακίνητα. Έχω πει στο Κοινοβούλιο και µε
άλλες ευκαιρίες ότι µε αφορµή δύο περιπτώσεις που υπέπεσαν
στην αντίληψή µας, της Κύµης και του Κρανιδίου -όπου µεταφέ-
ραµε τον έλεγχο αυτών των υποθέσεων σε µεγαλύτερο ελεγκτικό
κέντρο γιατί υπήρχε αδυναµία σωστού ελέγχου λόγω ελλείψεων
σε µικρές ΔΟΥ- έδωσα προσωπικά εντολή και κατεγράφησαν
όλες οι εξωχώριες εταιρείες στην Ελλάδα οι οποίες κατέχουν
ακίνητα. Την  πληροφορία αυτή, η οποία συγκεντρώθηκε, την
επεξεργάζεται η αρµόδια Υπηρεσία Ελέγχων, έτσι ώστε µε συγ-

κεκριµένα κριτήρια να προχωρήσουν σε ελέγχους σε αυτές τις
εταιρείες και να έχουµε µία σαφή εικόνα για το πώς έχουν συµ-
περιφερθεί και εάν έχουν συµµορφωθεί µε τις φορολογικές τους
υποχρεώσεις.

Τέλος, θα ήθελα να σας ενηµερώσω όσον αφορά το φόρο ακι-
νήτων, ο οποίος προβλέπεται για τέτοιου είδους εταιρείες. Σύµ-
φωνα µε τις πληροφορίες που µου έχουν δοθεί από τη Γενική
Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, για το 2012 εισπράχ-
θηκε φόρος 8.490.077 ευρώ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, ότι

έχουµε µείωση εσόδων και ευλόγως έρχεται –πιστεύω- στη
σκέψη όλων ότι αυτή η αρχική αναδίπλωση προφανώς έχει
σχέση και µε το τι ελλείψεις στα έσοδα θα έχουµε, ώστε να δια-
µορφωθεί ανάλογα το εύρος και η ακµή του τσεκουριού που θα
πέσει, αδιακρίτως φοροδοτικής ή µη ικανότητας, σε οποιουσδή-
ποτε ιδιοκτήτες ακινήτων, ιδιαίτερα, όπως είπα πριν, σε ιδιοκτή-
τες ιδιοκατοικούµενων ακινήτων, ακινήτων δανειοδοτηθέντων
ιδιοκτητών και δεσµευµένων ακόµη στις τράπεζες ή αγροτεµα-
χίων που µπορεί να έχει κανείς κάπου, για να θυµάται και από
πού είναι οι ρίζες του και χωρίς διάκριση του αν καλλιεργούνται
ή δεν καλλιεργούνται, αν πρόκειται για αγροτικά ή όχι. 

Μπορεί να κάνω λάθος, αλλά η πρώτη σκέψη που έρχεται είναι
αυτή, όταν πριν από έναν µήνα το θέµα µας ήταν αυτό. Κάποια
στιγµή είπατε ότι αυτό σταµατάει προς στιγµήν, µελετάται, είναι
στις επιτροπές. Αυτή είναι η πρώτη σκέψη που κάνω.

Επειδή είχα πάρει πολύ χρόνο στην πρωτολογία µου, δεν ανα-
φέρθηκα στο θέµα των offshore εταιρειών. Εγώ θέλω κάτι πιο
απλό, κύριε Υπουργέ. Όποιος έχει συστήσει offshore εταιρεία για
ακίνητο προφανώς ήθελε είτε να φοροδιαφεύγει είτε να µην είναι
υπόχρεος σε δήλωση «πόθεν έσχες». 

Όπως ξέρετε, µια σειρά δραστηριοτήτων, όπως οι συναλλαγές
στο χρηµατιστήριο, εκφεύγουν του «πόθεν έσχες». Θα περίµενα
να µου πείτε ότι έχουµε καταγραφή όλων των ακινήτων που είναι
σε offshore εταιρείες και πατώντας ένα κουµπί ο κ. Θεοχάρης
µπορεί να βγάλει πόσοι εξ αυτών έχουν το «πόθεν έσχες».
Πρώτα-πρώτα ξεκινάει κανείς από το σπίτι του, δηλαδή από τα
στελέχη του Υπουργείου Οικονοµικών, των φορολογικών αρχών.
Ξέρετε ότι και εκεί υπάρχει η φασιστική αρχή της συλλογικής ευ-
θύνης, όπου όταν ένας εφοριακός συλλαµβάνεται, κατά τον «κο-
σµάκη» όλοι είναι κλέφτες.

Υπάρχει ένας νόµος –παρακαλώ, αν θέλετε, σηµειώστε το διότι
δηµοσιεύτηκε ελάχιστα στον Τύπο και στα ραδιοτηλεοπτικά
µέσα- που ψήφισε η προηγούµενη Βουλή τις τελευταίες µέρες
πριν κλείσει, πριν διαλυθεί. Είναι ο νόµος 4065. Εκεί υπάρχουν
ορισµένες υποχρεώσεις του Υπουργού Οικονοµικών, η εκπλή-
ρωση των οποίων σηµαίνει πολλά έσοδα και κυρίως εκκαθάριση
αυτής της σκιάς, του νέφους που καλύπτει ολόκληρη την ελλη-
νική κοινωνία, για το ποιοι είναι έντιµοι και ποιοι είναι οι λωποδύ-
τες.

Δίνει κίνητρα αυτός ο νόµος, 2% επί της αξίας περιουσιών που
δεν δηλώνονται, για τον πολίτη που θα προσκοµίσει στοιχεία,
ώστε ο Υπουργός Οικονοµικών να τα φέρει στο δηµόσιο. Με ει-
δικές ρυθµίσεις το προβλέπει αυτό ο νόµος. Δεν έχω ακούσει
καµµία σκέψη µέσα στο Υπουργείο Οικονοµικών για την εφαρ-
µογή του νόµου. Έχει µεγάλη σηµασία αυτό, κύριε Μαυραγάνη,
ότι νοµοθετούµε, αλλά δεν αξιοποιούµε αυτά που νοµοθετούµε. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα απάντηση στο τι θα γίνει µε τις πε-
νήντα ακέφαλες εφορίες. Εδώ πριν από λίγο καιρό θέλατε να κά-
νετε χρήση διατάξεως για µετακινήσεις, ενώ δεν έχει λήξει η
θητεία κάποιων που ήδη υπηρετούν. Μα, εδώ έχετε πενήντα
κενές θέσεις διοικητών ΔΟΥ. Υποτίθεται ότι επί έξι µήνες γίνεται
η ανασυγκρότηση, που, κάτι µε τις διαθεσιµότητες του κ. Μανι-
τάκη, κάτι µε τις ανασυγκροτήσεις των µηχανισµών του κ. Στουρ-
νάρα, το κράτος είναι υπό διάλυση.

Νοµίζω ότι ο επικεφαλής του ΣΔΟΕ δεν υπάγεται σ’ εσάς. Υπά-
γεται στον κ. Στουρνάρα. Πέντε είναι οι Περιφερειακές Διευθύν-
σεις του ΣΔΟΕ. Ο κ. Στουρνάρας, λοιπόν, να καλέσει τον κ.
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Στασινόπουλο –αν δεν έχει σοβαρότερα πράγµατα να κάνει πε-
ριφερόµενος ως busybody εδώ και εκεί- και να του πει «φέρε
µου, πρότεινέ µου για το πώς θα τις καλύψω». Μιλάµε για ΣΔΟΕ
και για ελέγχους, για ΣΔΟΕ που δεν έχει πλήρη περιφερειακή
οργάνωση για να λειτουργεί.

Αυτά είναι πράγµατα καθαρά. Ο τόνος, η φωνή µου είναι έκ-
φραση αυτών που αισθάνοµαι. Δεν σας αφορούν προσωπικά.

Τρεις ερωτήσεις συζητήσαµε, κύριε Πρόεδρε, την Τρίτη. Ήταν
εδώ ο κύριος Υφυπουργός. Τι να το κάνουµε; Άλλες έξι δεν συ-
ζητήθηκαν. Υπάρχει συστηµατική διάθεση -δεν ξέρω ποιος είναι
ο εγκέφαλος- ώστε αυτή η Βουλή να ευτελίζεται στον ελληνικό
λαό είτε µε ασχηµίες κάποιων εδώ µέσα είτε µε την αγνόησή της
από την Κυβέρνηση. Επί τόσους µήνες υπήρχαν νοµοθετήµατα
στα Υπουργεία, από τις προηγούµενες κυβερνήσεις νοµοθετή-
µατα που επιτέλους δεν αφορούν ζητήµατα της οικονοµίας, αλλά
λειτουργικά ζητήµατα, εκσυγχρονισµό, προώθηση αλλαγών
µέσα στο κράτος, ένα κράτος που είναι επαναλαµβάνω, σε κα-
τάσταση διάλυσης. 

Κάθονται -αν αληθεύει αυτό, είναι ντροπή- τα τρία κόµµατα και
το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας παίρνει το 50% των θέσεων,
30% το δικό µου κόµµα και 20% το κόµµα της ΔΗΜΑΡ. Δεν έχουν
καµµιά σχέση αυτά ούτε µε τους ανθρώπους που είναι οργανω-
µένοι ούτε µε µας τους Βουλευτές εδώ. Είναι πράγµατα που µας
γυρίζουν 50 χρόνια πίσω. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ) 

Προχθές έδιωξαν τον κ. Πέτρουλα από τον ΟΓΑ πριν συµπλη-
ρώσει τη θητεία του. Όπου υπάρχουν τέτοιες –κακώς, κάκιστα-
παράνοµες ή από ηθικής και πολιτικής πλευράς απαράδεκτες κι-
νήσεις στην κορυφή σηµαίνουν και διάλυση των υποκείµενων
υπηρεσιών. Όπως κι όταν επίκεινται ανασχηµατισµοί: Όταν πρό-
κειται να γίνει ένας ανασχηµατισµός, εσείς στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών, νοµίζετε ότι θα δουλέψετε, όταν από κάτω δεν θα
ξέρουν αν θα είστε Υφυπουργός την άλλη µέρα; Είµαστε ένα
πόδι πριν από το γκρεµό. Μας λένε ότι αποφύγαµε την κατα-
στροφή. Πρώτοι εµείς θα το καταλάβουµε, όχι οι άλλοι. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε, να είστε καλά.
Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Μαυραγάνης για τη δευτερολογία

του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα απαντώντας να τονίσω, σχετικά µε την
πρώτη σκέψη του σεβαστού Προέδρου για τα ακίνητα, ότι δεν
συµφωνώ. Η πολιτική δεν χαράσσεται µε βάση τα πόσα λείπουν.
Η πολιτική χαράσσεται µε βάση το ότι επιδιώκουµε ένα δίκαιο,
λειτουργικό φόρο ακινήτων και έχουµε λάβει και τις προτάσεις
και των φορέων και γι’ αυτό είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί,

ώστε να καταλήξουµε σ’ ένα δίκαιο αποτέλεσµα.
Μια παρατήρηση που θα ήθελα να κάνω είναι ότι η Κυβέρνηση

προσπαθεί στο έργο της πάντα να ενηµερώνει και πάντα να σέ-
βεται το Κοινοβούλιο. 

Για το ΣΔΟΕ που είπατε, από τα τέλη του Σεπτεµβρίου έχω την
ευθύνη και έχω εισηγηθεί να προχωρήσουν στις τοποθετήσεις.
Υπάρχει µία καθυστέρηση, λόγω της ανάληψης καθηκόντων  από
το νέο γενικό γραµµατέα, διότι οι µετακινήσεις υπάγονται στον
γενικό γραµµατέα και θα πρέπει να του δώσουµε µία περίοδο
µέσα στην οποία να µπορεί να ενηµερωθεί.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Τρεις µήνες έχει, κύριε
Υπουργέ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Όχι,
έχει λιγότερο, κύριε Πρόεδρε. Ενάµιση µήνα έχει περίπου. Πρέ-
πει όµως να ενηµερωθεί, για να µπορέσει και ο ίδιος να βοηθήσει
σε τοποθετήσεις. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Δεν πρέπει να είναι προσωπι-
κές επιλογές αυτές. Υπηρεσιακά συµβούλια δεν υπάρχουν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Δεν
γίνονται έτσι, γιατί υπάρχει το άρθρο 55 συγκεκριµένου νόµου,
που προβλέπει πώς γίνονται συγκεκριµένα οι τοποθετήσεις γι’
αυτές τις θέσεις στις οποίες αναφερθήκατε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Όχι, όµως, κοµµατικές. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Δεν

θα ήθελα να συµµεριστώ την άποψη ότι οι τοποθετήσεις είναι
κοµµατικές, διότι νοµίζω ότι αυτή η τακτική δεν έχει δώσει απο-
τελέσµατα για την Ελλάδα τόσα χρόνια.

Επίσης, στο σχεδιασµό των ελέγχων για τις εξωχώριες είναι
και αυτό το οποίο αναφέρατε: να γίνουν οι έλεγχοι µε τέτοιο
τρόπο, ώστε να αποκαλυφθεί εάν υπάρχει θέµα και «πόθεν
έσχες». Φυσικά είναι και τέτοιος ο στόχος. 

Όσον αφορά αυτό το οποίο είπατε για το νόµο που έχει ψηφί-
σει το Κοινοβούλιο, τον Απρίλιο, αν δεν κάνω λάθος,…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Το Μάρτιο. Ήταν πρόταση
νόµου δική µου και άλλων εβδοµήντα πέντε Βουλευτών και όχι
της Κυβερνήσεως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Το
Μάρτιο.

Βεβαίως και θα πρέπει να εφαρµόζεται και νοµίζω ότι θα πρέ-
πει να εφαρµοστεί. Θα είµαι πάντα στη διάθεσή σας να δίνω την
ενηµέρωση για τα στοιχεία τα οποία µού ζητάτε και πιστεύω ότι
πολύ γρήγορα θα έχουµε περισσότερα στοιχεία, όσον αφορά
τους ελέγχους. 

Ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εισερχόµεθα στην ηµε-
ρήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του  Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του
Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών και Ευ-
ρωπαϊκής Ένταξης του Μαυροβουνίου για την επιτάχυνση της
διαδικασίας ένταξης του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Είναι γνωστό ότι εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη
διαδικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µπορούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυ-
ρώσεως αυτής της συµφωνίας. 

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του  Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του
Μνηµονίου Κατανόησης για τη δηµιουργία Μικτής Επιτροπής Συ-
νεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων».

Το νοµοσχέδιο αυτό ψηφίστηκε, επίσης, στη Διαρκή Επιτροπή
κατά πλειοψηφία και εισάγεται και αυτό προς συζήτηση στη
Βουλή µε τη διαδικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της
Βουλής, δηλαδή µπορούν να λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρ-
ρηση επί της κυρώσεως αυτής της συµφωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτείνω οι συµφωνίες να συ-
ζητηθούν ξεχωριστά, µε τη διαδικασία όσων έχουν αντιρρήσεις
επ’ αυτών -ένας από κάθε κόµµα που έχει αντίρρηση- και αφού
συζητήσουµε και ολοκληρώσουµε τη διαδικασία της ψηφοφο-
ρίας των συµφωνιών, επειδή υπάρχουν πέντε υπουργικές τρο-
πολογίες –δύο για την πρώτη συµφωνία µε το Μαυροβούνιο και
τρεις για τη δεύτερη συµφωνία µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα-
να συζητήσουµε τις πέντε τροπολογίες σε µία ενότητα, µε εγ-
γραφή οµιλητών.

Συµφωνείτε, λοιπόν, να συζητήσουµε τις πέντε τροπολογίες
σε µία ενότητα µε εγγραφή οµιλητών; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θέλετε να διορθώσετε
κάτι στον τίτλο του νοµοσχεδίου; Θέλετε να προσθέσετε τις λέ-
ξεις «και λοιπές διατάξεις»;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Πρέ-
πει οπωσδήποτε στον τίτλο των δύο νοµοσχεδίων να προσθέ-
σουµε τις λέξεις «και λοιπές διατάξεις», ούτως ώστε να µην
υπάρχει κάποιο πρόβληµα από εκεί και πέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία. Αυτό θα σας
πρότεινε και το Προεδρείο, γιατί έτσι πρέπει να µπαίνει κάθε
φορά. 

Το λόγο έχει ο κ. Μαριάς και αµέσως µετά η κ. Δούρου και ο
κ. Παφίλης.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ:  Επί του Κανονισµού κα-
θαρά, κύριε Πρόεδρε. Όταν έρχονται κυρώσεις συµβάσεων,
υπάρχει µια συγκεκριµένη διαδικασία. Εδώ έχουµε σε δύο κυρώ-
σεις δύο συν τρεις τροπολογίες, οι οποίες δεν έχουν καµµία
σχέση µε το αντικείµενο. Είναι δεδοµένο ότι αυτό είναι µία σα-
φέστατη παραβίαση του Κανονισµού. Γιατί, αν έρχονταν µε την
κανονική διαδικασία σε κάποιο νοµοσχέδιο, θα υπήρχε η ευχέ-
ρεια και σε επιτροπές να συζητηθούν κ.λπ.. Επιπλέον, κάθε τρο-
πολογία έχει µέσα δύο και τρία άρθρα, όπου ενδεχοµένως θα
θέλαµε να ψηφίσουµε «υπέρ» στη µια περίπτωση και «κατά» στην
άλλη. Έτσι όπως έρχεται, όµως, µας βάζει υποχρεωτικά να το-
ποθετηθούµε συνολικά. 

Εποµένως ζητούµε από την Κυβέρνηση να αποσύρει τις συγ-
κεκριµένες τροπολογίες –όλες- να τις φέρει σε κανονική διαδι-
κασία, για να µπορούµε πραγµατικά ως Βουλευτές να εκφρα-
στούµε διά της ψήφου µας. 

Φερ’ ειπείν, σε τροπολογία που έχει σχέση µε τα ζητήµατα, πα-
ραδείγµατος χάριν, των αστυνοµικών, εµείς θέλουµε να ψηφί-
σουµε υπέρ των τριτέκνων,  υπέρ µίας διάταξης και κατά µιας

άλλης. Εδώ τα έχει όλα µαζί. Τι θα κάνουµε; 
Γι’ αυτό λέω ότι είναι ενάντια στον Κανονισµό έτσι όπως γίνεται

η διαδικασία. Θα ήθελα να το λάβει υπ’ όψιν το Προεδρείο και
καλούµε την Κυβέρνηση να τις αποσύρει και να τις φέρετε κανο-
νικά, για να µπορούµε να εκφραστούµε. Κατά την έννοια αυτήν
το λέω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ.

Η κ. Δούρου έχει το λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε -και λέω «κύριε Πρόεδρε»

και όχι «κύριε Υφυπουργέ», επειδή θεωρώ ότι αφορά τη λειτουρ-
γία του ελληνικού Κοινοβουλίου- τι δουλειά έχει η Υπηρεσία Ασύ-
λου –φαντάζοµαι, κύριε Υφυπουργέ, ότι θα τις έχετε δει κι εσείς
τελευταία στιγµή τις τροπολογίες- τι δουλειά έχουν τα επιδόµατα
των πολυτέκνων, τι δουλειά έχουν οι επιτυχόντες, µε µια διεθνή
σύµβαση, για την οποία, όπως έχουµε πει αρκετές φορές -σχε-
δόν µε έναν τρόπο που ξεπερνά πια και τις διαδικασίες- έχουµε
ήδη καθυστερήσει; Δηλαδή, προσπαθούµε, «τρέχουµε» στη
Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας να κυρώσουµε διακρα-
τικές συµφωνίες, που κάποιες µετρούν ακόµη και δεκαεπτά χρό-
νια καθυστέρησης! 

Συνοµολογούµε, λοιπόν, από τη µεριά της Κυβέρνησης ή από
τη µεριά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για µια τακτική που δεν
αλλάζει µε κανέναν τρόπο και επιπλέον, τελευταία στιγµή, έρχε-
ται τροπολογία που συνδυάζει τη συµφωνία για τα Αραβικά Εµι-
ράτα µε το θέµα της λαθροϋλοτόµησης!

Διαβάζω εδώ, µετά την εκλογή του Προεδρείου του ελληνικού
Κοινοβουλίου: «Είµαι διατεθειµένος να συµβάλλω µε όλες µου
τις δυνάµεις στην ανατροπή της αρνητικής εικόνας που σχηµά-
τισαν οι πολίτες», δήλωνε τότε ο νεοεκλεγείς στη θέση του Προ-
έδρου της Βουλής Ευάγγελος Μεϊµαράκης.

Καταλαβαίνω ότι αυτήν τη στιγµή όποιος µε ακούει µπορεί να
θεωρεί ότι είµαι υπερβολική όταν περνάµε πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου στο σωρό, όταν δεν υπάρχει «ώρα του Πρωθυ-
πουργού» και εγώ ασχολούµαι µε κάποιες τροπολογίες. Αλλά
από τα µικρά τα µεγάλα!

Κύριε Τραγάκη, παίρνω σειρά από τον εκπρόσωπο των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων να πω ότι δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό το
πράγµα. Δεν γίνεται. Βγαίνουµε στα τηλεπαράθυρα όλοι, µιλάµε
για την αποµείωση του κοινοβουλευτισµού, µιλάµε για την απο-
µείωση και την απαξίωση στα µάτια των πολιτών της λειτουργίας
εδώ µέσα, αλλά δεν παίρνουµε καµµία πρωτοβουλία. Δηλαδή,
εµείς τώρα τι να κάνουµε; Να καταψηφίσω αυτήν τη στιγµή τα
επιδόµατα πολυτέκνων και την ίδια στιγµή να καταψηφίσω και
µια σειρά από άλλα, ενώ θέλω να ψηφίσω, για παράδειγµα, την
ιστορία των Αραβικών Εµιράτων; Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή
η ιστορία! Έχουµε ευθύνη και δεν την έχουµε όλοι µε τον ίδιο
τρόπο. Δεν έχω εγώ την ίδια ευθύνη, κύριε Πρόεδρε, µ’ εσάς και
όλο το Προεδρείο του ελληνικού Κοινοβουλίου ή ο κ. Τσιάρας µ’
εσάς. Πρέπει αυτήν τη στιγµή -και το ζητώ εκ µέρους της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και αν υπάρχει συναίνεση και από τα
άλλα κόµµατα- τουλάχιστον οι συγκεκριµένες τροπολογίες, που
αφορούν τη ζωή χιλιάδων συµπολιτών µας, να αποσυρθούν. Και
παρακαλώ να τοποθετηθούν και οι άλλοι εκπρόσωποι. Δεν γίνε-
ται. Πώς θα συζητάµε –θα «τσουβαλιάζουµε»- διεθνείς συµβά-
σεις µε την υιοθεσία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ο κ. Παφίλης έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση πρέπει

να δώσει µια απάντηση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Κακλαµάνη, πείτε

µας εσείς, έτσι λειτουργούσε η Βουλή τα τελευταία χρόνια;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ! Απευθύνε-

στε προς τον κύριο Πρόεδρο;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κατ’ αρχάς να διανεµηθούν,

γιατί βλέπω εδώ ότι µόνο µία υπάρχει.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο ή δεν

τον έχω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Παφίλη, έχετε το

λόγο, βεβαίως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση πρέπει
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να δώσει µια απάντηση. Τι συµβαίνει; Κάθε µέρα έχουµε νοµο-
σχέδια. Έχει όλη τη δυνατότητα να φέρει τροπολογίες, που τις
θεωρεί επείγουσες, σε νοµοσχέδια που είναι συναφή. Γιατί δεν
το κάνει; Είναι ανίκανη; Ασυντόνιστη; Ή θέλει να πει «κάνω ό,τι
γουστάρω»; Θα το πω έτσι, για να καταλαβαίνει και ο κόσµος.
«Είτε θέλετε είτε δεν θέλετε, θα φέρνω τις τροπολογίες, όπου
θέλω εγώ και θα τις περνάω µε τη δύναµη της πλειοψηφίας».
Αυτό είναι απαράδεκτο. Πού κολλάει, δηλαδή, εδώ; Έχουµε δυο
διεθνείς συµβάσεις και φέρνετε θέµατα για την υιοθεσία, ρυθµί-
σεις για τα λεωφορεία, για αστυνοµικούς. Τι εξήγηση δίνετε; Η
µόνη πολιτική εξήγηση που υπάρχει είναι «κάνουµε ό,τι θέλουµε
και δεν λογαριάζουµε τίποτα». Αυτή είναι η ουσία. Αποσύρετέ
τες και φέρτε τες κανονικά να τις συζητήσουµε σε νοµοσχέδια
τα οποία είναι συναφή. Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατά-
σταση. Είναι απαράδεκτη! Και δεν είναι ότι έγινε µια φορά, να
πούµε ότι, τέλος πάντων, «κλείνεις τα µάτια». Εδώ γίνεται κάθε
µέρα συστηµατικά, κατ’ εξακολούθηση. Δεν µπορεί να συνεχιστεί
άλλο! Τι θέλετε, δηλαδή; Να σηκωθούµε να φύγουµε από την Αί-
θουσα και να αφήσουµε την Κυβέρνηση µόνη της να συζητά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και µία
εκπαιδευτικός συνοδός από το 36ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω το λόγο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στη συνέχεια, θα ήθελα και εγώ
το λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε,
έχετε το λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, λυπάµαι. Αυτό
το «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», όπως ξέρετε, ως ιδέα εντάχτηκε
στα εκπαιδευτικά προγράµµατα όταν, πριν από πολλά χρόνια,
από το 1994, αποφασίσαµε οι νέοι της Ελλάδος να έρχονται από
τα πιο αποµακρυσµένα χωριά ή µικρά νησιά, να γνωρίζουν το
Κοινοβούλιο, τη λειτουργία του, για να ξέρουν ότι εδώ δεν είναι
ένα «Βυζάντιο», απλησίαστο από το λαό. Λυπάµαι γιατί αυτήν τη
στιγµή αυτά που έµαθαν, αυτά τα παιδιά  στην ενηµέρωση που
είχαν, είναι σε απόλυτη αντίθεση µε την πρόσκαιρη και ευκαι-
ριακή πραγµατικότητα. Πρέπει να ξέρουν ότι αυτό συµβαίνει σή-
µερα και δεν συνέβαινε χθες, δεν θα συµβαίνει αύριο. Δεν
αναφέροµαι στο φυσικό χρόνο. Εξηγούµαι. Δεν λέω ότι αύριο
όλα θα είναι εντάξει.

Κύριε Πρόεδρε, αναπτύσσοντας την ερώτησή µου πριν για τον
µονίµως απόντα κ. Στουρνάρα, που έρχεται εδώ µόνο εάν ο Πρω-
θυπουργός του πει «πήγαινε εκεί, πες δυο λόγια αντί για µένα»,
υπάρχει προφανώς θέµα προσβολής του Κοινοβουλίου. Είναι εδώ
ορισµένοι Υπουργοί. Τους τιµώ όλους. Είπα ότι πρώτος θα υπο-
γράψω αν υπάρξει απ’ όλα τα κόµµατα µία πρόταση µοµφής για
τον κ. Στουρνάρα. Όµως, βλέπω ότι ο κατήφορος συνεχίζεται.

Η ηµερήσια διάταξη, κύριε Πρόεδρε, λέει ότι σήµερα έχουµε
ερωτήσεις καθώς και την κύρωση δύο συµβάσεων µε άλλες
χώρες. Τι σηµαίνει αυτό; Πολλές φορές ο λαός βλέπει λίγους
Βουλευτές και λέει δικαιολογηµένα «πού είναι οι άλλοι;». Όταν
γνωρίζει ο Βουλευτής ότι η διαδικασία των ερωτήσεων θα κρα-
τήσει µιάµιση ώρα, αν δεν έχει δική του ερώτηση, όπως και ο
Υπουργός αν δεν είναι ο ίδιος ερωτώµενος, δεν υπάρχει λόγος
να έλθει εδώ. Αυτό σηµαίνει ότι δεν καθυστερούν άλλες δραστη-
ριότητες και των Βουλευτών και των Υπουργών. 

Όταν, όµως, από τις δέκα-δώδεκα ερωτήσεις συζητούνται
τρεις και οι άλλες µαταιώνονται και επί µέρες βλέπουµε τον εκά-
στοτε Προεδρεύοντα να λέει «ολοκληρώθηκε η συζήτηση, λύεται
η συνεδρίαση» σε µισή ώρα, καταλαβαίνουµε τι εικόνα µεταφέ-
ρουµε στο λαό και πώς τον παραδίδουµε στη διάθεση εκείνων
που άλλο τίποτε δεν σκέφτονται παρά τον ευτελισµό των θεσµών
και, τελικά, το δυναµιτισµό της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρό-
εδρε.  Ολοκληρώνω αµέσως. 

Αυτό, λοιπόν, που συµβαίνει σήµερα µε τις τροπολογίες και
συνεχίζεται –δεν είναι η πρώτη φορά -είναι απαράδεκτο. Εγώ
προσωπικά δεν θα τις διαβάσω καν. Άλλωστε, εκεί που τις ανε-
ζήτησα ήταν µόνο µία, ενώ –όπως ακούω- είναι πέντε οι τροπο-
λογίες. Μόνο µία είδα εγώ εκεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Πρόεδρε,  θα τις
βρούµε. Θα έχουν τελειώσει.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Υπό αυτές τις συνθήκες, ούτε
αυτή θα διαβάσω, γιατί θα ντρέποµαι εάν µ’ αυτόν τον τρόπο συ-
νεχίσω να νοµοθετώ. Αν δείτε από την αρχή της περιόδου αυτής,
η Βουλή έχει πάρα πολλές ηµέρες «νεκρές» και δεν είναι δυνατόν
να νοµοθετεί χωρίς του όρους του άρθρου 44 του Συντάγµατος
µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου η Κυβέρνηση ή όταν έχει
κάποια ζητήµατα, αντί ενός νοµοσχεδίου, να φέρνει µία τροπο-
λογία σε άσχετες συµβάσεις, οι οποίες, προφανώς, δεν επιτρέ-
πουν, κατά τον Κανονισµό και κατά το Σύνταγµα, την προσθήκη
ασχέτων διατάξεων. 

Αυτό θέλω να πω εγώ και δεν συµµετέχω πλέον στη συζήτηση
αυτήν, εάν πρόκειται, έστω και διαφωνώντας, µε την παρουσία
µου να συµβάλω σε περαιτέρω ευτελισµό του Κοινοβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν το Κοινοβούλιο ανακτήσει
το ρόλο του -και αυτό είναι και υπόθεση δική µας -να ξέρουµε,
δηλαδή, πώς ασκούµε το λειτούργηµά µας- ώστε να µη δίνουµε
τη δυνατότητα εξαιτίας και της συµπεριφοράς ορισµένων να ευ-
τελίζεται ο κοινοβουλευτικός θεσµός- τότε και µόνο η χώρα θα
µπορέσει να βγει από αυτήν την κρίση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Ορίστε, κύριε Ηλιόπουλε, έχετε το λόγο για ένα λεπτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ:  Κύριε Πρόεδρε, θα πιαστώ από

τη φράση κυβερνητικού Βουλευτή, για να πω και εγώ ότι όντως
ο κατήφορος συνεχίζεται. Ο κατήφορος αυτής της άθλιας Κυ-
βέρνησης συνεχίζεται. Δεν υπάρχει δηµοκρατία, δεν υπάρχει Κοι-
νοβούλιο, το έχουν καταργήσει. Έρχονται οι κύριοι Υπουργοί,
όποτε θέλουν –και για να το πω και λίγο πιο λαϊκά και ας µην είναι
κοινοβουλευτικός όρος, όποτε «γουστάρουν» - να απαντούν στις
ερωτήσεις των Βουλευτών.

Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει καταργήσει αυτό που ξέραµε
µέχρι σήµερα, την «ώρα του Πρωθυπουργού». Οι Υπουργοί είναι
ανύπαρκτοι. Οι Βουλευτές, βέβαια -καλά λέει και ο κ. Κακλαµά-
νης- τι να έρθουν να κάνουν; Για τις δεκαπέντε ερωτήσεις, από
τις οποίες θα απαντηθούν οι δύο µε Υφυπουργούς και τα λοιπά;
Δεν έχει καµµία αξία πλέον το Κοινοβούλιο. 

Σήµερα, εγώ µπήκα στο ίντερνετ και είδα ότι έχουµε κυρώσεις
συµφωνιών µε δύο χώρες. Έρχοµαι στην Αίθουσα και βλέπω τρο-
πολογίες επί τροπολογιών και τους κύριους Υπουργούς, που δεν
πατάνε ποτέ, όπως ο κ. Δένδιας, που µας «γράφει» συστηµατικά
και δεν πατάει το πόδι του στο Κοινοβούλιο –µαζί µε τον κολλητό
του, τον Σαµαρά- να έχει έρθει για τις τροπολογίες. Αυτός είναι
ο κ. Δένδιας που στο twitter του επαινεί τους αστυνοµικούς που
παραβαίνουν τα καθήκοντά τους.

Αυτό είναι το Κοινοβούλιό σας και, αν λέτε ότι η Χρυσή Αυγή
ντροπιάζει τον κοινοβουλευτισµό, εσείς οι διακόσιοι ογδόντα δύο
τον έχετε ντροπιάσει και τον έχετε ξεφτιλίσει και ειδικά εσείς που
κάθεστε στα έδρανα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θέλετε και εσείς, κυρία
Χριστοφιλοπούλου, να µιλήσετε επί της διαδικασίας; Αφού µί-
λησε ο κ. Κακλαµάνης από το κόµµα σας.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλω να µου δώσετε
ένα λεπτό, ως Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου, επί της διαδικα-
σίας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κυρία Χριστο-
φιλοπούλου, έχετε το λόγο για ένα λεπτό.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Εµείς έχουµε θέσει δύο
ζητήµατα, κύριε Πρόεδρε. Τα έχουµε θέσει και εντός της κυβερ-
νητικής συνεργασίας. Τα έχουµε θέσει και εδώ στη Βουλή επα-
νειληµµένα και εγώ και πολλοί συνάδελφοί µου. 

Το πρώτο αφορά αυτό το οποίο συζητάµε τώρα αυτήν τη στιγ-
µή. Οι µη συναφείς τροπολογίες δεν πρέπει να έρχονται. Είναι
µια διαδικασία, την οποία είχε εγκαταλείψει το Κοινοβούλιο και
στην οποία πρωτεργάτης ήταν ο κ. Κακλαµάνης. Γινόταν αυτό
επί πολλών κυβερνήσεων. Είχε γίνει προσπάθεια, λοιπόν, µε πρω-
τεργάτη τον κ. Κακλαµάνη και άλλους Βουλευτές να σταµατήσει
αυτό το φαινόµενο. 

Εγώ κατανοώ και τη δυσκολία των Υπουργών και τη δυσκολία
της συγκυρίας για τη χώρα και µπορώ να σας πω ότι εµείς, ως
ΠΑΣΟΚ, συµφωνούµε σε µια σειρά από ζητήµατα που έχουν
τεθεί στις τροπολογίες και θα θέλαµε να τις ψηφίσουµε. Όµως,
ας έρθουν κανονικά, κύριε Πρόεδρε. 

Δεύτερον, µε την ευκαιρία αυτή θα επισηµάνω και κάτι άλλο
και το λέω προτρεπτικά αυτήν τη στιγµή για να µην ξαναγίνει.
Έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι οι πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου έγιναν δεκτές σε ό,τι αφορούσε τα prior actions και
επειδή η χώρα βρισκόταν στην ιδιαίτερα κρίσιµη συνθήκη και
στιγµή που έπρεπε να περάσει το ελληνικό πρόγραµµα από το
Eurogroup και από τις Συνόδους Κορυφής.

Από εκεί και πέρα, δεν υπάρχει καµµία σηµασία, διότι δεν
υπάρχει επείγον εθνικό ζήτηµα εξαιρετικής σηµασίας, όπως
υπήρχε τότε µε τα prior actions και είπαµε «ναι», και δεν µπορεί
κάθε ζήτηµα να έρχεται µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου.
Άρα, λέµε «όχι» στις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου εκτός
από πραγµατικά εθνικά µείζονα ζητήµατα και «όχι» στις µη συ-
ναφείς τροπολογίες.

Εν πάση περιπτώσει, είναι ζητήµατα, τα οποία έχουµε συζητή-
σει. Παραδείγµατος χάριν, όσον αφορά τα ειρηνοδικεία πριν από
λίγους µήνες είχαµε εδώ νοµοσχέδιο. Γιατί δεν ήλθε τότε; Ένα
παράδειγµα φέρνω για µία τροπολογία, την οποία θα είχαµε συ-
ζητήσει µια χαρά, αλλά στην ώρα της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Εγώ οφείλω να δώσω, βέβαια, εξηγήσεις ως προς το Προ-

εδρείο και όχι προς την Κυβέρνηση λέγοντάς σας ότι είναι κοι-
νοβουλευτική πρακτική και έχω εδώ όχι δεκάδες, περισσότερες
από πενήντα περιπτώσεις που σε κυρώσεις έχουν έλθει τροπο-
λογίες επί των ηµερών όλων των Προέδρων. Το τονίζω: όλων των
Προέδρων. Το είπατε κι εσείς, κυρία Χριστοφιλοπούλου. Εποµέ-
νως, είναι µία πρακτική, η οποία ακολουθείται. 

Όσοι συµµετέχουν από εσάς στη Διάσκεψη των Προέδρων –
και βλέπω ότι υπάρχουν παρόντες που συµµετέχουν στη Διά-
σκεψη των Προέδρων- θα γνωρίζουν ότι από το Προεδρείο έχει
τεθεί το θέµα στην Κυβέρνηση. 

Έχει τεθεί επανειληµµένως να µην συµβαίνει αυτό, τουλάχι-
στον σε κυρώσεις. Το να έρθει µια τροπολογία άσχετη σ’ ένα νο-
µοσχέδιο, σχεδόν µπορεί να δικαιολογηθεί, όχι όµως το να
έρχονται τροπολογίες σε κυρώσεις. Εµείς έχουµε κάνει παρατή-
ρηση να µη συµβαίνει αυτό το γεγονός, δηλαδή να µην έρχονται
τροπολογίες σε κυρώσεις. Όµως, υπάρχουν και σηµαντικές ρυθ-
µίσεις, οι οποίες πρέπει να γίνουν άµεσα και όταν δεν υπάρχει
νοµοσχέδιο, είναι λογικό να έρχονται τροπολογίες και σε κυρώ-
σεις. Αυτή είναι η θέση του Προεδρείου, ως προς το θέµα των
τροπολογιών στις κυρώσεις. 

Απαντώντας και σε εσάς και στον κ. Μαριά, θέλω να πω ότι
πράγµατι υπάρχουν τροπολογίες –µέσα σε αυτές τις πέντε, τις
οποίες ανέγνωσα- όπου µέσα υπάρχουν θετικές ρυθµίσεις, τις
οποίες θα θέλατε να ψηφίσετε και υπάρχουν και αρνητικές ρυθ-
µίσεις, τις οποίες καταψηφίζετε. 

Είναι γνωστό, όµως, ότι σε τροπολογίες, ακόµα και σχετικές
σε νοµοσχέδιο, υπάρχουν ρυθµίσεις, οι οποίες µας βρίσκουν
σύµφωνους όλους και υπάρχουν και ρυθµίσεις, στις οποίες
έχουµε αντιρρήσεις. Άρα, αυτό δεν είναι φαινόµενο που παρου-
σιάζεται τώρα σε µια τροπολογία που αφορά κύρωση. Αυτό
αφορά όλες τις τροπολογίες και όταν υποβάλλονται. 

Εγώ θα υποβάλω ξανά την παράκληση από αυτήν την Έδρα

προς την Κυβέρνηση, να µην έρχονται τροπολογίες τουλάχιστον
σε κυρώσεις. Ας έρχονται τροπολογίες σε νοµοσχέδια. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μισό λεπτό να ολοκλη-

ρώσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ανα-

φερθήκατε και σε µένα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, κύριε Πρόεδρε.

Αναφέρθηκα στους προηγούµενους…
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Θα απαντήσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Πρόεδρε, µε συγ-

χωρείτε! Να ολοκληρώσω και θα απαντήσετε ολοκληρωµένα.
Σας παρακαλώ πολύ. 

Εµείς θα επαναλάβουµε πάλι τη σύσταση προς την Κυβέρνηση
να µη φέρνει σε κυρώσεις τροπολογίες, εκτός εάν είναι πραγµα-
τικά αµέσου ενδιαφέροντος που δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν αναφέρθηκα σε εσάς. Όπως ξέρετε, έχου-
µε από τις υπηρεσίες δεκάδες τέτοιες περιπτώσεις σε κυρώσεις,
να έχουν υποβληθεί τροπολογίες άσχετες. Μάλιστα, αναφέρ-
θηκα σε όλους τους Προέδρους. Είπα «όλους τους διατελέσαν-
τες Προέδρους». Μέσα σε αυτούς βέβαια είστε κι εσείς διατε-
λέσας Πρόεδρος. Δεν θα ήθελα να αναφερθώ σε Κυρώσεις που
υπήρξαν τροπολογίες. 

Μην το παίρνετε προσωπικά. Δεν αφορούσε εσάς αυτό που
είπα, αλλά αφορούσε διαχρονικά το Προεδρείο –και εµένα όταν
ήµουν παλαιότερα και όλους µας- πράγµατι αυτό το φαινόµενο.
Δεν θέλω να δηµιουργηθεί προσωπικό ζήτηµα και µάλιστα µε
εσάς. Θα ήθελα, λοιπόν, να σας παρακαλέσω να το αφήσετε το
θέµα, εκτός αν θέλετε να προσθέσετε κάτι ξεχωριστό. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω
µε όλο το σεβασµό και προσωπικά σε εσάς και στο ρόλο σας
αυτήν τη στιγµή πως αυτή η γενίκευση πρέπει να σταµατήσει.

Ήσασταν στο γραφείο σας πριν που αναφέρθηκα –µε αφορµή
µια ερώτηση που έκανα- στη λογική του τύπου «όλοι οι πολιτικοί
είναι λωποδύτες, να πάνε όλοι στον Κορυδαλλό». «Ρίξτε δύο µε-
λίσσια εκεί µέσα» έλεγε αυτός ο υπάλληλος του κ. Κόκκαλη, του
κ. Κυριακίδη και του κ. Λαυρεντιάδη. Σε άλλη εκποµπή του, µου
είπε ένας συνάδελφος: «Εσύ φταις που ζήτησες να µην κλείσει
ο FLASH». 

Όχι! Εγώ θέλω να υπάρχει πολυφωνία, αλλά θέλω και υπευ-
θυνότητα από τους υπαλλήλους των επιχειρηµατιών, διότι ο λαός
βρίζει –πάλι και εδώ- φασιστικά τους δηµοσιογράφους, ενώ δεν
ξέρει ότι εάν ο επιχειρηµατίας, το αφεντικό θέλει «αυτό», αυτός
ο δηµοσιογράφος που δεν θα συµµορφωθεί θα πάει σπίτι του και
θα πέσει σύρµα και σε όλα τα άλλα «µαγαζιά» -όπως λένε- των
Μέσων Ενηµέρωσης να µη βρει δουλειά. 

Αυτό, λοιπόν, το «όλοι οι Πρόεδροι», «όλοι οι Υπουργοί», «όλες
οι κυβερνήσεις», «όλοι οι Βουλευτές», πρέπει να σταµατήσει,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): «Απελθέτω απ’ εµού το
ποτήριον τούτο», κύριε Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Παρακαλώ, σε ό,τι µε αφορά,
θέλω να σας θυµίσω, πρώτον, ότι µετά την τροποποίηση του Συν-
τάγµατος το 2001 µε τον Κανονισµό που σας εισηγήθηκα, κανέ-
νας Υπουργός και κανένας Βουλευτής δεν µπορεί να φέρει
τροπολογία χωρίς να το γνωρίζουν οι πάντες τρεις µέρες πριν.
Έτσι, σταµάτησε το «παιχνίδι» µεταξύ οιουδήποτε Υπουργού µε
οιονδήποτε Βουλευτή, «ναι, κατάθεσε την τροπολογία, εγώ δια-
βάζω τον αριθµό της και περνάει». 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα, σας θυµίζω ότι εάν
επρόκειτο για εξαιρετικά επείγον και εξαιρετικής σηµασίας θέµα,
θα έπρεπε προηγουµένως να συµφωνήσει όλη η Αίθουσα.

Θα ήθελα να σας θυµίσω –επειδή είστε και ποδοσφαιρόφιλος,
ενώ εγώ δεν είµαι, γιατί είναι άλλη µία αθλιότητα εκείνη των γη-
πέδων- µια τροπολογία για κάποια διαφορά που είχαν –οι ποδο-
σφαιρικές οµάδες µε την ΟΥΕΦΑ, όπου την τελευταία στιγµή
ορισµένοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας διεφώνησαν. Ο κ.
Σιούφας που τότε ήταν ο εκπρόσωπός τους και στη συνέχεια και
ο κ. Σκυλλάκος από το ΚΚΕ αναγκάστηκαν να υπαναχωρήσουν,
ενώ είχαν όλοι δεχθεί να περάσει µια τροπολογία για το θέµα
αυτό σ’ ένα νοµοσχέδιο που δεν ήταν σχετικό. Λοιπόν, τότε είπα,
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αφού δεν συµφωνούν όλοι, δεν µπορεί να περάσει η τροπολογία
αυτή. 

Στα έντεκα χρόνια της θητείας µου παρακαλώ να αναζητήσετε
περιπτώσεις που χωρίς τη συγκατάθεση όλου του Σώµατος προ-
στέθηκε οποιαδήποτε διάταξη σε νόµο. Εάν βρείτε, εγώ θα φύγω
και δεν θα ξαναεπιστρέψω εδώ και θα απαλλαγείτε οριστικά από
µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν χρειάζεται. Δεν θέ-
λουµε να απαλλαγούµε από εσάς, κύριε Πρόεδρε και δεν είστε
ενοχλητικός. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Σας λέγω ότι αν δεν συµφω-
νούσε η Αίθουσα, δεν γινόταν! Δεν γίνεται να γίνεται κάτι εδώ,
διότι το θέλει το Προεδρείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ πάρα πολύ.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα ήθελα να αναφερθώ στο παρελθόν.
Στο µόνο που έχετε δίκιο απόλυτο είναι ότι µετά την αναθεώρηση
του Συντάγµατος του 2001, από το 2000 µέχρι το 2004, δεν
υπήρξε καµµία, πράγµατι, τροπολογία σε κύρωση. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αν δεν συµφωνούσαν όλοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πριν από το 2001 υπήρ-

χαν πολλές. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Επί της Προεδρίας µου, όχι.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο επί

προσωπικού θέµατος. Για ένα λεπτό µονάχα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ετέθη προσωπικό θέµα

για εσάς; Από ποιόν; 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Καλούµαι να ψηφίσω «υπέρ» ή «κατά» σε

ένα νοµοσχέδιο που αφορά την κύρωση µιας συµφωνίας της Ελ-
λάδας µε ένα άλλο κράτος. Καλούµαι ή δεν καλούµαι να ψηφίσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν είναι προσωπικό
αυτό. 

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Ταυτόχρονα, ενώ δεν επιτρέπεται να
προσθέσω ούτε ένα «νι» ούτε ένα «σίγµα», δεν επιτρέπεται να
επιφέρω καµµία τροπολογία, καλούµαι να δεχθώ τροπολογίες σε
νοµοσχέδιο που δεν επιτρέπονται τροπολογίες. Αυτό λέγεται πα-
ραλογισµός εις τη νιοστή. Τίποτα άλλο δεν ήθελα να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε. 
Το Προεδρείο, βέβαια, διαπιστώνει ότι δεν υπήρξε προσωπικό

θέµα για εσάς και δεν θα µπορούσε να υπάρξει, ειδικά για εσάς.
Το λόγο έχει ο κ. Πανούσης, για να το κλείσουµε το θέµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω κάτι

διαδικαστικό. Έρχεται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αλλά
προχωράει η συζήτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εντάξει, µιλήστε εσείς
για να προχωρήσουµε στη διαδικασία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ: Επειδή πιστεύουµε ότι η  καλή νοµο-
θέτηση είναι µέρος της καλής διακυβέρνησης και η καλή διακυ-
βέρνηση είναι µέρος της νοµιµοποίησης του κοινοβουλευτισµού
και εφόσον στις εκθέσεις δεν θεµελιώνεται πουθενά ο επείγον
χαρακτήρας αυτών, ζητούµε να αποσυρθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Προχωρούµε, λοιπόν,
κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση του επόµενου νοµοσχεδίου. 

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ένταξης του Μαυροβουνίου για την
επιτάχυνση της διαδικασίας ένταξης του Μαυροβουνίου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση».

ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Τις αποσύρατε τις τροπολογίες, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν αποσύρθηκε τί-
ποτα. 

Υπάρχει Βουλευτής που έχει αντίρρηση σε αυτό,  στην επιτά-
χυνση, δηλαδή, της διαδικασίας για την ένταξη του Μαυροβου-
νίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Ένας Βουλευτής από κάθε κόµµα
θα µιλήσει. 

Το Κόµµα της και η κ. Δούρου είχαν ψηφίσει στην Επιτροπή
«ΠΑΡΩΝ» και έχει δικαίωµα να ζητήσει το λόγο και θα τον λάβει. 

Ορίστε, κυρία Δούρου, έχετε το λόγο για πέντε λεπτά.
ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, από την ηµέρα που συζη-

τήσαµε στην Διαρκή Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας έως τα

τώρα, θέλω να σας πω ότι καµµία από τις ενστάσεις εκ µέρους
του ΣΥΡΙΖΑ- Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου δεν έχει µεταβληθεί
µε εκείνον τον τρόπο που µας επιτρέπει να µετακινηθούµε από
το «ΠΑΡΩΝ».

Εξηγούµε προς τους συναδέλφους των υπολοίπων κοµµάτων
ότι ενώ παίρνουµε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν το δηµοψήφισµα που
έλαβε χώρα στο Μαυροβούνιο και που εκφράζει κατά πλειοψη-
φία τη βούληση του λαού του Μαυροβουνίου να ενταχθεί στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, για εµάς καταστατική αρχή των αγώνων µας
εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου και του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου είναι ότι η σηµερινή Κοµισιόν –επιλέγω τη λέξη- έχει τέ-
τοιου είδους κατευθύνσεις σε µια χώρα µε εξαιρετική πολιτική
διαφθορά, µια χώρα η οποία τείνει να µετατραπεί σε Νησιά Κεϊ-
µάν της ευρύτερης περιοχής, που ακριβώς αυτές οι νεοφιλελεύ-
θερες πολιτικές που αφορούν την απασχόληση, την εργασία, την
οικονοµία και οι ντιρεκτίβες της σηµερινής Κοµισιόν για εµάς δεν
δίνουν κανενός είδους εχέγγυο ότι η ενταξιακή διαδικασία της
συγκεκριµένης χώρας θα ανατρέψει τα πράγµατα εις όφελος
των πολιτών, όσον αφορά την απασχόληση, την εργασία και µια
σειρά από σοβαρούς δηµοκρατικούς θεσµούς.

Κύριε Πρόεδρε, µε δεδοµένη την εκπεφρασµένη βούληση της
Δηµοκρατικής Αριστεράς να αποσυρθούν οι τροπολογίες, του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, των Ανεξάρτητων Ελλήνων
και κυρίαρχα και ηµών, εµείς λέµε ότι αυτή η συζήτηση…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Και του ΠΑΣΟΚ.
ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Και του ΠΑΣΟΚ. Με συγχωρείτε, κυρία Χρι-

στοφιλοπούλου, αλλά «τρέχω» µε το χρόνο.
Δεν µπορώ να καταλάβω. Ενώ αντιλαµβάνοµαι την επιχειρη-

µατολογία σας. Εµείς τη συναίνεσή µας για το συγκεκριµένο
Προεδρείο τη δώσαµε επειδή είπατε για πρακτικές που έψαξα κι
εγώ. Έχετε απόλυτο δίκιο, κύριε Πρόεδρε, γιατί η πρακτική δεν
είναι σηµερινή, είναι πρακτική δεκαετιών. Και λοιπόν, τι; Είναι σαν
τη βροχή έξω όπου βρέχει και δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα; 

Κύριε Πρόεδρε, να αποσυρθούν οι τροπολογίες για να µπορέ-
σουµε να τις ψηφίσουµε, για να µην κάνουµε στείρα καταγγελ-
τική αντιπολίτευση, διότι αλλιώς θα αναγκαστούµε να µην
κυρώσουµε µία διεθνή συµφωνία προκειµένου να µην ψηφίσουµε
τροπολογίες οι οποίες δεν έχουν συζητηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Με συγχωρείτε που σας
διακόπτω. 

ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Είδατε ότι ξεχώρισα τις

κυρώσεις των συµφωνιών από την ψηφοφορία και τη συζήτηση
για τις τροπολογίες.

ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Πότε έγινε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το έκανα εξαρχής. Με

συγχωρείτε.
ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Άρα, κύριε Πρόεδρε, θα συζητήσουµε την

κάθε µία ξεχωριστά; Αυτό µου λέτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Οι τροπολογίες θα συ-

ζητηθούν σε άλλη ενότητα. Το είπα από την αρχή.
ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Τώρα το λέτε, κύριε Πρόεδρε. Σας παρα-

κολουθώ λέξη προς λέξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι. Σας παρακαλώ

πολύ.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Μαριά, µε συγχω-

ρείτε. Το είπα εξαρχής ότι θα συζητήσουµε και θα κυρώσουµε
τις συµφωνίες και µετά θα µιλήσουµε χωριστά για τις τροπολο-
γίες.

Κυρία Δούρου, επί της κυρώσεως είστε θετικοί;
ΕΙΡΗΝΗ ΔΟΥΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παραµένουµε στο

«ΠΑΡΩΝ».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πολύ ωραία.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Με συγχωρείτε. Αυτό

που λέτε δεν µπορεί να γίνει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Αν µου επιτρέπετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, δεν σας επιτρέπω

τώρα. Με συγχωρείτε.
Θα δώσω το λόγο επί της κυρώσεως της συµφωνίας στον κ.
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Νταβρή που έχει αντιρρήσεις για πέντε λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Έχω µία πρόταση, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχει κλείσει η διαδικα-

σία.
Ορίστε, κύριε Νταβρή, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΑΒΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,

κύριε Υπουργέ, δεν νοµίζω ότι έχουµε πρόβληµα µόνο λειτουρ-
γίας του Κοινοβουλίου όσον αφορά στις τροπολογίες. Έχουµε
και πρόβληµα µε το πώς συζητούνται στην Επιτροπή Εξωτερικών
και Άµυνας όλες αυτές οι διαδικασίες ένταξης. 

Τι θέλω να πω; Το κόµµα µας γενικά είναι υπέρ της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, πλην όµως, αν ψάξουµε στα Πρακτικά, κύριε
Τσιάρα, θα δούµε ότι η εικόνα την οποία πρέπει να έχει ένας Βου-
λευτής ή µία Κοινοβουλευτική Οµάδα για να πάρει την απόφαση
να ψηφίσει «ΝΑΙ» ή «ΌΧΙ», δεν είναι καθαρή. Δεν καταγράφεται
πεντακάθαρα από το Υπουργείο Εξωτερικών ποιες είναι οι σκο-
πεύσεις, εκτός από γενικότητες ότι καλό θα είναι και θα είναι κί-
νητρο, όπως αναφέρατε, στην περιοχή να ενταχθεί το Μαυρο-
βούνιο, ενώ η διαφθορά είναι αυτή που περιγράφετε ακόµα κι
εσείς και η κ. Δούρου και το Κοµµουνιστικό Κόµµα και οι πάντες.
Δεν µας λέτε ποιο θα είναι το αποτέλεσµα αυτού του MOU µε
τους partners στην περιοχή, δηλαδή Σκόπια, Γιουγκοσλαβία, Αλ-
βανία, τι επιδιώκουν οι µεγάλοι «παίκτες» και ποια είναι τα εθνικά
συµφέροντα που εξυπηρετούνται µέσα απ’ αυτήν τη διαδικασία. 

Για να γίνω πιο σαφής, ποιες είναι οι σχέσεις του κ. Τζουγάνο-
βιτς -µε είκοσι δύο χρόνια λαθρεµπόριο, trafficking κλπ- µε τον κ.
Μπερίσα ο οποίος λέει ότι θα φτάσει το κράτος του µέχρι την
πατρίδα µου, την Άρτα, και πόσο θα στοιχίσει αυτή η ιστορία
τέλος πάντων; Ξέρουµε ποια είναι η θέση γενικά του Μαυροβου-
νίου µε τα Σκόπια; Ξέρουµε τι χάνουµε σε σχέση µε τη Γιουγκοσ-
λαβία; Ξέρουµε ποιες είναι οι πιέσεις µε τη Γερµανία; Ξέρουµε
ποιος είναι ο ρόλος και τι θέλουν να κάνουν οι Ηνωµένες Πολι-
τείες;

Ερχόµαστε λοιπόν πάντα σε τέτοιες συζητήσεις στην Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας και δυστυχώς –σηµειώστε το,
κύριε Πρόεδρε- φτάσαµε προ ηµερών να συζητάµε στην Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας για την αναβάθµιση του οργάνου
χάραξης εξωτερικής πολιτικής και ο Πρόεδρος κ. Βαρβιτσιώτης,
όταν ο κ. Γλέζος ρώτησε εάν τα Ίµια είναι ελληνικά ή όχι, γύρισε
στον κύριο Πρέσβη και του λέει: «Και απόρρητες πληροφορίες
να έχετε, µην τις πείτε εδώ, υπάρχει το απόρρητο». Τον ρώτησα:
«Μα, είναι δυνατόν τα µέλη της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυ-
νας να µην έχουν τη δυνατότητα να ενηµερωθούν επί των απορ-
ρήτων του Υπουργείου Εξωτερικών;».

Με λίγα λόγια, θέλω κλείνοντας να πω το εξής: Χρειάζεται πλή-
ρης αναβάθµιση της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας. Όταν
συζητούνται τέτοια θέµατα του Υπουργείου Εξωτερικών, χρει-
άζεται να έρχεται µ’ ένα λογιστικό «Τ» πρακτικής διπλωµατίας
και να λέει σαφέστατα και καθαρά: «Υποστηρίζουµε ένα MOU,
θα γίνει αυτό, αυτές είναι οι σκοπεύσεις µας στην περιοχή, πέρα
από τις γενικότερες, εδώ θα χάσουµε, εκεί θα κερδίσουµε, πόσο
θα µας στοιχίσει» -διότι φτάνουµε στο σηµείο που δεν ξέρουµε
πόσο θα µας στοιχίσει όλη αυτή η ιστορία και «κόβουµε», όπως
σας είπα µία µέρα στον ανελκυστήρα, όλα τα επιδόµατα των Βο-
ρειοηπειρωτών και δεν ξέρουµε τη σχέση του κ. Τζουγάνοβιτς
µε τον κ. Μπερίσα- και στο τέλος λέµε «ναι» επειδή γενικώς ανή-
κουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θα είναι και ένα κίνητρο για
την περιοχή και τότε ας ψηφίσουµε το Μαυροβούνιο. 

Η άποψή µου και η εισήγησή µου προς τον κύριο Υπουργό και
προς εσάς είναι η εξής: Αναβαθµίστε το ρόλο της Επιτροπής
Εξωτερικών και Άµυνας για να φύγουµε από τα «θολά νερά».
Όσον αφορά το συγκεκριµένο θέµα, επειδή δεν είναι σαφής η
εικόνα του τι θέλουµε να πετύχουµε µ’ αυτό το MOU, εµείς ψη-
φίζουµε «ΟΧΙ».

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε κι

εµείς.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι για τη συζήτηση

επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εξωτερικών «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργα-

σίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Έντα-
ξης του Μαυροβουνίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας έντα-
ξης του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση» έχει οριστεί ει-
δικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Πολύβιος Ζησιµόπουλος.

Για τη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών «Κύρωση του
Μνηµονίου Κατανόησης για τη δηµιουργία Μικτής Επιτροπής Συ-
νεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων» ορίζε-
ται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Πολύβιος Ζησιµόπουλος.
Επί των τροπολογιών που κατατέθηκαν στο εν λόγω σχέδιο
νόµου θα τοποθετηθεί ο Βουλευτής κ. Ευστάθιος Μπούκουρας.

Επίσης γίνεται γνωστό ότι εκ µέρους του Γραµµατέα της Κοι-
νοβουλευτικής Επιτροπής του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννη Μανιάτη, ειδικός
αγορητής για τις κυρώσεις ορίζεται ο κ. Τριαντάφυλλος.

Επίσης, εκ µέρους του Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Ανεξάρτητων Ελλήνων, ειδικός αγορητής ορίζεται ο κ.
Νταβρής τον οποίο ακούσαµε και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος ο κ. Μαριάς.

Ο κ. Ζησιµόπουλος έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η θέση µας είναι ίδια µ’ αυτή που ήταν στην Επιτροπή Εξωτε-

ρικών και Άµυνας και δεν αλλάζει. Είµαστε εναντίον της ένταξης
του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτό πρέπει να
το δούµε λίγο αναλυτικότερα. 

Το Μαυροβούνιο ήταν ένα κοµµάτι της Σερβίας που αποσχί-
στηκε µε οργανωµένο σχέδιο διαφόρων δυνάµεων και επιχειρεί-
ται τώρα να µπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση προκειµένου να προω-
θήσει συγκεκριµένα σχέδια και συγκεκριµένες πολιτικές ώστε
στην ουσία να δηµιουργηθούν ζώνες επιρροής στα δυτικά Βαλ-
κάνια. 

Θυµίζω σε όλους ότι το δηµοψήφισµα το οποίο έλαβε χώρα
για την απόσχιση του Μαυροβουνίου από τη Σερβία πραγµατο-
ποιήθηκε σε χρόνο ρεκόρ. Ο πληθυσµός του Μαυροβουνίου είναι
εξακόσιοι τριάντα χιλιάδες κάτοικοι. Συµµετείχαν µόνο όσοι έµε-
ναν µέσα στο Μαυροβούνιο. Σε όσους ήταν εκτός Μαυροβου-
νίου, δηλαδή οµογενείς είτε στις δηµοκρατίες της πρώην Γιου-
γκοσλαβίας είτε σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε εκτός
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν επετράπη να συµµετάσχουν. 

Το Μαυροβούνιο έχει κατηγορηθεί ότι είναι το µεγαλύτερο
«πλυντήριο ξεπλύµατος χρήµατος» αυτήν τη στιγµή στην Ευ-
ρώπη. Είναι σταυροδρόµι διακίνησης ναρκωτικών, εµπορίου λευ-
κής σαρκός και εµπορίου όπλων. 

Αυτά δεν τα λέµε εµείς, κύριε Υπουργέ. Τα λέει η κεντρική υπη-
ρεσία πληροφοριών των Ηνωµένων Πολιτειών, η υπηρεσία εθνι-
κής ασφάλειας των Ηνωµένων Πολιτειών, η υπηρεσία εθνικής
ασφάλειας της δηµοκρατίας της Γαλλίας, όπως και η υπηρεσία
εσωτερικής ασφάλειας της δηµοκρατίας της Ρωσίας.

Ας δούµε τι παράγει το Μαυροβούνιο. Παράγει κάποια από τα
προϊόντα που παράγουµε κι εµείς, άρα πρόκειται να λειτουργή-
σει ανταγωνιστικά σ’ ό,τι αφορά τη χώρα µας. Έχει ελιές, έχει
λάδι, έχει αµπέλια, έχει κρασί, έχει πράγµατα που έχουµε κι
εµείς. Υπάρχουν πληροφορίες ότι έχει λιγνίτη και διάφορα άλλα
µεταλλεύµατα και επίσης προσπαθεί να αναπτύξει τον τουρισµό
του.

Παρά τις όποιες επενδύσεις που έγιναν στη χώρα αυτή, υπάρ-
χουν τεράστια οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα. Η βιοµη-
χανία µετάλλου, αλουµινίου, χάλυβα κλπ καταρρέει, η υλοτοµική
βιοµηχανία και η κλωστοϋφαντουργία εξαφανίστηκαν πλήρως
και η ανεργία έχει φτάσει σε πάρα πολύ υψηλά επίπεδα.

Άρα, τυχόν ένταξη του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση θεωρούµε ότι δεν έχει να προσφέρει κάτι σε εµάς ως
χώρα, ούτε και στην Ευρώπη γενικότερα. 

Για όλα τα παραπάνω, καταψηφίζουµε τη συγκεκριµένη διαδι-
κασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία, κύριε συνά-
δελφε. 

Εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας το λόγο
έχει ο κ. Παφίλης για πέντε λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, διαφωνούµε.
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Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσουµε ότι πρόκειται για µνηµόνιο συνερ-
γασίας της Ελλάδας µε το Μαυροβούνιο και δεν συζητάµε την
ένταξη ή όχι του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Να το
ξεκαθαρίσουµε. Αλλά µε αφορµή αυτό το µνηµόνιο γίνεται συ-
ζήτηση γενικότερα για την ένταξη του Μαυροβουνίου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. 

Φυσικά, ο στόχος του µνηµονίου είναι να επιταχύνει τη διαδι-
κασία ένταξης του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η
οποία έχει αποφασιστεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση και στο Ευρω-
κοινοβούλιο και την οποία έχουν ψηφίσει όλα τα άλλα κόµµατα
εκτός του ΚΚΕ, όταν γινόταν η συζήτηση για την ένταξη χωρών
των Δυτικών Βαλκανίων. Τουλάχιστον αυτοί που είναι στο Ευρω-
κοινοβούλιο. Άρα, λοιπόν, είναι από µια άποψη υποκριτικό στο
Ευρωκοινοβούλιο να λες «ναι, θα ενταχθεί και το Μαυροβούνιο»
και εδώ να δηµιουργούνται εντυπώσεις. Πρώτο σχόλιο είναι
αυτό.

Δεύτερον, εµείς είµαστε αντίθετοι, γιατί είµαστε αντίθετοι και
µε την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν πιστεύουµε ότι εξυπηρε-
τεί τα συµφέροντα των λαών, αλλά τα συµφέροντα του µεγάλου
ευρωπαϊκού κεφαλαίου. Είναι µια επιθετική, ιµπεριαλιστική Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Είµαστε αντίθετοι, όπως ήµασταν αντίθετοι και
µε την ένταξη της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και
άλλων χωρών, όχι για ιδιαίτερους λόγους, για τους οποίους θα
πω παρακάτω.

Ποια είναι η ενταξιακή διαδικασία του Μαυροβουνίου; Η εντα-
ξιακή διαδικασία των χωρών αυτών δεν είναι υπόθεση της σηµε-
ρινής Κοµισιόν, όπως είπε η κ. Δούρου που δεν είναι εδώ. Τα
κριτήρια για να µπεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι τα κριτήρια
της Συνθήκης του Μάαστριχτ, είναι τα κριτήρια όλων των συνθη-
κών -για να µην τις αναφέρω- και είναι τα γνωστά, να γίνεις δη-
λαδή όπως η Ελλάδα, να ιδιωτικοποιήσεις τα πάντα, να µην
υπάρχει δηµόσιος τοµέας, αλλά να υπάρχει ιδιωτικός τοµέας, να
πέσουν τα µεροκάµατα. Είναι όλη αυτή η πολιτική την οποία βιώ-
νει ο ελληνικός λαός. 

Αυτά είναι τα κεντρικά ζητήµατα. Εκεί κρίνεται το Μαυροβού-
νιο και κάθε χώρα και κατά δεύτερο λόγο, φυσικά, κρίνονται και
τα θέµατα της διαφθοράς και όλα αυτά, τα οποία είναι υπαρκτά
και τα οποία δεν υπήρχαν µόνο στο Μαυροβούνιο. Σε όλες αυτές
τις χώρες, αλλά και σε άλλες, υπήρχαν τέτοιου είδους προβλή-
µατα. Και όµως σήµερα είναι ισότιµα µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Αυτό που ενδιαφέρει την Ευρωπαϊκή Ένωση και αποδεικνύεται
πλέον και ιστορικά –αυτά θα τα λύσει σε µία πορεία και είναι και
ανεκτά- είναι πώς θα βάλει στο χέρι τις πλουτοπαραγωγικές
πηγές όλων αυτών των χωρών, πώς θα επιβάλουν τα ευρωπαϊκά
µονοπώλια και οι ανερχόµενες αστικές τάξεις αυτών των χωρών,
που πολλές φορές είναι κάτι µεταξύ µαφίας και µεγάλων επιχει-
ρηµατιών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα που αφορά και το ίδιο
το Μαυροβούνιο και όλη την ενταξιακή διαδικασία.

Εποµένως, εγώ λέω ότι προβάλλονται κάποιοι λόγοι από αυ-
τούς που συµφωνούν για την ένταξη και του Μαυροβουνίου και
των άλλων χωρών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Σε αυτήν την Ευρω-
παϊκή Ένωση, γιατί εδώ δεν πάει α λα καρτ. Όταν λες «ναι» στην
Ευρωπαϊκή Ένωση εννοείς «ναι» στη Συνθήκη του Μάαστριχτ,
«ναι σε όλα», σε όλη αυτήν τη βάρβαρη πολιτική, που εφαρµόζει
η Ευρωπαϊκή Ένωση. Και αν πεις «ναι» στη διεύρυνση και «ναι»
στην ένταξη των χωρών, δεν µπορείς να πας επιλεκτικά. 

Αυτό, κατά τη γνώµη µας, είναι κοροϊδία απέναντι στον λαό.
Θα πρέπει να παραδεχτείς ότι αυτή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση,
αυτή είναι όλη της η συγκρότηση και στηρίζεται σε όλες αυτές
τις αρχές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Σε ό,τι αφορά τα δηµοψηφίσµατα,
είναι γνωστό πώς και κάτω από ποιους εκβιασµούς γίνονται. Έτσι
µπήκαν και οι Βούλγαροι, παραδείγµατος χάριν, και βιώνουν τον
ευρωπαϊκό παράδεισο –τον είδαµε- έτσι µπήκαν και άλλες χώρες
κάτω από το όνειρο που τους υποσχέθηκαν, ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση θα δηµιουργήσει παραδείσους για τους εργαζόµενους.
Και η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ακριβώς αυτά που ζει η χώρα µας
σήµερα. 

Εµείς λοιπόν, είµαστε αντίθετοι απ’ αυτή τη σκοπιά µε αυτή τη
συµφωνία για να είµαστε και συγκεκριµένοι. Αυτή η συµφωνία
υπηρετεί ή προσπαθεί τέλος πάντων να υπηρετήσει την πιο γρή-
γορη ένταξη του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Έχω και ένα τελευταίο ρητορικό ερώτηµα:  Όλα αυτά που πε-
ριγράφονται για το Μαυροβούνιο δεν τα ξέρει η Ευρωπαϊκή
Ένωση; Τα ξέρει. Δεν ξέρουν ότι χρησιµοποιεί το ευρώ ενώ δεν
είναι καν στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Το ξέρουν. Γιατί κόπτονται για
να µπει το Μαυροβούνιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Γιατί θέλουν
να βάλουν στο χέρι τις πλουτοπαραγωγικές πηγές που έχει το
Μαυροβούνιο. 

Κλείνοντας, εδώ πρέπει κανένας να γυρίσει  µερικά χρόνια
πίσω στο 1999 και να αντιληφθεί ποια ήταν η σκοπιµότητα της
διάλυσης της Γιουγκοσλαβίας. Ήταν η δηµιουργία κρατών προ-
τεκτοράτων -πρωταγωνίστησε η Ευρωπαϊκή Ένωση- και όχι η
υποκρισία της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Και
αυτό αποδεικνύεται και µε το Μαυροβούνιο και µε το Κόσσοβο
και µε την Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας.
Τώρα πάνε να βάλουν στο χέρι και ολόκληρη τη Σερβία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση, όπως προβλέπεται µε τη
διαδικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού, επί του σχεδίου
νόµου: «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του
Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ένταξης του Μαυρο-
βουνίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας ένταξης του Μαυ-
ροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς το σχέδιο

νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής
Ένταξης του Μαυροβουνίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας
ένταξης του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση» γίνεται
δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Τώρα θα υπεισέλθουµε στη συζήτηση της δεύτερης κύρωσης.
«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη δηµιουργία Μι-

κτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αραβικών
Εµιράτων».

Θα ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία η προβλεπόµενη από το
άρθρο 108 του Κανονισµού. Θα ερωτηθεί ένας εκπρόσωπος από
κάθε κόµµα που έχει αντιρρήσεις ή επιφυλάξεις επί αυτής της
κυρώσεως. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Επειδή και στην επόµενη κύ-

ρωση υπάρχουν και πάλι τροπολογίες, θα ήθελα να καταθέσω
µια πρόταση. 

Το σύνολο σχεδόν των κοινοβουλευτικών κοµµάτων εξέφρασε
µια αντίρρηση. Μας φέρνετε µια κύρωση σύµβασης µετά από
δυο σχεδόν χρόνια από την υπογραφή της. Κύρωση σύµβασης
σηµαίνει ότι δεν µπορούµε να αλλάξουµε, όπως είπε και ο σεβα-
στός µας Μανώλης Γλέζος, ούτε ένα «νι», ούτε ένα «σίγµα». Δεν
µπορούµε να την τροποποιήσουµε. Και µας φέρνετε τροπολο-
γίες επί της συµβάσεως. Είναι ο απόλυτος παραλογισµός, ευθεία
παραβίαση του Κανονισµού, υποβάθµιση του Κοινοβουλίου. 

Ζητώ, λοιπόν, από το Προεδρείο, στο όνοµα του Κανονισµού,
στο όνοµα της µεγάλης πλειοψηφίας κατά τεκµήριο των Βουλευ-
τών όπως εκφράστηκαν τώρα να ζητήσετε από την Κυβέρνηση –
είδα ότι µπαινοβγαίνει ο κ. Μπαλτάκος που είναι Γραµµατέας του
Υπουργικού Συµβουλίου- να αποσυρθούν αυτές οι τροπολογίες
και από την πρώτη σύµβαση που συζητήθηκε για το Μαυροβού-
νιο και από τη δεύτερη που αφορά στα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα και να έρθουν µε τη διαδικασία που προβλέπεται ως
τροπολογίες σε νοµοσχέδια συναφούς αντικειµένου. 

Κύριε Πρόεδρε, το Προεδρείο οφείλει πριν απ’ όλα µε τη δική
µας συνδροµή να είναι φρουρός του Κανονισµού. Η πρότασή
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µου, λοιπόν -για να µη χρειαστώ ούτε τα τρία λεπτά που µου δώ-
σατε- είναι τώρα το Προεδρείο να ζητήσει από την Κυβέρνηση
στο όνοµα της εκφρασµένης ήδη γνώµης των Βουλευτών να
αποσυρθούν οι τροπολογίες και από την πρώτη και από τη δεύ-
τερη σύµβαση και να έρθουν να συζητηθούν µε ένα τρόπο στοι-
χειωδώς σοβαρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν ήσασταν παρών. Το
Προεδρείο έλαβε θέση σ’ αυτό το θέµα. Είπε τις απόψεις του.
Νοµίζω ότι εµείς τώρα µπορούµε να προχωρήσουµε στις κυρώ-
σεις. Το θέµα των τροπολογιών, όπως είδατε, µε πρωτοβουλία
του Προεδρείου πάει σε µια άλλη ενότητα. Αφού κυρώσουµε τις
συµβάσεις, να συζητηθούν ή όχι όποιες και όσες τροπολογίες
µείνουν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Να επανέλθουµε πάλι τότε,
δηλαδή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής παρακολουθούν τη συνεδρίαση
αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Η Αρχή της Δε-
δηλωµένης από τον Τρικούπη µέχρι το σήµερα» που οργανώνε-
ται από το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι ένας µαθητές και µαθή-
τριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 46ο Γυµνάσιο της Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, θα ήθελα να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας, µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Κουβέιτ, οι-
κονοµικής και τεχνικής συνεργασίας».

Επί του σχεδίου νόµου «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης
για τη δηµιουργία Μικτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων». Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ
έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΧΑΤΖΗΛΑΜΠΡΟΥ: Δεν θα χρειαστώ τόσο χρόνο,
κύριε Πρόεδρε.

Είχαµε εκφράσει επιφυλάξεις, θέτοντας ένα ζήτηµα ότι κάθε
κυβέρνηση, µε διαφορά µηνών, δηµιούργησε ξεχωριστά µνηµό-
νια κατανόησης. 

Υπήρξε δικαιολογία από την πλευρά του Υπουργείου Εξωτε-
ρικών, ότι το δεύτερο µνηµόνιο αφορούσε –µιλάω πάντα για τη
σχέση µας µε τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα- θέµατα πιο επιµέ-
ρους του τουρισµού. Και ως εκ τούτου, ήταν αναγκαία η κύρωση
αυτή του µνηµονίου για να προχωρήσει και το επόµενο.

Εµείς, θα µετατρέψουµε τη θέση µας σε θετική όσον αφορά
την κύρωση τη συγκεκριµένη, υπό την προϋπόθεση και αίρεση
ότι όταν περιγραφεί to περιεχόµενο αυτής της δουλειάς, δηλαδή
αυτής της διυπουργικής επιτροπής, -έχουµε το περιεχόµενο, δη-
λαδή τα σηµεία στα οποία υπάρχει τροποποίηση θεσµική, υπάρ-
χει πλαίσιο, υπάρχουν θέµατα ενδιαφέροντος- αυτά να κυρω-
θούν από τη Βουλή. Κατ’ αρχάς, να έρθουν στην επιτροπή.

Αυτό ενώ θεωρείται προϋπόθεση, µπορεί να χρειαστεί να έρ-
θουµε µετά από χρόνια να το αντιµετωπίσουµε.

Η υπόµνησή µας αυτή, ο όρος µας αυτός, να το πω έτσι, αφο-
ρά το ότι δεν µπορεί να περνάνε χρόνια από µία σύµβαση, από
µία υπογραφή, µέχρι να φτάσει να την κυρώνει το Κοινοβούλιο.

Θέλω, όµως, να σχολιάσω τη διαδικασία των τροπολογιών. Για
εµένα δεν είναι ένα διαδικαστικό θέµα. Ακόµα κι αν το Προεδρείο
ξεχώρισε τις τροπολογίες να συζητηθούν σαν ένας δεύτερος κύ-
κλος, δεν παύουν να είναι προσαρτηµένες οι µεν δύο στο θέµα
του Μαυροβουνίου, οι δε τρεις άλλες στο θέµα των Ηνωµένων
Αραβικών Εµιράτων. 

Αυτό, θέτει ένα πρώτο θέµα προς το Υπουργείο Εξωτερικών.
Δέχεται το Υπουργείο Εξωτερικών να συναρτά τις κυρώσεις του
µε θέµατα υιοθεσίας λαθροϋλοτοµίας κ.λπ.; Ακόµα και στην αρ-
χειοθέτηση των νόµων αυτών, θα είναι ένας κόλαφος για να βρει
κάποιος πού αναθεωρήθηκε ο νόµος τάδε και µε ποιο άρθρο δικό
µας, µε ποια απόφαση δική µας. Και µόνο που θα ακούει ο πολί-
της ότι στο καθεστώς ένταξης του Μαυροβουνίου υπάρχει το
θέµα των υιοθεσιών και των δικαστηρίων που τα αναλαµβάνουν,

θα θεωρεί ότι γίνεται µία δουλειά η οποία δεν τον βοηθάει, έτσι
που να πείθεται για το δίκαιο και να το εφαρµόζει.

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα θέµα. Δεσµευτήκατε ως
Προεδρείο, κατά την εκλογή του Προεδρείου, να τροποποιήσετε
µία ανώµαλη κατάσταση του Κοινοβουλίου. Και µαθαίνω στην Αί-
θουσα αυτή ότι όσον αφορά τις κυρώσεις, πάντα υπήρχε το κα-
θεστώς της συναίνεσης για να δεχθούν τροποποιήσεις. Λέχθηκε
από έναν παλαιότερο κοινοβουλευτικό.

Εσείς του είπατε ότι από το 2001 και µετά άλλαξε αυτό. Εγώ
λέω ότι ερχόµαστε βήµατα πίσω, εάν µε αυτόν τον τρόπο δικαιο-
λογούµε τη δυνατότητα να υπάρχουν άσχετες τροπολογίες σε
ένα νοµοσχέδιο. Κατά τη γνώµη µας -και είναι η εκφρασµένη
άποψη της πλειοψηφίας του Κοινοβουλίου, µε εξαίρεση τη Νέα
Δηµοκρατία- θα έπρεπε σήµερα να πάρει πίσω τις τροπολογίες
έστω και στη διαδικασία αυτή. 

Ακόµη, θα ήθελα να πω στους συναδέλφους της ΔΗΜΑΡ και
του ΠΑΣΟΚ πως παρά τις διαφωνίες σας –έτσι βγαίνει στις εφη-
µερίδες- ότι δεν θέλατε, δηλαδή, τη διαδικασία των πράξεων νο-
µοθετικού περιεχοµένου -αλλά αυτές συνεχίζονται- σηµαίνει ότι
έχετε µάθει την Κυβέρνηση να αυθαιρετεί ακόµη και από το κα-
θεστώς της συγκυβέρνησης. Την έχετε εκπαιδεύσει να µη σας
λαµβάνει υπ’ όψιν. 

Από αυτήν την άποψη, γίνεται ακόµη πιο επίκαιρο η Βουλή να
σηκώσει το ανάστηµά της και να πει στην Κυβέρνηση «πάρτε
πίσω τις τροπολογίες». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εκ µέρους των Ανεξάρ-

τητων Ελλήνων, οι οποίοι είχαν διατηρήσει επιφυλάξεις κατά τη
συζήτηση στην επιτροπή, ο κ. Μαριάς έχει το λόγο για πέντε
λεπτά.

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑΡΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχαµε
διατηρήσει επιφυλάξεις για το συγκεκριµένο µνηµόνιο κατανόη-
σης. Θα κάνω µερικές παρατηρήσεις: 

Πρώτον, το µνηµόνιο κατανόησης έρχεται για κύρωση µε βάση
το άρθρο 28 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. Έχω ξαναπεί στην
Αίθουσα ότι τα µνηµόνια τα οποία καθορίζουν τη ζωή όλων των
Ελλήνων, τα οποία έχουν οδηγήσει στη φτωχοποίηση, δεν τα
φέρνετε για κύρωση στη Βουλή, ενώ οφείλετε να τα φέρετε για
κύρωση. Χθες στις θυρίδες µας, µας αφήσατε το τρίτο µνηµόνιο
το οποίο ισχύει. Φέρτε το για κύρωση στη Βουλή. Και µας φέρ-
νετε τώρα εδώ την κύρωση του µνηµονίου συνεννόησης µε τα
Εµιράτα επειδή θα φτιαχτούν τρεις, τέσσερις επιτροπές συνερ-
γασίας. Μπράβο. Σωστά το κάνετε. 28 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος. Το τρίτο µνηµόνιο που µας µοιράσατε χθες, θα το
φέρετε για κύρωση; Είστε συνεχώς σε συνταγµατική αταξία. 

Δεύτερη παρατήρηση. Επιθυµούµε να υπάρχει συνεργασία µε
τις χώρες του Αραβικού κόσµου. Είναι δεδοµένο ότι και αυτό εδώ
το µνηµόνιο, διαµορφώνει ένα πλαίσιο προκειµένου να προχω-
ρήσει η συνεργασία. Διότι οι διάφορες πρωτοβουλίες του Πρω-
θυπουργού παρουσιάζονται ως οι σηµαντικές πρωτοβουλίες που
θα φέρουν επενδύσεις. Εν προκειµένω, υπάρχει πλαίσιο υπό
όρους και υπό προϋποθέσεις για να γίνει αυτή η συνεργασία, την
οποία πάντοτε θα πρέπει να υπαγάγουµε στην κείµενη νοµοθεσία
και όχι να έχουµε ενδιαφέρον, όπως η πλευρά του Κατάρ, να τα
πάρουµε όλα χωρίς να τηρηθούν οι διαδικασίες και να ξεπουλη-
θούν. 

Τρίτη παρατήρηση αλλά και έκκληση µαζί, κύριε Πρόεδρε. Εί-
πατε τη διαδικασία µε την οποία γίνεται η συζήτηση. Η ψήφιση,
όµως, είναι ψήφιση. Δηλαδή, στην κύρωση αυτή υπάρχουν και
τρεις τροπολογίες. Εποµένως, εµείς στο συγκεκριµένο, φερ’ ει-
πείν για τα Εµιράτα, θα ψηφίσουµε «ΝΑΙ». Μετά θα βάλετε τις
τροπολογίες και θα ψηφίσουµε ό,τι είναι να ψηφίσουµε. Και στο
τέλος –προσέξτε πού µας οδηγείτε- επί του συνόλου του νοµο-
σχεδίου θα µας βάλετε ή να ψηφίσουµε µε τη διαδικασία που έρ-
χεται «υπέρ» που θέλουµε ή να πάµε στο «κατά»  επειδή µε τις
τροπολογίες διαφωνούµε.

Άρα, λοιπόν, τι αποδεικνύεται, κύριε Πρόεδρε; Και νοµίζω ότι
είστε έµπειρος. Εµπειρότατος ηµών. Η διαδικασία η οποία ακο-
λουθείται σήµερα και µε βάση την ηµερήσια διάταξη είναι κύ-
ρωση. Στην κύρωση, µε βάση τον Κανονισµό, δεν επιτρέπονται
τροπολογίες. Το ό,τι παλαιότερα έκανε το Κοινοβούλιο διάφορα,
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εµένα προσωπικά και τους Ανεξάρτητους Έλληνες µας είναι
αδιάφορο. Κάποτε θα πρέπει να υπάρξει µία αρχή.

Εποµένως, εσείς έχετε αυτήν τη στιγµή τη στήριξη όλων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, πλην της Νέας Δηµοκρατίας η οποία
δεν τοποθετήθηκε αλλά προφανώς στηρίζει τη διαδικασία των
τροπολογιών. 

Σας καλούµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε –γιατί αυτήν τη στιγµή η
πλειοψηφία της Αίθουσας λέει ότι υπάρχει παραβίαση του Κανο-
νισµού- να βάλετε σε ψηφοφορία το ζήτηµα της τήρησης του Κα-
νονισµού και δι’ εγέρσεως να αποφασίσουµε εάν τηρείται ή όχι
ο Κανονισµός. Και είναι προφανές ότι εφόσον σχεδόν όλοι, πλην
της Νέας Δηµοκρατίας, είπαν ότι δεν τηρείται ο Κανονισµός,
όταν θα γίνει η ψηφοφορία, θα απορριφθούν οι τροπολογίες ως
αντιβαίνουσες τον Κανονισµό και θα τελειώσουµε εδώ. Διαφορε-
τικά θα πάµε στα παράλογα, να καταψηφίζουµε αυτά που θέ-
λουµε να υπερψηφίσουµε επειδή υπάρχει µία τροπολογία.

Κύριε Πρόεδρε, καθώς τελειώνει η διαδικασία, σας ζητούµε
να θέσετε σε ψηφοφορία την ένσταση επί του Κανονισµού την
οποία εµείς υποβάλλουµε αυτήν τη στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε συνάδελφε, όπως
ξέρετε καλύτερα ίσως από εµένα, ο Κανονισµός έχει όλες τις δι-
κλίδες ασφαλείας σε ό,τι αφορά την τήρησή του και τα θέµατα
µπορούν να τεθούν σε ψηφοφορία. 

Θα δώσω συνολική απάντηση στο τέλος γι’ αυτό το θέµα. 
Το λόγο έχει ο κ. Ζησιµόπουλος.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η θέση µας παραµένει ίδια, όπως ήταν άλλω-

στε και στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας. Είµαστε αντίθετοι
στην κύρωση του µνηµονίου κατανόησης για τη δηµιουργία µι-
κτής επιτροπής και θα σας εξηγήσουµε για ποιους λόγους.

Κανείς, βέβαια, δεν αµφισβητεί ότι τα Ηνωµένα Αραβικά Εµι-
ράτα, όπως και το Κουβέιτ που συζητήσαµε πριν λίγο, είναι µία
εύρωστη οικονοµική χώρα. Έχει τεράστια αποθέµατα πετρε-
λαίου, τεράστια οικονοµικά αποθέµατα, αναπτύσσεται συνεχώς
κ.οκ.. Το θέµα που προκύπτει, είναι το θέµα εθνικής ασφάλειας.
Θα γίνω πιο συγκεκριµένος.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τόσο η κυβέρνηση των Ηνωµένων
Αραβικών Εµιράτων, του Κατάρ, του Κουβέιτ και µέλη της βασι-
λικής οικογένειας του Οίκου του Σαούντ, πολλές φορές έχουν
κρατήσει είτε ουδέτερη στάση είτε καθαρά εχθρική σε ό,τι
αφορά κυρίως τις ελληνοτουρκικές διαφορές και σε διάφορα
άλλα θέµατα τα οποία άπτονται των εθνικών µας συµφερόντων.

Από κει και έπειτα, αυτό που πιστεύω ότι πρέπει να µας προ-
βληµατίζει είναι το εξής. Θα αναφερθώ, βέβαια και σε κάτι που
µπορεί να φανεί άσχετο. Και αναφέροµαι στην περιβόητη επέν-
δυση που πρόκειται να κάνει -αν θα την κάνει τέλος πάντων- το
Κατάρ µε την αγορά του Ελληνικού.

Φαντάζεσθε, κύριε Υπουργέ, τι πρόκειται να συµβεί αν µε κά-
ποια εκατοντάδες εκατοµµύρια δολάρια γίνουν ανεγέρσεις δια-
φόρων τεµένων ανά την χώρα; Και δεν µιλάω για τεµένη όπως
στο Βοτανικό, για διακόσια και τριακόσια άτοµα. Μιλάω για πολύ
µεγαλύτερα. Και καταλαβαίνετε πού παραπέµπω.

Επίσης, σκέφτεστε αν αυτά τα τεµένη επανδρωθούν από ιε-
ροδιδάσκαλους, οι οποίοι µε αδιαφανείς διαδικασίες θα έχουν
εξασφαλίσει ευρωπαϊκά διαβατήρια;

Για όλα τα παραπάνω, εµείς αντιτιθέµεθα, όπως σας προείπα,
στην κύρωση του µνηµονίου κατανόησης για τη δηµιουργία της
µικτής επιτροπής. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, επειδή πιστεύουµε ότι διακρίνεστε
από πατριωτικά αισθήµατα και ότι οι απαντήσεις που µας έχετε
δώσει κατά καιρούς είναι εµπεριστατωµένες, θα σας παρακα-
λούσα πάρα πολύ να προβληµατιστείτε επί των συγκεκριµένων
θεµάτων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας που είχε

και αυτό αντιρρήσεις, ο κ. Παφίλης έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς δεν είµαστε γενικά αντίθετοι µε συµφωνίες συνεργασίας

ανάµεσα σε χώρες αλλά έχουµε ένα διαφορετικό κριτήριο. Οι
συµφωνίες αυτές να υπηρετούν τα συµφέροντα πρώτα απ’ όλα
του ελληνικού λαού, δηλαδή των εργαζόµενων και φυσικά να
είναι αµοιβαία επωφελείς.

Είναι τέτοιες αυτές οι συµφωνίες; Όχι, και για αυτό δεν συµ-
φωνούµε και υπάρχουν και επιµέρους πλευρές. Κατ’ αρχάς,
όπως αναφέρθηκε και στην επιτροπή, πρόκειται για συµφωνίες
επιχειρηµατικών συµφερόντων συνολικά, για όλα τα team, τις
οµάδες δηλαδή των διαπραγµατευτών, που ανεβοκατεβαίνουν
στο Κατάρ ή οπουδήποτε αλλού. Πρόκειται για µεγάλους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους είτε ελληνικούς είτε ξένους και είναι βέβαιο
ότι αυτές οι συµφωνίες γίνονται ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο.
Αυτός είναι ο ένας λόγος που είµαστε αντίθετοι. 

Ο δεύτερος, αφορά κάτι που δεν λέγεται εδώ -δεν λέγεται
σκοπίµως και δεν σηµειώνεται εδώ από τα κόµµατα τα οποία
έχουν επιφυλάξεις ή δεν έχουν- και είναι ότι υπάρχουν ορισµένες
δεσµεύσεις, ότι αυτές οι συµφωνίες θα υπάγονται στις δεσµεύ-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δηλαδή, δεν µπορείς να κάνεις
αυτόνοµα, σαν κράτος συµφωνία µε τρίτη χώρα, που να έρχεται
σε αντίθεση µε τα ευρωπαϊκά, όπως παραδείγµατος χάριν, εισα-
γωγές- εξαγωγές. Είναι γνωστά αυτά, το τι πληρώνετε. Αυτό είτε
δεν το γνωρίζουν είτε δεν το λένε σκόπιµα. Είναι ένας δεύτερος
λόγος και ουσιαστικός στον οποίο είµαστε αντίθετοι και τρίτον
βέβαια, οι γενικές διεθνείς συµφωνίες του Παγκοσµίου Οργανι-
σµού Εµπορίου. Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς καταψηφί-
ζουµε και αυτήν τη συµφωνία.

Και θα ήθελα να πω και κάτι, κύριε Πρόεδρε, για τους «φύλα-
κες» των διαδικασιών του Κοινοβουλίου. Νοµίζω ότι το λόγο τον
παίρνουν εκείνοι που διαφωνούν. Αυτό το κόλπο, επιφυλάσσοµαι
στην επιτροπή και έρχοµαι στην Ολοµέλεια –και το λέω για οικο-
νοµία χρόνου, για τίποτε άλλο- και λέω «ΝΑΙ», για να πάρω για
πέντε λεπτά το λόγο, δεν νοµίζω ότι είναι καλό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εξω-
τερικών.

Η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.
«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη δηµιουργία Μι-

κτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αραβικών
Εµιράτων».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό  το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόη-
σης για τη δηµιουργία Μικτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνη-
σης των Ηνωµένων Αραβικών Εµιράτων» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, κατ’ άρθρον και στο
σύνολο και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για τη δηµιουργία Μι-
κτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αρα-
βικών Εµιράτων

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το Μνηµόνιο Κατανόησης για τη δηµιουργία Μι-
κτής Επιτροπής Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Αραβικών
Εµιράτων, που υπογράφηκε στο Αµπού Ντάµπι, στις 20 Απριλίου
2011, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγ-
γλική γλώσσα έχει ως εξής:
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8238 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8240 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 8
αυτού.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Επίσης, φαίνεται ότι οι
εκκλήσεις του Προεδρείου κατ’ αρχάς και οι εκκλήσεις των συ-
ναδέλφων όλων των κοµµάτων έπιασαν τόπο και η Κυβέρνηση
αποσύρει τις τροπολογίες. Εποµένως, συζήτηση επί των τροπο-
λογιών δεν θα γίνει. Άρα, το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί χωρίς το
«λοιπές διατάξεις».

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ένταξης του Μαυροβουνίου
για την επιτάχυνση της διαδικασίας ένταξης του Μαυροβουνίου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση του Μνηµονίου Συ-
νεργασίας µεταξύ του Υπουργείου Εξωτερικών της Ελληνικής

Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής
Ένταξης του Μαυροβουνίου για την επιτάχυνση της διαδικασίας
ένταξης του Μαυροβουνίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, κατ’
άρθρον και στο σύνολο και έχει ως εξής:

«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ένταξης του Μαυροβουνίου
για την επιτάχυνση της διαδικασίας ένταξης του Μαυροβου-
νίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, το  Μνηµόνιο Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκής Ένταξης του Μαυροβουνίου για την
επιτάχυνση της διαδικασίας ένταξης του Μαυροβουνίου στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση,  που υπογράφηκε στην Budva, στις 29 Ιουνίου
2011, το κείµενο του οποίου σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα
και  σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:
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8242 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8244 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8246 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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8248 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Η  ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυρώνεται
από την ολοκλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 5 αυτού.»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχεδίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-

πετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα µιλήσω µετά τότε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αφήστε το. Αφού κλεί-

σαµε τόσο ωραία, ας το αφήσουµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ένα λεπτό, εάν µου επιτρέ-

πει ο κύριος Υπουργός για τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έκλεισε το θέµα. Η

πρόταση έγινε δεκτή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

συνάδελφε, δεν υπάρχει λόγος πλέον.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα το πω µετά, κύριε Πρό-

εδρε; Ή πριν ή µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς µε βάση τη διαδικασία που προβλέπει την ψήφιση

των συγκεκριµένων συµφωνιών, όπως ξέρετε, δεν υπάρχει η δυ-
νατότητα του λόγου. Ωστόσο, επειδή έχουν εξελιχθεί κάποια
πράγµατα, έχει µεγάλη σηµασία να πούµε ότι η αιτιολόγησή µας
-και απαντώ σε πολλούς εκ των συναδέλφων- πρέπει να έχει και
κάποια λογικά επιχειρήµατα. Και πάντα µέσα από την υπογραφή
τέτοιου είδους διακρατικών συµφωνιών αντιλαµβάνεσθε ότι
υπάρχει µία συγκεκριµένη σκοπιµότητα. 

Βεβαίως, είναι θέση και δυνατότητα του κάθε κόµµατος και
του κάθε εκπροσώπου, να µπορεί να υποστηρίζει τις απόψεις του
µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο. Ωστόσο, το να λέει κανείς ότι δεν
υπάρχει αιτιολόγηση ή δεν έχουν ακουστεί επιχειρήµατα τουλά-
χιστον στη συζήτηση που γίνεται στην επιτροπή, προφανώς µας
καθιστά υπόλογους απέναντι σε µια διαδικασία, για την οποία
απλά και µόνο η ανάγνωση των Πρακτικών µπορεί να µας δώσει
την απάντηση. 

Είναι πολύ συγκεκριµένοι οι λόγοι για τους οποίους κάθε φορά
καλούµαστε να υπογράψουµε πολύ συγκεκριµένες κυρώσεις
συµφωνιών. Αν θέλετε η εσωστρέφεια να είναι η επιλογή, αντι-
λαµβάνεσθε ποια µπορεί να είναι τα αποτελέσµατα. Η εξωστρέ-
φεια της χώρας µας, ειδικά αυτήν την κρίσιµη περίοδο, µέσα από
τη συγκεκριµένη δηµοσιονοµική συγκυρία, αντιλαµβάνεσθε ότι
αποτελεί µείζον ζητούµενο.

Και εγώ δέχοµαι – σε αντίθεση µε αυτό που είπατε, κύριε Πα-
φίλη– ότι πρέπει να υπάρχει ένας χρόνος και σκέψης και ωριµό-
τητας. Η δε εξέλιξη µιας επιφύλαξης που µπορεί να εκφράζεται
στην επιτροπή σε θετική ή αρνητική στάση, στην πραγµατικότητα
κατοχυρώνει και την ίδια τη δηµοκρατία. Χρειάζεται αυτός ο χρό-
νος πολλές φορές.

Και εγώ δέχοµαι ότι και εσείς µπορεί να έχετε a priori µια εν-
τελώς διαφορετική στάση – αυτό είναι ένα άλλο ζήτηµα – αλλά
δεν σηµαίνει ότι κάποιος σε ένα συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα
δεν µπορεί να βρει το χρόνο ή τη δυνατότητα να διαµορφώσει
µια πολύ συγκεκριµένη άποψη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Άλλο πράγµα είπα, κύριε Υπουργέ.
Είπα ότι όταν συµφωνείς δεν χρειάζεται να παίρνεις το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών):

Τέλος, να πω δύο σκέψεις για την πολύ µεγάλη συζήτηση που
έγινε για το θέµα των τροπολογιών. Είναι αλήθεια ότι στην κοι-
νοβουλευτική πρακτική εδώ και πάρα πολλά χρόνια η ένταξη τρο-
πολογιών σε νοµοσχέδια, δηµιούργησε µια πολύ µεγάλη συζήτη-
ση µε αντιθέσεις, αντιρρήσεις, διαφορετικές απόψεις που έχουν
εκφραστεί. 

Δεν σας κρύβω ότι και εγώ ο ίδιος έχω εκφράσει τέτοιους εί-
δους αντιθέσεις στο παρελθόν, η πραγµατικότητα όµως είναι ότι
ειδικά γι’ αυτές τις συγκεκριµένες πέντε τροπολογίες, υπήρξε
ένα πολύ στενό χρονοδιάγραµµα ψήφισης και υλοποίησής του
από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Αν δείτε τα κείµενα των τροπολο-
γιών, θα διαπιστώσετε ότι σχεδόν και στις πέντε υπάρχει µια χρο-
νική δέσµευση µέχρι το τέλος του µήνα. 

Η θέση της Κυβέρνησης δεν είναι να αιφνιδιάσει ούτε από την
άλλη πλευρά µπορούν να σταθούν αιτιάσεις του στυλ «θέλουµε
να ψηφίσουµε τη σύµβαση αλλά επειδή δεν θέλουµε να ψηφί-
σουµε τις τροπολογίες, δεν τη ψηφίζουµε». Είναι πολύ απλά τα
πράγµατα. Η σύµβαση και οι τροπολογίες ήταν κάτι εντελώς δια-
φορετικό, άρα ήταν στη θέση και στη διακριτική ευχέρεια κάθε
πολιτικού κόµµατος να εκφραστεί.

Ωστόσο, επειδή αυτή είναι µια πρακτική η οποία – θα συµφω-
νήσω και εγώ µαζί σας – πρέπει να ξεπεραστεί και πρέπει να κά-
νουµε ό,τι είναι δυνατόν ο καθένας από τη δική του πλευρά για
να µην επαναλαµβάνεται – εκτιµήστε ωστόσο, επαναλαµβάνω,
για άλλη µια φορά το στενό χρονοδιάγραµµα – η πρόθεση της
Κυβέρνησης είναι τη Δευτέρα µέσα από ένα νοµοσχέδιο το οποίο
προφανώς θα έχει τον χαρακτήρα του κατεπείγοντος, να κατα-
τεθούν όλες οι τροπολογίες, ούτως ώστε µέσα στην εβδοµάδα
να ψηφιστούν, για να µην έχουµε προβλήµατα διαδικαστικά. 

Θα σας παρακαλούσα να δείξουµε και την υπευθυνότητα αλλά
πολύ περισσότερο, την ωριµότητα που επιβάλλεται αυτή τη χρο-
νική στιγµή. Δεν υπάρχει η πολυτέλεια µέσα από ένα διάστηµα
το οποίο προηγήθηκε µε µία καθυστέρηση ή υστέρηση σε συγ-
κεκριµένες επιλογές ή σε συγκεκριµένες δεσµεύσεις που υπήρ-
ξαν από το παρελθόν, να επιµείνουµε σε µία τέτοια πρακτική.
Επαναλαµβάνω ότι πρέπει να επιµείνουµε δίνοντας την ευκαιρία,
ειδικά στην πατρίδα µας, να κάνει τα επόµενα βήµατα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αφού η έκκληση µας

έγινε δεκτή. Τι άλλο να πούµε τώρα; Έχει τελειώσει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Θα ήθελα το λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, δεν έχουµε να

πούµε τίποτα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Σας παρακαλώ, θέλω το

λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας παρακαλώ πάρα

πολύ να µην ανοίξουµε συζήτηση επ’ αυτού του θέµατος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Είχα ζητήσει το λόγο και

πριν από τον κύριο Υπουργό και δεν µου τον δώσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα σας δώσω το λόγο

για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ένα λεπτό είναι αρκετό.
Ακούστε, κύριε Πρόεδρε. Μετά την αντίδραση όλων, πλην της

σιωπούσας Νέας Δηµοκρατίας έγινε δεκτό το αίτηµά µας. Καλό
είναι αυτό αλλά δεν φτάνει.

Στη διάσκεψη των Προέδρων, πρέπει να συζητηθεί µε πρωτο-
βουλία σας -και είναι πρόταση- το θέµα, έτσι ώστε να µην επα-
ναληφθεί αυτό το προηγούµενο, το οποίο αποτελεί παραβίαση
και της δέσµευσης του Προεδρείου µε την οποία εκλεχθήκατε
για πρώτη φορά µε τις ψήφους και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης και µιας πάγιας πρακτικής, όπου όταν ήταν σε κύρωση σύµ-
βασης να ενταχθεί τροπολογία, υπήρχε προηγούµενο διαβού-
λευσης. 

Δεύτερον, θα ήθελα να πω στον κ. Τσιάρα, να µεταφέρει στο
Υπουργικό Συµβούλιο το µήνυµα της Βουλής να µην ξαναφέρουν
τροπολογίες σε συµβάσεις. Εδώ περάσατε µε κατεπείγον, κύριε
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Τσιάρα, µνηµόνια και µεσοπρόθεσµα. Τις τροπολογίες, αν όντως
βιάζουν, θα συνδράµουµε να τις συζητήσουµε σε σύντοµο χρόνο
αλλά να µην παραβιάζετε εξακολουθητικά το ρόλο του Κοινοβου-
λίου και τις διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πάρα
πολύ και χαίροµαι…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Θα
ήθελα το λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, κύριε Τσιάρα, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Δεν
έχει γίνει εξακολουθητικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Αυτά

που λέτε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Τσιάρα, σας πα-

ρακαλώ.
Έχει απαντήσει το Προεδρείο πάνω σε αυτό το θέµα, έχει

πάρει θέση. Έχω και όλα τα στοιχεία εδώ στη διάθεση…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, σε σύµβαση, µόνο µια τροπολογία έχει περάσει µέχρι
τώρα και µάλιστα ήταν και συναφής προς το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας παρακαλώ.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 12.32’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 22 Φεβρουαρίου 2013 και
ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση
της υπ’ αριθµόν 17/12/17-10-2012 επίκαιρης επερώτησης προς
τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
και Εσωτερικών, των Βουλευτών των Ανεξάρτητων Ελλήνων, σχε-
τικά µε τις εξοικονοµήσεις και τους ελέγχους των ασφαλιστικών
παροχών.
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